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فرص�ت ام�روز: بورس ته�ران برخ�اف هفته ه�ا و ماه های 

گذش�ته، روند کاهش�ی را در این روزه�ا در پیش 
گرفته و درحالی که دو هفته قبل با رشدی...

شاخص بورس به کانال یک میلیون و ۸۰۰ هزار واحدی 
عقب نشینی کرد

تاثیر اوراق نفتی بر بورس تهران

روزن�امه مدیریت�ی - اقتص��ادی

www.forsatnet . ir

پذیره نویسی اوراق سلف نفتی در بورس انرژی به تعویق افتاد

سایه روشن اوراق نفتی
دیروز قرار بود اولين مرحله از فروش اوراق سلف نفتي با قيمت 944 هزار و 622 تومان در هر بشکه نفت در بورس انرژي آغاز 
شود، اما صبح یکشنبه با اطلاعيه بورس انرژی ایران، پذیره نویسی این اوراق نفتی به تعویق افتاد و زمان بندی جدیدی نيز برای آن 
اعلام نشد. هفته گذشته بورس انرژی در اطلاعيه ای اعلام کرده بود که نخستين مرحله فروش اوراق سلف نفتی با عرضه بيش از 
۵۰۰ هزار بشکه نفت، روز یکشنبه  26 مردادماه در تالار بورس انرژی با قيمت هر بشکه 944 هزار و 622 تومان عرضه خواهد شد. 
حداقل خرید برای هر نفر در این عرضه اوليه یک بشکه و حداکثر 2۰ هزار بشکه بود. همچنين سود اوراق ۱9درصد اسمی و بدون 
پرداخت دوره ای در نظر گرفته شده بود. اما حالا به نظر می رسد این موضوع به زمان دیگری موکول شده و آنطور که در متن اطلاعيه 
جدید بورس انرژی آمده است، قرار است به محض مشخص شدن تاریخ جدید عرضه، اطلاع رسانی آن انجام شود. در اطلاعيه روز 
گذشته بورس انرژی آمده است که »با عنایت به تغيير برنامه زمان بندی عرضه اوليه اوراق سلف موازی استاندارد نفت خام صادراتی 
در نمادهای معاملاتی »س��نفت ۰۰2« و »س��نفت۰۰۳«، پذیره نویس��ی این اوراق به تاریخ دیگری موکول شده است. بدیهی است 

به محض تعيين و اعلام زمان بندی جدید از سوی عرضه کننده این اوراق، بورس انرژی ایران اقدام به اطلاع رسانی خواهد کرد....

چرا مجلس به وزیر پیشنهادی صمت رأی اعتماد نداد؟

نگاه سیاسی به وزارتخانه  اقتصادی
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با شیوع کرونا، بانک ها چقدر برای پذیرش فناوری های نوین آماده هستند؟

در مسیر بانکداری دیجیتال

چرا اکانت تجاری و شخصی کارآفرینان باید جدا باشد؟
برندسازی و مسئله سادگی

ارتقای سطح امنیت، سیاست جدید مدیران اینستاگرام 
شکایت اپیک گیمز از اپل و گوگل
نقش بازاریابی عصبی در برندینگ

بازاریابی خیابانی برند دانکین

۸ تا 16
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تصمیمات دونالد ترامپ

یادداشت
بحران اندیشه در الگوی 

توسعه ایران

اولي��ن برنام��ه توس��عه پس از 
انقلاب، در س��ال 68 ش��روع شد 
و در همي��ن حال، بيش��تر از ۳۰ 
س��ال اس��ت ک��ه درب��اره تعدیل 
ای��ران  در  اقتص��ادی  سياس��ت 
صحبت می ش��ود. آنچه در برنامه 
اول و برنامه ه��ای بعدی توس��عه 
دیده می ش��ود، نه منشأ برنامه که 
بحران اندیش��ه در الگوی توس��عه 
ایران اس��ت؛ این مسئله از ابتدای 
انقلاب تاکنون خود را نش��ان داده 
و با گذشت زمان شدت آن بيشتر 
ش��ده اس��ت. ثمره آن هم همين 
اقتصاد بح��ران زده و از پ��ا افتاده 
اس��ت. اگر الگویی وجود داش��ت 
و ای��ن الگ��و دچار آزم��ون و خطا 
ب��ود، این اتف��اق نمی افت��اد. مثل 
خيلی از کش��ورها قطعا نوس��ان و 
اف��ت و خيزی به وج��ود می آمد، 
ولی این نوس��ان ب��ه تغيير نهاد ها 
یا ش��يوه انتظام بخش��ی به توسعه 
می انجامي��د، نه اینک��ه به صورت 
زمين لرزه های پيوسته در اقتصاد و 
جامعه حاکم باشد.پيش از انقلاب، 
یک الگوی رایج در جهان آن زمان 
و نظام برنامه ریزی ما حاکم بود و 
آن سيستم جایگزینی واردات بود؛ 
یعنی دولت برای اینکه اقتصاد به 
صنعتی ش��دن انتق��ال پيدا کند، 

باید نقش اساسی پيدا می کرد. 
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ادامه از همین صفحه
براس��اس اقتصاد توسعه زیرساخت ها شامل زیرساخت های سخت مثل 
راه و شبکه های زیربنایی است و زیرساخت های نرم که همان نهاد هاست. 
دولت باید اینها را به  تدریج به وجود بياورد. این نهاد ها از قوانين شهرسازی 
گرفته تا قوانين بازار، شرکت های سهامی، بورس و بيمه، همگی نهاد هایی 
هس��تند که چ��ه در اقتصاد بازار و چه در اقتصاد سوسياليس��تی ش��کل 
می گيرند بنابراین نهاد های پایه کم و بيش یکی هستند که در طول زمان 
ساخته می شوند، بانک های تخصصی کار می کنند و سرمایه این بانک های 
تخصص��ی مثل بانک صنعت و معدن از خارج می آید و جزو توافق جهانی 
سرمایه داری کشور های مرکزی هم هست که بعدا حمل بر سوسياليست 
بودن ش��اه می ش��ود. این الگو، جایگزینی واردات است و شاید در تقسيم 
کار جهانی آن زمان سرمایه داری، بيشتر از این نمی خواستند به ایرانی که 
نفت هم داش��ته است، بدهند. این الگوی جایگزینی واردات، در عين حال 

براساس نظریه وابستگی الگوی رادیکال هم محسوب می شود.
ما یک س��اختار برنامه ای داشتيم که اساسا الگوی آن همين جایگزینی 
واردات بوده اس��ت با دولت��ی که باید فعاليت هایی را ص��ورت بدهد تا به 
قول روسو، نهاد های جامعه ساخته شود و بلوغ پيدا کند؛ در واقع، انقلاب 
ما در آس��تانه بلوغ و برای این بلوغ صورت گرفت. طبقه متوس��ط هم که 
اساس ش��کل دادن به انقلاب بود، این بلوغ را پيدا کرده بود که مشارکت 
کند. معمولا دولت ها بعد از مدتی توان ذهنی خود را برای فهم واقعيت و 
ضرورت ها از دست می دهند. وقتی که انقلاب می شود، کسانی که هنوز در 
کار برنامه ریزی هستند، تداوم بخش همان شيوه جایگزین واردات هستند 
و ی��ک ورژن رادیکال تر را انتخاب می کنند، چون الگوی جایگزین واردات 
تا دهه ۱97۰ ميلادی یک الگوی رادیکال عنوان می ش��د. در همين دهه 
بود که این الگو نقض ش��د و واضعان آن یکی یکی نظریه وابستگی را پس 

گرفتند. این اتفاق با آمدن الگوی پشتيبانی از صادرات رخ داد.
فقط به لحاظ فکری در برنامه چهارم، توسعه صادرات محور مطرح شد و 
با عنوان اینکه این برنامه سرمایه دارانه است، کنار گذاشته شد. در ابتدای 
انقلاب الگو را کمی رادیکال تر و دولتی تر می کنند و حتی تفکرات بيرون، از 
این هم رادیکال تر می خواهد، راه رشدی غير از سرمایه داری را می خواهد، 
بنابراین برنامه اول، قانون زمين شهری و... الگویی بود که رادیکاليسم آن 
می چربيد. به تعبير من، بلوکی انقلابی در دهه اول انقلاب حاکميت داشت 
که تمایلش به سمت رادیکاليس��م اقتصادی بود و الگوی موردنظر همان 
الگ��وی جایگزین واردات و انزوای اقتصادی بود. الگوی انزوای اقتصادی از 
سوی جناح راست به این ترتيب حمایت می شد که ما پول نفت را داریم و 
نيازی به تأسيس کارخانه نداریم که صنعتی شویم، تجارت مزیت ماست؛ 
در واقع، نوعی عقبگرد و یک بازگشت به عقب بود که صنعتی شدن را کنار 
می گذاش��ت، چون صنعتی ش��دن هم بورژوازی را می پروراند و هم طبقه 
کارگر را که بورژوازی تجاری سنتی و خرده بورژوازی سنتی از این طبقات 
جدید می ترس��يدند، چون رشد این  دو را نابودی خود می دانستند. در این 
ميان بوروکرات هایی که تازه به مدیریت رسيده بودند، یعنی بوروکرات های 
جدید برآمده از انقلاب اسلامی با فروپاشی شوروی دریافتند که برداشتی 
که از صنعتی ش��دن و دخالت دولت داش��تند، یک خيال خام بوده است 
و سرمشق ش��ان را یک ش��به عوض کردند و به س��مت یک برداشت خام 
و مبت��ذل از سياس��ت های تعدیل اقتصادی رفتند. سياس��ت های تعدیل 
اقتص��ادی را همزمان با ما، کره جنوبی، چي��ن و ویتنام هم اتخاذ کردند 
که بد ترین نوع آن در ایران بود، به این ترتيب که کسانی که معتقد بودند 
برنامه توس��عه وجود ندارد، تئوریسين آن شدند، چون وقتی آدم خام طبع 

باشد، به چيز های ساده بسنده می کند.
خيلی از کش��ور ها سياس��ت های تعدیل اقتصاد را در پيش گرفتند، اما 
در ایران، این انتخاب نه تنها دچار نوس��ان بوده بلکه خطا داش��ته اس��ت. 
این سياس��ت ها ملغمه ای بچگانه بود، به این معنا که از یک س��و سياست 
جایگزینی واردات ادامه پيدا می کند و از س��وی دیگر بازار رقابتی تشکيل 
نمی ش��ود و قيمت ها آزاد می شود؛ چيزی که در کشور های اروپا به وجود 
می آید این اس��ت ک��ه آنها به بازار س��پاریِ اقتصاد را انج��ام می دهند. در 
کش��ور هایی که دخالت زیاد بوده اس��ت، چه نوع ک��ره جنوبی و چه نوع 
چين، دول��ت مداخله گر را تبدیل می کنند به دولت انتظام بخش یا دولت 
توس��عه و نق��ش آن را از بين نمی برند؛ یعنی پارادایم ش��يفت نمی کنند، 
اص��لاح می کنن��د. از تمام نهاد هایی که از قبل دارند اس��تفاده می کنند و 
پش��تيبانی ص��ادرات می کنند. والرش��تاین در نظریه نظ��ام جهانی خود 
می گوید: »کشور هایی که دچار انزوا می شوند، نئوفئوداليسم در آنها حاکم 
می ش��ود.« ملغمه این است که ایران انزوای اقتصادی را ادامه می دهد، در 
حالی که آنهایی که قائل به پش��تيبانی صادرات هس��تند به سمت جذب 
س��رمایه مستقيم خارجی جهت جذب فناوری می آیند، اما ایران این انزوا 
را ادامه می دهد ولی قيمت ها را آزاد می کند و به بازار سپاریِ جامعه صورت 
می گيرد. حتی اقتصاد را به بازار نمی سپارد، چون انحصار وجود دارد و بازار 
رقابتی وجود ندارد. بازار، آزاد کردن قيمت نيس��ت آن گونه که راس��ت در 
ایران به آن قائل است، بازار یعنی نهاد های رقابتی، حتی رقابت ناقص ولی 
به صورت انتظام بخش. رقابت در ژاپن همين حالا هم ناقص اس��ت، چون 
با چيبل ها کار می کند و به انحای مختلف و به صورت پنهان جلوی نفوذ 
کمپانی های خارج��ی را می گيرد، منظورم نوع چيبل ها اس��ت که به آن 
کایباتسو می گویند. چين هم به همين ترتيب است و به تراست ها کيو آی 
می گویند که همه هم از تراست های آلمان اقتباس کردند. کاری که لنين 

هم می خواست بکند ولی موفق نشد.
سؤال این است که چرا باید از انزوا بيرون آمد وگرنه دچار نئوفئوداليسم 
می ش��ویم؟ وقتی شما پش��تيبانی صادرات می کنيد، یعنی این راهبرد را 
انتخاب می کنيد، در ارتباط با بيرون چيزی که در نظریه وابس��تگی بود و 
خيلی بر آن تکيه می کردند، یعنی مبادله نابرابر، راهبرد پشتيبانی صادرات 
بر آن فائق می آید. مبادله نابرابر تراز بازرگانی نيس��ت، مبادله نابرابر ناشی 
از بهره وری کار و س��رمایه است؛ یعنی وقتی ش��ما یک روز کار خود را با 
یک س��اعت کارگر با بهره وری بالا در کش��ور مرکزی مبادله کنيد، به این 
معنا اس��ت ک��ه مازاد اقتصادی و یک روز کار خ��ود را به او داده اید، حتی 
اگر تراز بازرگانی ش��ما برابر باش��د، بنابراین مجبور هس��تيد که به سمت 
فناوری پيش��رفته بروید تا مبادله نابرابر یا آن اکوال اکس��چنج را کنترل 
کنيد. تراز بازرگانی گول زننده اس��ت، چون وقتی فناوری و بهره وری شما 
پایين باشد، پيوس��ته مازاد اقتصادی خود را به آن می دهيد. موضوع دوم 
این اس��ت که کشوری که راهبرد جایگزینی واردات را انتخاب کرده است 
ک��ه در مراحل ابتدایی لازم اس��ت، اگر همچنان ادام��ه بدهد، همواره به 
تکنولوژی پيشرفته نيازمند است و همواره مازاد اقتصادی خود را می دهد. 
هم تراز بازرگانی آن منفی می شود چون باید وام بگيرد و نمی تواند در بازار 
جهانی قرار بگي��رد و هم اینکه مبادله نابرابر مازاد اقتصادی آن را می برد. 
راهبرد پشتيبانی صادرات این شرایط را به وجود می آورد که شما می توانيد 
تکنولوژی پيش��رفته را با صادرات بياورید. ب��ه این ترتيب مازاد اقتصادی، 

خارج و غارت نمی شود.
دومين نکته این است که وقتی جهت گيری تعدیل سياست های اقتصادی 
ش��کل می گيرد، اجبارا در این کش��ور ها رقابت ناقص وجود دارد اما وقتی 

جهت گيری صادرات دارید، رانت جو باید رانت خود را با صادرات به دس��ت 
بياورد نه غارت داخل. عکس آن وقتی انزوای اقتصادی را انتخاب می کنيد، 
فرد رانت جو تبدیل می شود به نئوفئودال یا سرمایه داری هم دستان. مبنای 
س��رمایه داری گردش اقتصادی اس��ت اما غارت به صورت نئوفئودال انجام 
می شود، بنابراین می بينيم که راهبرد پشتيبانی از صادرات هم به نفع جامعه 
اس��ت، چون به تدریج ای��ن رانت جویی از اقتصاد داخلی خارج می ش��ود و 
باید ران��ت خود را از خارج بگيرد، بنابراین باید زبده باش��د، بهره وری خود 
را بالا ببرد، باید از نيرو های خلاق اس��تفاده کند، نوآوری داش��ته باش��د و 
در نهای��ت رانت بگي��رد چراکه در رقابت ناقص نوعی ران��ت وجود دارد. در 
مقابل آن، سيستم جایگزینی واردات که به صورت کودکانه و خام و مبتذل 
اجرا شده است هم غارت داخلی می آورد و کسانی که غارت می کنند اتفاقا 
باید نوآوری را س��رکوب کنند، هر نوآوری غارتی آن را تهدید می کند، باید 
بخ��ش خصوصی مولد را بکوبد، تمام ارز ارزان را به طرف خود بگيرد چون 
انحصار هم دس��تان از بين می رود، چون بورژوازی و طبقه کارگر می توانند 
وارد حاکميت شوند و او انحصار نئوفئودال خود را از دست می دهد. در این 
ميان روش��نفکران غيررسمی هم خام طبعی کردند. آنها اعتراض کردند که 
این سيستم نئوليبرال است؛ در واقع نئوفئودال را نئوليبرال ناميدند و اولين 
اش��تباه مفهومی را از همان موقع شروع کردند و تمام کشور های دیگری را 
هم که داشتند فعاليت می کردند، نئوليبرال ناميدند و یک مفهوم ایده آليستی 
هگلی به نام روح سرمایه داری را جایگزین تحليل مشخص کردند، بنابراین 
به اروپا گفتند نئوليبرال؛ در حالی که اروپا اقتصادش را بازار سپاری کرده بود، 
نه جامعه را. کره جنوبی، چين و بقيه کشور ها دولت توسعه تشکيل دادند، 
به آنها هم نئوليبرال گفتند. آنها به صراحت در برنامه های خود گفتند که ما 
تقدم را به رشد اقتصادی می دهيم، نه اینکه دیگری را کنار می گذاریم. هرجا 
مجبور شدیم بين بهره وری و تأمين اجتماعی انتخاب کنيم، رشد را انتخاب 
می کنيم؛ یعنی همه چيز مش��خص اس��ت ولی برنامه دارند. چين تا سال 
2۰۰6 با این استراتژی پيش رفت که هر جا مجبور شد انتخاب کند، آن را 
انتخاب کند. نمی گوید من از همان ابتدا رش��د را انتخاب می کنم، می گوید 
هرجا مجبور به انتخاب شدم. از 2۰۰6 تاکنون سرعت رشد تأمين اجتماعی 
در چين بسيار بالاست. همين کار را کره جنوبی هم می کند؛ یعنی تکليف 
خودشان را در الگوی موردنظرشان مشخص می کنند. من نمی خواهم بگویم 
که باید گرته برداری کنيم، حرف من این اس��ت که هيچ چيز اتفاقی نيست 
و ش��ما نمی توانيد همين طوری یک نسبت ایده آليستی را به سراسر جهان 
بدهيد، گویی که تمام مردم جهان مثل زامبی هستند و مسخ شدند و فقط 
یک عده معدودی در جهان هستند که به اصطلاح بارانی که آدم ها را دیوانه 
می کند، نخوردند، باران نئوليبراليس��م را نخوردند و همين ها هستند که از 
جهان دفاع می کنند. از سوی دیگر الگویی هم ندارد که مقابل آن قرار بدهد، 

بنابراین هيچ کس برنامه ای ندارد.
برنامه اول برنامه ای موس��وم به تعدیل بود و اصلًا برنامه ای برای تعدیل 
وجود نداشته است. دولت جایگزینی واردات را ادامه می دهد و بعد به جای 
نهاد سازی، قيمت ها را آزاد می کند. حتی روحانی می گوید من می خواهم 
بروم برنامه س��وم، نمی گوید برنامه چهارم که پخته ترین برنامه است و به 
لحاظ س��اختار و رویکرد مثل برنامه شش��م پيش از انقلاب اس��ت؛ یعنی 
س��اختار منسجمی دارد، سياست اجتماعی دارد، آمایش را در دستور کار 
قرار می دهد و به طور کلی یک رویکرد جامع دارد، اما دولت احمدی نژاد از 
هر جایی تکه ای برداشت و ملغمه نهادی که در ایران به وجود آمده، نوعی 
فرانکشتاین ساخته است. در دولت احمدی نژاد وقتی که برنامه چهارم کنار 
گذاشته ش��د، از آن به بعد فرانکشتاین ساخته شد؛ از تکه بدن هر کسی 

به هم وصل کرد تا فرانکشتاین به وجود آمد. یارانه نقدی از نئوليبراليسم، 
مسکن مهر از کمونيسم، انحصارات نفتی از فئوداليسم. فرانکشتاین شکل 
گرفت و با پول نفت بشکه ای ۱۰۰ دلار جان گرفت و حالا فرانکشتاین بلند 
شده و دنبال خالق خود می دود و خالق او فرار می کند بنابراین وقتی شما 
الگو ندارید و این ملغمه را درست می کنيد، چنين وضعيتی پيدا می کنيد.

وقت��ی که بحران 2۰۰8 به وجود آم��د، ترامپ به صورت خام طبعانه ای 
گف��ت که دولت زیاد دخالت کرده اس��ت، بنابراین هميش��ه می توان این 
را گف��ت و به قول پوپر این بطلان ناپذیر اس��ت. کس��انی که نوبل اقتصاد 
می گيرند، می گویند که ما باید ش��يوه انتظام را عوض کنيم. اینکه دولت 
دخالت کرده، یک حرف تکراری  اس��ت. در دانش��کده اقتصاد، استادی به 
ما می گفت که اگر فقط عرضه و تقاضا اقتصاد را تعيين کند و علم اقتصاد 
به این قاعده محدود ش��ود، اگر به یک طوطی یاد بدهيم که بگوید عرضه 
و تقاضا قطعا اقتصاد دان می شود؛ بنابراین باید نهاد ها شکل بگيرند. وقتی 
ش��ما الگوی توس��عه ندارید، نهاد هم ایجاد نمی شود. چگونه است که در 
ک��ره جنوبی، ژاپن و چين دولت دخالت می کن��د. نحوه دخالت دولت در 
آلمان و اس��کاندیناوی به این صورت است که اینترنالایز می کند، با توافق 
اجتماعی این کار را انجام می دهد، دخالت کرده و جامعه و سرمایه دار هم 
پذیرفته اس��ت که سرمایه رابطه اجتماعی است. آن موقع دولت قيمت ها 
را برای خودش��ان آزاد کرد نه برای بخش خصوصی. در حال حاضر بخش 
خصوصی مالي��ات می دهد، بيمه می دهد، چون می داند که اگر این کار ها 
را نکن��د، نمی تواند رقابت کند، حتی با کالا های وارداتی، ولی کس��ی که 
انحصار دارد و این ماشين های لگن را وارد بازار می کند، نيازی ندارد، چون 
او قيمت انحصاری را می خواهد لذا این حرف که نتيجه دخالت دولت بوده، 
درست نيست. در نتيجه نبود الگوی توسعه است که همه یکدیگر را به نحو 

بچگانه ای متهم می کنند.
آیا اصلًا در چند س��ال اخير، بحث الگوی توسعه در ایران صورت گرفته 
است؟ یک دوره کوتاه بحث سياست اجتماعی شکل گرفت، آن هم مجزا 
از الگوی توس��عه که من بار ها آن را نقد کردم که سياس��ت اجتماعی به 
معنای عدالت اجتماعی باید در چارچوب یک الگوی توس��عه متناس��ب با 
ش��رایط ایران با رشد اقتصادی پيوند بخورد. این ثنویت مانوی است و اگر 
بخواهم از واژگان س��نتی استفاده کنم نوعی شرک است؛ یعنی شما یک 
الگوی توس��عه می دهيد اما رابطه هم افزا بين عدالت و رش��د اقتصادی را 
تعریف نمی کنيد. تمام کشور هایی که موفق شدند، توانستند این الگو را به 
درستی تعریف کنند. نه با حذف دیگری بلکه با این ترکيب نشان می دهد 
و یک توافق اجتماعی نس��بت به آن شکل می گيرد، نه حرف های انتزاعی 
فلسفی یا ایده آليستی. این گفتمان کجاست؟ آن را در محيط دانشگاهی 
هم نمی بينيد. بحثی درخصوص سياس��ت اجتماعی و رابطه آن با توسعه 

نمی بينيد.
نظری��ه انتظام بخش می گوی��د نهاد های اصلی که باید مش��خص کنيد 
عبارت است از اینکه نوع رقابت در بازار را تعيين کنيد، نوع دخالت دولت 
را در ب��ازار مش��خص کنيد، نوع رابطه با خارج را معل��وم کنيد، نوع نظام 
سياست اجتماعی را تعيين کنيد و نوع سيستم پولی را مشخص کنيد که 
گردش آن به چه نحوی باشد. اگر به تمام این نهاد ها در ایران نگاه کنيد، 
می بينيد که هيچ کدام به هم نمی خورد. ش��ما سياست اجتماعی ندارید، 
رابطه با خارج را مش��خص نکردید، نوع رقابت در بازار را مشخص نکردید. 
اگر از نئوليبرال انتقاد می کنيد، تمام اینها را مش��خص کرده است، تا این 
حد مش��خص می کند که نحوه خرج عدالت اجتماعی باید توسط محلات 

صورت بگيرد. 

بحران اندیشه در الگوی توسعه ایران

کمال اطهاری
اقتصاددان توسعه



دیروز قرار بود اولين مرحله از فروش اوراق سلف نفتي با قيمت 944 
هزار و 622 تومان در هر بشکه نفت در بورس انرژي آغاز شود، اما صبح 
یکش��نبه با اطلاعيه بورس انرژی ایران، پذیره نویسی این اوراق نفتی به 

تعویق افتاد و زمان بندی جدیدی نيز برای آن اعلام نشد.
هفته گذشته بورس انرژی در اطلاعيه ای اعلام کرده بود که نخستين 
مرحله فروش اوراق س��لف نفتی با عرضه بيش از ۵۰۰ هزار بشکه نفت، 
روز یکشنبه  26 مردادماه در تالار بورس انرژی با قيمت هر بشکه 944 
هزار و 622 تومان عرضه خواهد شد. حداقل خرید برای هر نفر در این 
عرضه اوليه یک بش��که و حداکثر 2۰ هزار بش��که بود. همچنين س��ود 
اوراق ۱9درصد اسمی و بدون پرداخت دوره ای در نظر گرفته شده بود.
اما حالا به نظر می رس��د این موضوع به زمان دیگری موکول ش��ده و 
آنطور که در متن اطلاعيه جدید بورس انرژی آمده اس��ت، قرار اس��ت 
به محض مش��خص ش��دن تاریخ جدید عرضه، اطلاع رس��انی آن انجام 
ش��ود. در اطلاعيه روز گذشته بورس انرژی آمده است که »با عنایت به 
تغيير برنامه زمان بندی عرضه اوليه اوراق س��لف موازی استاندارد نفت 
خام صادراتی در نمادهای معاملاتی »س��نفت ۰۰2« و »سنفت۰۰۳«، 
پذیره نویسی این اوراق به تاریخ دیگری موکول شده است. بدیهی است 
ب��ه محض تعيين و اع��لام زمان بندی جدید از س��وی عرضه کننده این 

اوراق، بورس انرژی ایران اقدام به اطلاع رسانی خواهد کرد.«
نگاهی به حاشیه های فروش اوراق سلف نفتی

دو هفت��ه پيش بود که در گرماگرم بحث و جدل بين بانک مرکزی و 
س��ازمان برنامه و بودجه درباره دلایل اصلی افزایش تورم، رئيس جمهور 
در جلس��ه هيات دولت از طرحی که »یک گشایش اقتصادی در کشور 
ایج��اد می کند« خب��ر داد و گفت که »قرار اس��ت گشایش��ی از لحاظ 
اقتصادی در کش��ور به وجود بياید و دست دولت مقداری باز می شود.« 
سپس به موازات حس��ن روحانی، محمدباقر قاليباف رئيس مجلس نيز 
با اش��اره به جلسه شورای هماهنگی سران قوا، از گشایشی سخن گفت 
ک��ه بازار پول و ارز را س��امان می دهد. پس از صحبت های این دو، بازار 
گمانه زنی در رسانه ها و محافل خبری به راه افتاد و هر کسی از ظن خود 
به رمزگش��ایی از وعده »گش��ایش اقتصادی« دولت پرداخت. در همين 
حال، حس��ام الدین آشنا، مش��اور رئيس جمهور با رد هرگونه گمانه زنی 
گفت که »قبل از هر تصميم اقتصادی شخصی یک هفته صبر کنيد.«

از احتم��ال پذی��رش لوایح FATF تا آزادس��ازی منابع بلوکه ش��ده 
ایران در کره جنوبی و رفع تحریم ها، گمانه هایی بود که در سطح افکار 
عمومی مطرح ش��ده ب��ود. هرچند که برخی از ای��ن گمانه ها با تکذیب 
س��ریع دولتمردان روبه رو ش��د، چنانچه معاون ارتباطات و اطلاع رسانی 
دفت��ر رئيس جمه��ور، احتمال پذی��رش FATF را تکذیب کرد و گفت 
 FATF ک��ه »خبر مهم اقتصادی رئيس جمهور درب��اره لوایح مرتبط با
نيست.« در این بين، با تویيت یک نماینده مجلس، پازل نفتی گشایش 
اقتصادی بالاخره کامل ش��د. محسن زنگنه در صفحه شخصی خود در 
تویيتر با رمزگش��ایی از محتوای »گش��ایش اقتصادی« نوشت: »دولت 
قصد دارد با فروش 22۰ ميليون بش��که نفت، بخش��ی از کسری بودجه 

را جبران کند.«
با رسانه ای شدن طرح فروش اوراق نفتی، این موضوع به محل بحث و 
تحليل کارشناس��ان تبدیل شد. حتی این طرح با طرح »پته های نفتی« 

و پيش فروش نفت به مردم در برخی از رس��انه ها اش��تباه گرفته ش��د و 
همين امر به سردرگمی بيشتر جامعه و افزایش حواشی وعده »گشایش 

اقتصادی« انجاميد.
در ای��ن ميان، ب��ورس انرژی ایران با انتش��ار اطلاعي��ه ای اعلام کرد 
که ش��رکت ملی نفت ای��ران 2 هزار ميليارد تومان اوراق س��لف موازی 
اس��تاندارد نفت خ��ام س��نگين صادراتی را ب��رای تأمي��ن هزینه های 
س��رمایه ای و جاری خود از طریق بورس انرژی می فروش��د. اوراقی که 
از سال ۱۳94 تاکنون چندین بار توسط شرکت ملی نفت ایران منتشر 
ش��ده و به فروش رفته اس��ت. این اوراق بهادار مبتن��ی بر کالا قرار بود 
روز یکشنبه 26 مردادماه عرضه اوليه شود که در نهایت به تعویق افتاد. 
طرح��ی که متفاوت از طرح موردنظر رئيس جمهور اس��ت و با آنچه در 
قالب فروش »پته های نفتی« در طرح »گشایش اقتصادی« به آن اشاره 
ش��ده است، تفاوت دارد. با این حال، طرح فروش اوراق سلف نفتی )که 
در نهایت با اطلاعيه تازه بورس انرژی به تعویق افتاد( در برخی رسانه ها 
با طرح »پته های نفتی« یکی گرفته ش��د و این اطلاع رس��انی اشتباه بر 

آتش حواشی ماجرای »گشایش اقتصادی« هرچه بيشتر زبانه کشاند.
اوراق نفتی چه کارکردی در عملیات بانکی دارد؟

اقتصاددانان و کارشناس��ان، دیدگاه های متفاوتی نسبت به طرح فروش 
اوراق س��لف نفتی دارن��د و هر کدام از منظر اقتص��اد کلان و نقش آن در 
افزایش تورم و پوشش کسری بودجه، آن را سنجيده اند. در این بين سوال 
این است که فروش اوراق سلف نفتی چه کارکردی در عمليات بانکی دارد؟
در پاس��خ به این سوال، علی نظافتيان دبير کميسيون حقوقی کانون 
بانک ه��ا به »فرصت امروز« می گوید: »اوراق س��لف نفتی موجب تامين 
هزینه های دولتی، جذب نقدینگی از مردم و جلوگيری از ورود نقدینگی 
به بازارهای ارز و خودرو می ش��ود. دولت از طرف مجلس ماموریت دارد 
که از طریق صادرات نفت یا ميعانات گازی حداقل تا س��قف درآمدهای 
پيش بينی ش��ده در بودجه سال ۱۳99 را تحصيل و به خزانه واریز کند 
ام��ا تحریم ها باعث ش��ده تا دولت موفق به وصول ای��ن مقدار از درآمد 
تا پایان امس��ال نش��ود. به همين دليل، یکی از مناسب ترین شيوه های 
وصول درآمدهای پيش بينی شده برای دولت، فروش نفت خام از طریق 

انتشار اوراق بهادار سلف نفتی است.«
او درباره چيستی اوراق سلف نفتی ادامه می دهد: »طبق منطق بازار، 
ف��روش کالا بر نقدی بودن معامله و تحوی��ل فوری کالای مورد معامله 
اس��ت اما در پ��اره ای از موارد، تحویل فوری کالای خریداری ش��ده در 
زمان انجام معامله مقدور نيس��ت و در نتيجه خریدار بهای معامله را به 
ص��ورت نقدی پرداخت و قبول می کند ک��ه کالای موردنظر خود را در 
آینده تحویل بگيرد که به این معامله، پيش خرید می گویند. در اصطلاح 
اهل فقه و بانکی، این گونه معاملات را »سلف« می نامند که برای تامين 
هزینه ه��ای جاری و م��واد اوليه واحدهای توليدی پرداخت می ش��ود و 
بانک با پرداخت تس��هيلات سلف، مقداری از توليدات آن واحد توليدی 
را پيش خرید می کند، اما بهای کالای خریداری ش��ده )مبلغ تسهيلات 
س��لف( را به ص��ورت نقدی در اختيار تس��هيلات گيرنده قرار می دهد و 
موافقت می کند که کالای خریداری ش��ده را حداکثر به مدت یکس��ال 

دیگر یا یک دوره توليدی دیگر تحویل بگيرد.«
دبير کميس��يون حقوقی کانون بانک ها درباره تفاوت اوراق س��لف با 
اوراق مش��ارکت می افزاید: »اوراق س��لف نوعی صکوک اس��ت و امنيت 
بيشتری نسبت به اوراق مشارکت دارد. در اوراق سلف نفتی، رویدادهای 
حقوق��ی روی می دهد که طب��ق آن، دولت توليدکنن��ده و مالک نفت 

اس��تخراج شده است و از نظر مبانی حقوقی می تواند نفت توليدی خود 
را به دو روش تحویل فوری یا پيش فروش با تعهد به تحویل محصولات 

نفتی بفروشد اما بهای آن را به صورت نقدی دریافت کند.«
وی با بيان اینکه »مکانيزم تعيين قيمت اس��می اوراق س��لف چندان 
پيچيده نيس��ت«، می گوی��د: »قيمت دلاری فروش هر بش��که نفت در 
س��طح بين المللی مشخص است بنابراین کافی است دولت قيمت ارزی 
آن را اعلام کند اما مش��کل در این زمينه نرخ تس��عير قيمت ارزی نفت 
اس��ت. دولت باید به وضوح مش��خص کند که هر بش��که نفت را چند 
ریال می فروش��د و نرخ آن را چگونه تسعير می کند؟ اگر دولت بخواهد 
نرخ تس��عير نف��ت را خيلی دور از ن��رخ ب��ازار آزاد ارز تعيين کند، این 
پدی��ده موجب رانت عظيم ارزی خواهد ش��د که نتيج��ه آن نيز ایجاد 
ثروت های بادآورده خواهد بود؛ پس به ناچار نرخ تس��عير اوراق س��لف 

نفتی تا حدودی از نرخ بازار آزاد ارز تبعيت خواهد کرد.«
ب��ه اعتقاد نظافتيان، »در این معامله خریدار اوراق س��لف، بهای نفت 
خریداری ش��ده را به صورت نقد می پ��ردازد و در ازای آن اوراق بهادار 
س��لف نفتی مع��ادل بهای پرداخت ش��ده را دریاف��ت می کند که بدان 
معناس��ت که دارن��ده آن مالک قطعی مقداری نفت اس��ت؛ پس دارنده 
اوراق حق دارد که  این اوراق بهادار را به هر ش��خصی که مایل باش��د 
واگ��ذار کند و عرضه این اوراق در بورس می تواند در ش��کوفایی بورس 
بس��يار تاثيرگذار باش��د. البته تفاوت اصلی ش��يوه فروش نفت به روش 
صادرات مستقيم و شيوه پيش فروش و صدور اوراق سلف، این است که 
در شيوه نخست، دولت مالک و صادرکننده است، در حالی که در شيوه 
دوم، دارندگان اوراق بهادار، مالک نفت خریداری ش��ده از دولت هستند 

و بنابراین دولت به نمایندگی از مالکان، اوراق نفت را صادر می کند.«
اوراق سلف نفتی سدی در مقابل نقدینگی است

دبير کميس��يون حقوقی کانون بانک ها، اوراق سلف نفتی را سدی در 
مقاب��ل نقدینگی می داند و می گوید: »در طول مدت اوراق س��لف نفتی 
ممکن اس��ت که قيم��ت بين المللی نفت ایران کاهش ی��ا افزایش یابد 
که برحسب تدابير پيش بينی ش��ده، دولت می تواند از طریق »بازخرید 
اوراق« این نوسان مالی را کنترل کند. در شرایط غيرعادی که امکانات 
لازم برای صادرات طبيعی محصولات نفتی فراهم نيس��ت، اس��تفاده از 
اوراق س��لف نفتی می توان��د از جمله راهکارهای مطل��وب برای تامين 
هزینه های دولتی، جذب نقدینگی از مردم و جلوگيری از ورود نقدینگی 

به بازارهای کاذب نظير بازار ارز و خودرو باشد.«
او درباره این س��وال که اوراق س��لف نفتی چه کارکردی در عمليات 
بانکی دارد؟ پاسخ می دهد: »هرچند در این مورد بانک مرکزی و شورای 
پول و اعتبار سياس��ت گذار نهایی هس��تند، اما می توان از این اوراق در 
عمليات بانکی به عنوان وثيقه ای معتبر با قابليت نقدشوندگی بالا جهت 
پرداخت تسهيلات به ویژه تسهيلات توليدی و پرداخت تسهيلات فروش 
اقس��اطی به اش��خاص غيردولتی برای خرید اوراق سلف نفتی در قبال 

وثيقه این اسناد استفاده کرد.«
نظافتي��ان در انتها درباره تاثير اوراق س��لف نفتی بر معاملات بورس 
ني��ز می گوید: »پرداخت بدهی دولت به نظ��ام بانکی در قبال واگذاری 
اوراق س��لف از طریق بورس به بانک های طلبکار، از دیگر اس��تفاده های 
اوراق س��لف بدهی در نظام بانکی است. طرح فروش اوراق سلف نقدی 
در ص��ورت موفقيت موج��ب رونق معاملات بورس��ی، کنترل نقدینگی 
و کاه��ش انتظارات تورم��ی از نرخ های کالاهایی همچون ارز یا س��که 

می شود و دولت را نيز در پوشش کسری بودجه یاری می رساند.«

پذیره نویسی اوراق سلف نفتی در بورس انرژی به تعویق افتاد

سایه روشن اوراق نفتی

در ش��رایطی کليات پيش��نهاد فروش نفت خام در قالب اوراق س��لف 
م��ورد تأیيد قرار گرفته که هنوز جزیيات آن مش��خص نيس��ت و البته 
نگرانی های��ی ه��م بين کارشناس��ان ایجاد کرده اس��ت. ای��ن طرح که 
رئيس جمهور از آن به  عنوان »گشایش اقتصادی« نام  برده است درواقع 
ب��ه تأمين مالی دولت برای جبران کس��ری بودجه منجر خواهد ش��د. 
حس��ن روحانی دو هفته قبل گفته بود: »در جلسه سران قوا تصميمات 
و نتایج مهمی گرفته ش��د که پس از به نتيجه رس��يدن در هفته آینده 
و موافقت مقام معظم رهبری اعلام می ش��ود که گشایشی اقتصادی در 

کشور به وجود می آید و بی تردید دست دولت مقداری باز می شود.«
دولت در جلس��ه سران قوا پيشنهاد داده با اس��تفاده از قرارداد اوراق 
س��لف موازی اقدام به  پيش فروش نفت کند. با این سياس��ت دولت در 
ش��رایط کنونی بخش��ی از نف��ت صادراتی را به خری��داران پيش فروش 
می کند. پيشنهاد دولت این است که در قالب این قرارداد 2۰۰ ميليون 
بش��که نفت ب��رای دوره یک تا دو س��اله به فروش رس��د. البته در این 
 بين انتقادهای جدی از س��وی بخش��ی از کارشناسان به این طرح وارد 
می ش��ود. »ایجاد تعهد مال��ی برای دولت بعدی، تضمين نش��دن اصل 

س��رمایه خریداران و همچنين اماواگرهای قانونی فروش نفت خام« سه 
چالش اصلی اس��ت که در روزهای گذش��ته بسيار مطرح  شده و به نظر 
می رس��د می تواند اجرای طرح گش��ایش اقتصادی دولت را به بن بست 

بکشاند.
البت��ه در واکن��ش ب��ه ای��ن انتقادها محم��ود واعظی، رئي��س دفتر 
رئيس جمهور تلاش کرد تا در گفت وگویی نشان دهد که دولت سرمایه 
م��ردم را تضمين می کند: »م��ا می بينيم مردم به دنبال خرید طلا و ارز 
می روند و قيمت اینه��ا بالا و پایين می رود. ما می خواهيم این امکان را 
برای مردم به وجود بياوریم تا افراد بتوانند به  اندازه توان خود از یک تا 
۱۰۰ هزار بشکه نفت بخرند و با سازوکاری که آماده می شود، اطمينان 
داده می شود که از آنچه سود بانک است، کمتر نمی شود. یعنی تضمينی 
داده می شود اگر کس��ی تعدادی بشکه نفت خریداری کرد اگر بخواهد 
سال آینده بفروشد، اگر قيمت نفت بين المللی که الان مثلًا شاید حدود 
۳8 دلار است، اگر آن موقع زمان ۵۰ و یا 6۰ دلار شد، مانند هر کالای 
دیگر می تواند به قيمت آن روز بفروش��د.« او همچنين گفته است: »ما 
نمی خواهيم اگر مردم در این طرح سرمایه گذاری می کنند و قيمت نفت 

به زیر قيمت امروز مثلًا به بش��که ای حدود ۳۰ دلار کاهش یافت، ضرر 
کنند. برای همين هم پيش بينی کردیم براس��اس نرخ سود بانکی مثلًا 
۱7 تا ۱8درصد س��الانه باش��د که مابه التفاوت آن را شرکت نفت ایران 

تأمين می کند.«
در بودج��ه س��ال ج��اری دول��ت پيش بينی کرده اس��ت ک��ه روزانه 
یک ميليون بشکه نفت بفروش��د ولی به دليل تحریم های سنگين عملًا 
این پيش بينی تحقق پيدا نکرده اس��ت. رئيس س��ازمان برنامه وبودجه 
روز جمعه گفت تاکنون تنها 6 درصد از درآمدهای نفتی محقق ش��ده 
و این نش��ان می دهد دولت در تأمين بودج��ه موردنياز خود به خصوص 
در روزهای کرونا با چالش های جدی و کس��ری بودجه س��نگين روبه رو 
اس��ت اما آیا با فروش اوراق س��لف نفتی این کسری قابل جبران است؟ 
س��ؤال اصلی که بخشی از کارشناسان مطرح می کنند این است که چرا 
افراد باید س��که و دلار خود را که در طول یک س��ال چندین برابر شده 
و در اختيار خودش��ان اس��ت در مقابل خرید اوراق مش��ارکت نفتی که 
اصلًا سرنوش��ت آن مشخص نيس��ت و تنها یک برگه کاغذ خواهد بود، 

به دولت بدهند؟

تضمین سرمایه های مردم با کیست؟

موانع پیش روی فروش اوراق سلف نفتی

نگاه

اوراق سلف نفتی با استقبال مردم روبه رو می شود؟
2 دلیل جذابیت اوراق نفتی

دولت قرار اس��ت اوراق سلف موازی با پشتوانه نفت خام را عرضه 
کند. بر این اساس دولت می خواهد در این طرح 22۰ ميليون بشکه 
در فاصله یک س��اله پيش فروش کند؛ یعن��ی به طور ميانگين روزی 
6۰۰ هزار بش��که. اگر دولت موفق ش��ود که تمام حجم پيش بينی 
شده را به فروش رساند، با قيمت های فعلی ارز سنا و نفت سنگين 

ایران، حدود ۱9۰ هزار ميليارد تومان تامين مالی می شود.
در این اوراق، ریس��ک نوس��ان قيمت دلار و نفت وجود دارد، اما 
دول��ت در این مورد تضمي��ن می دهد که س��رمایه گذاران در هيچ 
ش��رایطی متضرر نمی ش��وند و حداقل به ميزان سقف سود سپرده 
بانکی نفع می برند. همچنين اوراق س��لف م��وازی این امکان را به 
خریداران می دهد که در صورت نياز، آن را در بازار ثانویه به فروش 
برس��انند. در ش��رایط فعلی، حتی اگر دولت ب��ه ميزان نصف حجم 
پيش بينی ش��ده، موفق به تامين مالی از این محل ش��ود، می تواند 

سایه کسری بودجه را از متغير های پولی بردارد.
در این باره، حميد حس��ينی س��خنگوی اتحادیه صادرکنندگان 
نفت و گاز و پتروشيمی با اشاره به اینکه پيش فروش نفت به مردم 
اقدام درستی است که از سوی دولت دنبال می شود، به فرارو گفت: 
»ای��ده فروش نفت یک بار در دولت احمدی نژاد و یک بار دیگر هم 
در سال 94 مطرح شد، اما هر بار بنا به دلایلی این موضوع به محاق 
رف��ت، اما امروز به دليل وضعيت کش��ور، به نظر می رس��د بالاخره 

طلسم خرید نفت به وسيله مردم شکسته خواهد شد.«
حس��ينی ادام��ه داد: »در حال حاضر نقدینگی بس��يار زیادی در 
دست مردم قرار دارد که این موضوع می تواند به افزایش تورم دامن 
زند، از س��وی دیگر وضعيت بازار های س��رمایه نيز بس��يار ریسکی 
اس��ت، مس��کن، طلا، ارز، س��که و خودرو طی این مدت با افزایش 
بسياری روبه   رو بودند و به نظر می رسد سرمایه گذاری در این بازار ها 
ب��ا توج��ه به قيمت هایی که در آنها وجود دارد، از ریس��ک بس��يار 
زیادی برخوردار است و می تواند برای بسياری از افراد دردسرآفرین 

باشد.«
ب��ه گفته وی، »به طور مثال با توجه ب��ه اینکه امروز قيمت طلا 
در بازار ه��ای جهانی در محدوده 2 هزار دلاری قرار دارد، ریس��ک 
خرید آن بالا اس��ت، زیرا اگر یک دفعه خبر کش��ف واکس��ن کرونا 
اعلام ش��ود، به احتم��ال زیاد قيمت ها خواهد ریخ��ت، یا اینکه در 
مورد نرخ دلار در بازار داخل نيز در روز های اخير نوسان دلار بسيار 
زیاد بوده و کمتر کس��ی الان برای س��رمایه گذاری در این قيمت ها 
به س��راغ ارز می رود، به طور کلی وقتی که بازاری یک رشد شارپی 
را تجرب��ه می کند، برای مدتی دچار رکود و نوس��ان قيمت خواهد 
شد و ریسک حضور در آن بازار افزایش می یابد، بنابراین در چنين 

شرایطی کسی به سراغ این بازار ها نخواهد رفت.«
ای��ن فعال بخ��ش خصوصی افزود: »بورس نيز ک��ه این روز ها به 
عنوان برترین بازار از نظر بازدهی به شمار می آید، این چند روزه به 
دليل رسيدن شاخص کل به کانال 2 ميليونی به نظر می رسد چند 
وقتی را نوسانی خواهد بود و دیگر رشد گذشته را تجربه نمی کند، 
بنابرای��ن در چنين ش��رایطی فروش نفت به مردم می تواند بس��يار 
جذاب باش��د و باعث خواهد شد سپرده از بانک ها خارج شود، زیرا 
با توجه به نرخ تورم حداقل 4۰درصدی و نرخ س��ود بانکی حداکثر 
2۰درص��دی، مردم در ابتدای کار 2۰درص��د ارزش پول خود را از 
دست خواهند داد به دليل بهره منفی سود سپرده بانکی، اما افرادی 
ک��ه نفت از دولت بخرند به دو دليل می توانند به س��ود مناس��ب و 

مطمئن و کم ریسکی دست پيدا کنند.«
س��خنگوی اتحادیه صادرکنندگان نفت و گاز و پتروشيمی اضافه 
کرد: »با توجه به اینکه بس��ياری از کارشناسان بازار نفت معتقدند، 
طلای س��ياه در یکی، دو سال آینده روند صعودی خواهد گرفت و 
دیگ��ر در کانال ۳۰، 4۰ دلاری نخواهد ب��ود، این موضوع می تواند 
بسيار جذاب باشد، چرا که نفت تا سطح 6۰ دلاری نيز تا یک سال 
آینده رش��د خواهد ک��رد و به نوعی می توان گف��ت با یک افزایش 
۵۰درصدی روبه رو می ش��ود، که به طور قطع این مسئله خریداران 

نفت از دولت را به بازدهی مناسبی خواهند رساند.«
حس��ينی ادامه داد: »از س��وی دیگر با توجه به اینکه این اوراق 
سلف نفتی ارزی خواهد بود، خریداران نيز می توانند از افزایش نرخ 
ارز نيز طی یک س��ال آینده منتفع ش��وند، به نظر می رسد نرخ ارز 
نيمایی برای تبدیل دلار به ریال در این مسئله در نظر گرفته شود 
و ب��ا توجه به اینکه در حال حاض��ر نرخ ارز نيمایی حدود ۱8 هزار 
تومان اس��ت، به احتمال زیاد این نرخ در س��ال آینده به بالای 2۰ 
هزار تومان خواهد رسيد که در نهایت این موضوع به نفع خریداران 

خواهد بود.«
این کارشناس نفت با تاکيد بر اینکه »در مجموع مردم می توانند 
با خرید این اوراق به سود خوبی دست پيدا کنند«، یادآور شد: »اگر 
م��ردم حتی طلا و ارز خود را تبدیل به ری��ال کرده و این اوراق را 
تملک کنند، به دليل اینکه اوراق مورد اشاره ارزی خواهند بود، در 
نهایت ارزش پول آنها نيز حفظ خواهد شد و در سررسيد اوراق نيز 

مطمئن باشند، از خرید این اوراق بسيار منتفع می شوند.«
حسينی با اشاره به اینکه »دولت با فروش نفت به مردم می تواند 
کس��ری بودجه خود را جب��ران نماید«، گفت: »ب��ه دليل اینکه ما 
نمی تواني��م نفت خ��ود را به فروش برس��انيم، در نتيجه درآمدمان 
ني��ز با کاهش روبه رو ش��ده، در این رابطه با ف��روش نفت به مردم 
اولا می توان کسری بودجه دولت را جبران کرد و دوما با این منابع 
بس��ياری از طرح ها و پروژه های نيمه تمامی که در س��طح کش��ور 
وجود دارد را می توان به اتمام رس��اند و از این طریق اش��تغال زایی 

کرد.«
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مجلس یازدهم در حالی تصميم گرفت در نخس��تين ماه های فعاليت 
خ��ود، صندلی یکی از مهم ترین وزارتخانه ه��ای اقتصادی را در ماه های 
پایانی فعاليت دولت خالی نگه دارد که صنعتگران نس��بت به بلاتکليفی 
این وزارتخانه و رویکرد سياس��ی مجلس نس��بت به این وزارتخانه ابراز 
نارضایت��ی کرده ان��د. در همين ح��ال، رئيس جمهور ابت��دای هفته در 
حکمی جعفر س��رقينی را به عنوان سرپرس��ت جدی��د وزارت صنعت، 

معدن و تجارت منصوب کرد.
ب��ه گزارش ایرناپ��لاس، وزارت صنعت، معدن و تج��ارت پس از کنار 
گذاش��تن رضا رحمانی از س��کانداری این وزارتخانه حدود سه ماه بود 
که به سرپرستی حس��ين مدرس خيابانی اداره می شد. مدرس خيابانی 
در آخرین روزهای مهلت قانونی س��ه ماهه سرپرس��تی، از طرف رئيس 
جمهوری به عنوان وزیر پيش��نهادی صمت به مجلس معرفی شد. با این 
حال، مجلس تصميم گرفت در نخس��تين ماه های فعاليت خود، صندلی 
یکی از مهم ترین وزارتخانه های اقتص��ادی را در ماه های پایانی فعاليت 

دولت خالی نگه دارد.
به گفته نمایندگان کميسيون های تخصصی، مجموع عملکرد مدرس 
خيابانی در کسوت سرپرست وزارتخانه ای که متولی سه بخش صنعت، 
معدن و تجارت در اقتصاد اس��ت، قابل قبول به  نظر می رس��د. پيش از 
این حجت الله فيروزی، س��خنگوی کميس��يون صنایع و معادن مجلس 
در ارزیاب��ی از برنامه پيش��نهادی مدرس خيابانی ب��رای وزارت صمت 
گفت��ه بود: »6۳درصد برنامه های ارائه ش��ده مدرس خيابانی با اس��ناد 
بالادس��تی »تطاب��ق« دارد و 28درصد از برنامه های وی نيز »همس��و« 
اس��ت.« مصطفی طاهری از دیگر اعضای این کميسيون نيز با توجه به 
نزدیک شدن دولت به پایان فعاليت خود گفته بود: »در سال آخر دولت 
هستيم و باید شرایط کشور را در نظر بگيریم. از طرفی مدرس خيابانی 
در وزارت صم��ت تجربه دارد و قاطعانه عرض می کنم به دنبال بهانه ای 

هستيم که به او رأی اعتماد بدهيم.«
انتقاد صنعتگران از باتکلیفی وزارت صمت

ب��ا وج��ود گمانه زنی های مثبت درب��اره رأی اعتم��اد مجلس به وزیر 
پيشنهادی صمت، در رأی گيری روز چهارشنبه 22 مرداد، نمایندگان با 
۱۰4 رأی موافق، ۱4۰ رأی مخالف و ۱۰ رأی ممتنع، عدم اعتماد خود 
به مدرس خيابانی را اعلام کردند، موضوعی که موجب شد وزارت صمت 

پس از گذشت یک فصل، باز هم بدون وزیر باقی بماند.
حوزه گسترده مس��ئوليت های این وزارتخانه تا جایی است که برخی 
فعالان حوزه صنعت، نس��بت به عدم اعتماد مجلس به وزیر پيشنهادی 
و بلاتکليفی این وزارتخانه انتق��اد کردند. آرش محبی نژاد، دبير انجمن 
تخصصی صنایع همگن نيرومحرکه و قطعه س��ازان خودرو به ایرنا گفت: 

ب��ا ع��دم رأی اعتماد مجلس، ب��ه نوعی همه برنامه ه��ای جاری وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت معلق ش��ده و صنعتگ��ران در یک بلاتکليفی 
شدید به  سر می برند. پرس��ش این است که با وجود دیدگاه های مثبت 
کميس��يون های تخصصی، دليل مخالفت مجالس با گزینه پيش��نهادی 

وزارت صمت چه بود؟
برخ��ی گمانه زنی ها از ایجاد فضای منفی در جلس��ه روز چهارش��نبه 
به دلي��ل عدم حض��ور رئيس جمه��وری روحانی می گوین��د که موجب 
عدم تأیيد صلاحيت وزیر معرفی ش��ده به مجلس ش��د. با اینکه اسحاق 
جهانگي��ری معاون اول و حس��ينعلی امي��ری مع��اون پارلمانی رئيس 
 جمهوری در بهارس��تان حضور داش��تند، غيبت روحان��ی که به توصيه 
س��تاد ملی کرونا در این جلسه حاضر نبود، گویا موجب دلخوری برخی 

نمایندگان شده است.
دیگر دلایلی ک��ه در مخالفت با تأیيد صلاحي��ت مدرس خيابانی در 
مجلس مطرح ش��د نيز ترکيبی از دلایل سياسی و اقتصادی بودند. عدم 
مبارزه کافی با قاچاق کالا، کفه س��نگين ترازوی بازرگانی و واردات در 
مقاب��ل توليد، ابهام در س��وابق کاری مدرس خيابان��ی و انتصاب فردی 
منتسب به فتنه، مهم ترین محورهایی بود که توسط نمایندگان مخالف 

در مجلس مطرح شد.
در حال��ی نمایندگان مخالف وزیر پيش��نهادی صم��ت بر تمرکز این 
وزارتخانه بر واردات تأکيد داشتند که آمارها نشان دهنده بهبود وضعيت 
بخ��ش توليد در مدت سرپرس��تی م��درس خيابانی در ای��ن وزارتخانه 
هستند؛ به طوری که تعداد جواز تأسيس صنعتی در این مدت 2۵درصد 

رشد یافته است.
همچنين در ش��رایطی که مس��ئله ذخایر کالاهای اساس��ی با واس��طه 
تحریم و همه گيری کرونا بيش از پيش اهميت یافته است، در چهار ماهه 
امس��ال ميزان ورود کالاهای اساس��ی مانند برنج، روغن و شکر، ترخيص و 
ذخيره سازی آن از مقدار کل تأمين این کالاها در سال ۱۳98 سبقت گرفته 
اس��ت. علاوه بر این در بخش صادرات نيز در س��ه ماهه نخس��ت امسال 6 
ميليارد و ۳۰۰ ميليون دلار صادرات غيرنفتی انجام شده است. در بهار سال 
جاری، کالاهای صنایع معدنی، در کنار محصولات پتروش��يمی و دارو های 
انسانی در س��بد صادرات غيرنفتی کش��ور جای گرفتند. سيمان، شمش 
آلومينيوم، شيش��ه جام، فولاد خام )ميانی(، کاتد مس، کاشی و سراميک 
و توليدات فولادی گروه های مختلف کالایی در سبد صادراتی ایران در سه 

ماه نخست سال جاری بودند.
ادله اقتصادی که برای رأی اعتماد کافی نبود

در مقابل، نمایندگان موافق با پاس��خ به مس��ائل سياسی مطرح شده 
توس��ط همکاران خود، بر نقاط قوت م��درس خيابانی در امور اقتصادی 

تأکيد کردند. محمد خدابخشی، نایب رئيس کميسيون برنامه و بودجه 
با اش��اره به تجربه ۱8 س��اله کارشناس��ی و مدیریتی مدرس خيابانی، 
عملک��رد وی در دوران تص��دی قائ��م مقام��ی وزارت صم��ت در حوزه 
بازرگان��ی و همچنين سرپرس��تی این وزارتخان��ه را مثبت ارزیابی کرد. 
خدابخشی گفت: »در بازه زمانی تحریم فشارهای شدید بين المللی برای 
انزوای ایران و مسدودشدن کانال های بانکی که تأمين کالاهای اساسی 
و مواد اوليه توليد با دشواری مواجه بود و بسياری از واحدهای توليدی 
را با مش��کل مواجه کرده بود، مدرس خيابانی توانست با تکيه بر توان و 

ظرفيت داخلی اقدام به احيای صنعت و پایداری توليد کند.«
سيد احمد رس��ولی نژاد، نماینده مردم دماوند و فيروزکوه در مجلس 
نيز در پاس��خ ب��ه ابهام برخی نمایندگان درباره س��وابق فعاليت مدرس 
خيابانی گفت: »او در ۳۰ س��ال اخير در همه سطوح کار کرده و پله پله 

در بخش های صنعت و بازرگانی مشغول به فعاليت بوده است.«
علی بابایی، رئيس فراکسيون کارگری مجلس نيز با تأکيد بر حمایت 
از وزیر پيش��نهادی از توليد صنعتی گفت: »م��درس خيابانی از ابتدای 
فعالي��ت خ��ود به عنوان سرپرس��ت وزارت صنعت، مع��دن و تجارت از 
تشکل های کارگری، کارفرمایی و اتاق بازرگانی حمایت کرده و پيوسته 
پ��ای کار صنعت بوده اس��ت. دو رئيس کميس��يون صنای��ع و معادن و 

اقتصادی برنامه های وی را تأیيد کردند.«
حجت الاس��لام س��يد س��لمان ذاکر، نماینده مردم اروميه نيز بر اراده 
جدی مدرس خيابانی در مبارزه با فس��اد اش��اره کرد و گفت: »رویکرد 
مدرس خيابانی توجه به مرزهای اقتصادی اس��ت، وزارت خارجه در این 
حوزه نمی تواند به تنهایی عمل کند و در کنار وزارت صنعت باید نواقص 
حوزه دیپلماسی اقتصادی مرتفع شود. وزیر پيشنهادی صمت در برنامه 
خود بر تمرک��ز بر بازارهای جهانی و صادرات برای تقویت دیپلماس��ی 

اقتصادی تاکيد کرده است.«
ب��ا مرور نظ��رات نماین��دگان مواف��ق م��درس خيابانی ک��ه اعضای 
کميس��يون های اقتص��ادی مجل��س را نيز درب��ر می گيرد، ای��ن گمانه 
پررنگ تر می ش��ود که مجلس نه با عنایت به دغدغه های اقتصادی، بلکه 
با نگرش سياس��ی و بالا بردن پرچ��م مخالف خوانی با دولت در رابطه با 
رأی دادن به گزینه پيش��نهادی وزارت صمت عمل کرده اس��ت. باید از 
نمایندگان مخالف پرس��يد گزینه مورد تأیيد آنه��ا باید چه ویژگی ها و 
سوابقی داشته باشد و انتظارشان این است که وزیر صمت در یک سال 
باقی مان��ده از دولت چه کاری انجام دهد که م��درس خيابانی فاقد آن 
ویژگ��ی و توانمن��دی بود؟ اميد که نمایندگان مجلس با درک ش��رایط 
کش��ور و منطقی کردن انتظارات خود، یکی از مهم ترین وزارتخانه های 

دولت را بيش از این بلاتکليف نگاه ندارند.

چرا مجلس به وزیر پیشنهادی صمت رأی اعتماد نداد؟

نگاه سیاسی به وزارتخانه  اقتصادی
مسکن

همکاری 15 بانک در پرداخت تسهیات به مستاجران
پرداخت وام اجاره از هفته آینده آغاز می شود

مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی با اعلام این مطلب 
که ۱۵ بانک پرداخت تس��هيلات وام ودیعه مس��کن را برعهده خواهند 

گرفت از پرداخت آن نهایتا تا هفته آتی خبر داد.
ب��ه گ��زارش پای��گاه خب��ری وزارت راه و شهرس��ازی، پروانه اصلانی 
درخصوص جزئيات پرداخت وام ودیعه مسکن به مستاجران واجد شرایط، 
براساس مصوبه ستاد ملی کرونا، اعلام کرد: مقدمات پرداخت وام ودیعه 
مسکن که شامل شناسایی و ثبت نام متقاضيان واجد شرایط استفاده از 

این تسهيلات بوده توسط وزارت راه و شهرسازی انجام شده است.
مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی ادامه داد: هم اکنون 
اس��امی واجدان ش��رایط دریافت وام ودیعه مسکن به بانک ها اعلام شده 
اس��ت و پيش بينی می شود با برنامه ریزی هایی که انجام گرفته در هفته 
جاری و یا نهایتا هفته آینده، پرداخت وام ودیعه مس��کن به مستاجران 

واجد شرایط آغاز شود.
اصلانی افزود: ۱۵ بانک از جمله بانک های ملت، ملی، س��په، صادرات، 
پرداخت این تسهيلات را برعهده خواهند گرفت و متقاضيان واجد شرایط 
می توانند با اعلام قبلی برای دریافت این تس��هيلات در زمان اعلام شده 

به بانک ها مراجعه کنند.
وی با یادآوری این مطلب که وام ودیعه مس��کن در تهران ۵۰ ميليون 
تومان، در س��ایر کلانش��هرهای بالای یک ميليون نفر جمعيت از جمله 
مش��هد، اصفهان، کرج، ش��يراز، تبریز، قم، اهواز و کرمانشاه ۳۰ ميليون 
تومان و سایر شهرها ۱۵ ميليون تومان است، توضيح داد: سقف وام ودیعه 
مس��کن طبق اعلام رسمی پرداخت می ش��ود مگر آنکه متقاضيان خود 

درخواست مبلغی پایين تر را داشته باشند.
اصلان��ی گفت: وزارت راه و شهرس��ازی ثبت نام کنن��دگان وام ودیعه 
مسکن واجد ش��رایط را به بانک های پرداخت کننده معرفی کرده است. 
بانک ها ظرف چند روز آینده پرداخت وام ودیعه مس��کن را آغاز خواهند 

کرد.
وی اعلام کرد: هنوز پرداخت ها آغاز نشده است اما پيش بينی می شود 
وام ودیعه مسکن با هماهنگی بانک ها طی این هفته و یا نهایتا هفته آتی 

به واجدان شرایط، پرداخت شود.
گروه های مش��مول دریافت تسهيلات وام ودیعه مس��کن، کارگران و 
حقوق بگي��ران ثابت با اولویت ازدواج های جدید و خانواده های پنج نفر و 
بيشتر، مشمولان تحت پوشش کميته امداد امام خمينی )ره( و سازمان 
بهزیس��تی کشور و همچنين زنان سرپرس��ت خانوار هستند. همچنين 
شرایط لازم برای دریافت تسهيلات شامل داشتن فرم ج سبز در سامانه 
وزارت راه و شهرس��ازی، نداشتن س��ابقه مالکيت از سال ۱۳84 به بعد، 
متاهل یا سرپست خانوار بودن، داشتن سابقه پنج سال سکونت در شهر 
مورد تقاضا و اجاره نامه رس��می یا اجاره نامه ثبت ش��ده در سامانه ثبت 

معاملات املاک و مستغلات و کد رهگيری است.

دلالان مسکن، خودرو و ارز منتظر مالیات باشند
بازار مسکن در قبضه 77درصد سوداگر

با وجود آنکه لایحه ماليات بر عایدی سرمایه هنوز از طرف دولت ارائه 
نش��ده روز یکش��نبه کليات این طرح در کميسيون اقتصادی مجلس به 
تصویب رس��يد. به گزارش ایسنا، لزوم دریافت ماليات از فعالان بازارهای 
غيرمولد همچون ارز، س��که، خودرو و مس��کن سال هاس��ت که از طرف 
کارشناسان مطرح شده اما هنوز به نتيجه نرسيده است. این طرح در سال 
۱۳97 از سوی مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی مطرح شد اما 
دولت آبان ماه همان سال اعلام کرد که در این زمينه لایحه ارائه می دهد. 
با گذشت حدود دو سال هنوز لایحه ای در این زمينه ارائه نشده هرچند 
مس��ئولان دولتی می گویند که این برنامه در دستور کار قرار دارد و هيچ 

مانعی برای اجرای آن دیده نمی شود.
ب��ه هر ترتيب، کلي��ات این طرح به گفته مهدی طغيانی س��خنگوی 
کميس��يون اقتصادی مجلس به تصویب رس��يد. در ای��ن زمينه، رئيس 
اتحادیه مش��اوران املاک تهران با بيان اینک��ه 77 درصد معاملات بازار 
مس��کن در ایران را تقاضای سرمایه ای تش��کيل می دهد، گفت: در این 
ش��رایط قيمت ها دائما بالا می رود و اقشار متوسط و پایين روز به روز از 
مسکن مناسب دورتر می شوند. از سوی دیگر پرش های قيمتی در بخش 
مسکن، کاهش معاملات را در پی دارد و با توجه به پيشران بودن صنعت 

ساختمان، اقتصاد کشور تحت تاثير قرار می گيرد.
به گفته مصطفی قلی خسروی، کشورهای جهان برای کنترل تقاضای 
س��وداگرانه در ب��ازار املاک از ابزار ماليات بر عایدی س��رمایه اس��تفاده 
می کنند و این پایه مالياتی در ۱8۰ کش��ور جهان اجرا می شود. آمریکا، 
بریتانيا، کانادا، برزیل، چين، فرانسه، روسيه، اسپانيا، ژاپن، ایتاليا، ترکيه، 
بوتسوانا، قطر، ليبی و ... از جمله کشورهای  توسعه یافته، در حال توسعه و 
توسعه نيافته ای هستند که این ماليات را مورد استفاده قرار می دهند. در 
انگلستان یکی از دلایل اصلی استفاده از ماليات بر عایدی سرمایه، رشد 
سریع ارزش ملک پس از جنگ جهانی دوم بود. در آن مقطع سوداگران 

املاک، خانه ها را احتکار می کردند تا از عایدی سرمایه استفاده کنند.
بناب��ر این گزارش، ماليات بر عایدی س��رمایه ب��ر ارزش دارایی وضع 
نمی ش��ود بلکه بر افزای��ش ارزش دارایی یا همان عای��دی دارایی وضع 
می شود. به طور مثال اگر فردی ملکی را در  سال جاری به قيمت  ۱۰۰ 
ميليون تومان خریداری کند و در سال بعد به قيمت ۱۵۰ ميليون تومان 
بفروش��د، درصدی از ۵۰ ميليون تومان افزایش ارزش دارایی، مش��مول 
پرداخ��ت مالي��ات بر عای��دی س��رمایه خواهد بود. همچني��ن در طرح 
پيش��نهادی کميته اقتصاد مقاومتی مجلس شورای اسلامی، انتقال بين 
نزدیکان نسبی طبقه اول خانواده شامل والدین و فرزندان و همسر دائم، 
معاف از ماليات در نظر گرفته ش��ده است. از سوی دیگر برای تشویق به 
عرضه مسکن و س��اخت، ضروری است اولين انتقال واحدهای مسکونی 

نوساز از پرداخت ماليات بر عایدی املاک معاف شوند.
بررس��ی ها نش��ان می دهد معمولا صاحبان املاک ب��رای بهره مندی 
از معافيت های بيش��تر و افزایش قيمت، فروش واح��د خود را به تاخير 
انداخته اند که توازن عرضه و تقاضا را به هم زده اس��ت. از سال ۱۳7۱ تا 
۱۳94 در شهر تهران، بهای زمين ۱28 برابر، مسکن 88 برابر و اجاره بها 
۱۰6 برابر ش��ده اس��ت؛ در حالی که طی این مدت شاخص بهای کالاها 
و خدم��ات مصرفی 67 برابر ش��ده، یعنی بهای زمين 2 برابر و مس��کن 
۱.4 برابر و اجاره بها ۱.7 برابر سطح عمومی قيمت ها افزایش پيدا کرده 
اس��ت. اگر بخشی از سود ناش��ی از خرید و فروش سفته بازانه مسکن به 
عنوان ماليات اخذ شود قطعا این نوع معاملات کاهش می یابد و معاملات 
مصرفی جای آن را می گيرد. در این خصوص باید تفاوت نرخ ماليات در 

اثر نگهداری دارایی ها در کوتاه مدت و بلندمدت از بين برود.
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فرص��ت امروز: با اینکه اس��تقرار دولت الکتروني��ک همچنان به مثابه 
یک رویا در گذار دولت های مختلف در این س��ال ها باقی مانده اس��ت، 
ش��يوع کرونا عامل مضاعفی ش��ده اس��ت تا برنامه دول��ت الکترونيک 
بيش��تر و پيش��تر از قبل جدی گرفته شود. در این بين، عملکرد نهادها 
و دس��تگاهای دولتی نش��ان می دهد که هنوز بس��ياری از آنها به دولت 
الکترونيک نپيوسته اند. در حالی که اگر خدمات دهی دولتی به سمت و 
س��وی الکترونيکی شدن برود، شفاف سازی اتفاق می افتد و این امر هم 
به نف��ع جامعه و هم آیندگان خواهد بود، اما نکته اینجاس��ت تا زمانی 
که بس��ترها و زیرساخت ها به درس��تی فراهم نشود، غيرحضوری کردن 
خدمات به نتيجه نمی رس��د. از س��وی دیگر گاه مقاومت هایی از جانب 
ادارات و دس��تگاه های اجرایی برای پيوستن به برنامه دولت الکترونيک 

مشاهده می شود.
با این حال، تازه ترین گزارش مرکز آمار نش��ان می دهد که در س��ال 
۱۳97 بالغ بر 88 درص��د از کارگاه های بازرگانی و خدمات از ابزارهای 
الکترونيکی برای پرداخ��ت و دریافت خود بهره برده اند که فعاليت های 
انتشاراتی، فعاليت جنبی خدمات مالی و فعاليت های بيمه با 99 درصد 
بالاترین ميزان اس��تفاده در ای��ن زمينه را دارا بوده ان��د. همچنين 98 
درصد از کارگاه ها از دستگاه  کارتخوان برای پرداخت و دریافت استفاده 

کرده اند.
ب��ه گزارش مرک��ز آمار ایران، ط��رح جامع آمارگي��ری از کارگاه های 
بازرگان��ی و خدم��ات یکی از طرح های آماری اس��ت ک��ه با هدف تهيه  
اطلاعات مناسب از ویژگی های کارگاه  های بازرگانی و خدمات، در سطح 
کش��ور برگزار می ش��ود. متولی اجرای چنين طرح هایی مرکز آمار است 
که طرح فعلی را با همکاری س��ازمان  مدیریت و برنامه ریزی اس��تان ها 

برگزار کرد تا در برنامه ریزی های اقتصادی به کار گرفته شود. این طرح 
در سال ۱۳98 به اجرا درآمده که شامل ۳۰ کد طبقه بندی فعاليت  های 
اقتصادی ایران اس��ت و قس��مت اعظ��م کارگاه های بخ��ش بازرگانی و 

خدمات کشور را شامل می شود.
ضریب نفوذ 99 درصدی رایانه در فعالیت های بیمه ای

نتایج اجرای این طرح در سال ۱۳97 نشان می دهد که در این سال، 
حدود 79 درصد از کارکنان بخش بازرگانی و خدمات را کارکنان مرد و 
2۱درصد را کارکنان زن تشکيل داده اند. کارگاه های با فعاليت  آموزش، 
با 6۱ درصد کارکن زن بيش��ترین سهم کارکن زن در بين فعاليت های 
بخش بازرگانی و خدمات را دارا بوده و کارگاه های دارای فعاليت  تعمير 
کالاهای ش��خصی و خانگی با 4 درصد، کمترین س��هم را در اش��تغال 
زنان داراس��ت. ۳4 درصد از کارکن��ان کارگاه های بازرگانی و خدمات را 
کارکن��ان با تحصيلات بالاتر از دیپل��م، ۳۵ درصد کارکنان دیپلم و ۳۱ 

درصد نيز دارای مدرک تحصيلی زیر دیپلم تشکيل داده اند.
 حدود ۳۵ درصد از ارزش افزوده کارگاه های بازرگانی و خدمات مورد 
بررس��ی، مربوط به فعاليت خرده فروشی )به جز وسایل نقليه موتوری و 
موتورسيکلت(  است. بهره وری کارکنان این کارگاه ها در سال ۱۳97 به 
ازای هر کارکن معادل ۳6۰ ميليون ریال بوده  است. همچنين بهره وری 
کارکنان به ازای هر س��اعت بيش از ۱48 هزار ریال بوده است. براساس 
نتای��ج این ط��رح، به طور متوس��ط هر کارکن ۵۰ س��اعت در هفته به 
فعاليت مش��غول بوده اس��ت. نتایج این طرح همچنين نش��ان می دهد 
که ضریب نفوذ رایانه در این کارگاه ها 26 درصد اس��ت که کارگاه های 
ب��ا فعاليت  جنبی خدمات مالی و فعاليت ه��ای بيمه با ضریب نفوذ 99 
درصد دارای بالاترین نس��بت از این حيث در کارگاه های مورد بررس��ی 

است. 2۰درصد از کارکنان کارگاه های مورد بررسی نيز از اینترنت برای 
فعاليت های کارگاه در داخل یا خارج از کارگاه استفاده کرده اند.
دولت الکترونیک؛ سدی در مقابل اختاس و رانت

همچنين ۱۱درصد از مدیران کارگاه های مورد بررسی را زنان تشکيل 
داده اند که فعاليت های خدماتی ش��خصی )شس��ت و شوی منسوجات، 
آرای��ش و پيرای��ش و ...( با 49درصد بيش��ترین س��هم را از این حيث 
دارا بوده ان��د. 88 درصد از کارگاه های بازرگان��ی و خدمات از ابزارهای 
الکترونيکی برای پرداخ��ت و دریافت خود بهره برده اند که فعاليت های 
انتشاراتی، فعاليت جنبی خدمات مالی و فعاليت های بيمه با 99 درصد 
بالاترین ميزان اس��تفاده در ای��ن زمينه را دارا بوده ان��د. همچنين 98 
درصد از کارگاه ها از دستگاه  کارتخوان برای پرداخت و دریافت استفاده 

کرده اند.
نکت��ه پایانی اینکه حرکت به س��وی دولت الکترونيک با اس��تفاده از 
فن��اوری اطلاعات و ارتباطات صورت می پذیرد بنابراین باید نس��بت به 
ایجاد زیرس��اخت های مناس��ب مخابراتی، امني��ت در تبادل اطلاعات و 
تدوین قوانين و مقررات حقوقی مناسب اقدام کرد. همچنين اگر هرچه 
زودتر به اس��تقبال دولت��ی الکترونيک نرویم در آین��ده باید هزینه های 
هنگفتی را بپردازیم. برقراری دولت الکترونيک مس��تلزم فراهم ش��دن 
فضای��ی اس��ت که در آن هر ش��هروندی می تواند ه��ر خدمتی را که از 
طریق س��ازمان ها و موسسات دولتی ارائه می ش��ود به راحتی از طریق 
خدمات الکترونيکی و بزرگراه های اینترنتی دریافت کند. استقرار دولت 
الکترونيک به معنای حذف بسياری از موارد وقت گير و مزاحم در مسير 
خدمت رس��انی نيز هست و با برقراری شفاف س��ازی، به مثابه سدی در 

مقابل اختلاس و رانت عمل می کند.

گزارش مرکز آمار ایران نشان می دهد

5۰ ساعت، متوسط ساعت کار هر نفر در هفته
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تهدید برای اقساطی که باید معوق می شد
سود بانک ها از ضرر مردم

با وجود مصوبه ش��ورای پول و اعتبار و دستور بانک مرکزی 
برای تعویق س��ه ماهه اقس��اط کس��ب و کار و وام های قرض 
الحسنه به منظور حمایت از مشتریان بانک ها در طرح حمایتی 
کرون��ا،  اکنون ن��ه تنها در مورد برخ��ی از بانک ها حمایتی از 
مشتری صورت نگرفته بلکه ظاهرا به سود بانک و ضرر مشتری 
ني��ز تمام ش��ده و با تهدی��د قضایی در پی گرفت��ن جریمه از 
مش��تریانی هس��تند که با اعتماد به ش��بکه بانکی نس��بت به 

پرداخت اقساط اقدام نکردند.
به گ��زارش ایس��نا، ظاهرا قرار نيس��ت حواش��ی یک طرح 
حمایت��ی مربوط ب��ه چند ماه پيش در ش��بکه بانکی به پایان 
برس��د و هر روز داس��تان و تهدید تازه ای برای مشتریانی رقم 

می زند که ناخواسته این طرح برای شان طراحی شده بود.
ماجرا از اینجا ش��روع شد که با شدت گرفتن شيوع ویروس 
کرونا و آثار مخرب آن بر کس��ب و کار و زندگی مردم، طرحی 
در قالب بسته حمایتی دولت مطرح و در شورای پول و اعتبار 
به تصویب رس��يد که طی آن باید شبکه بانکی اقدام به تعویق 

اقساط وام ها در سه ماه می کرد.
براس��اس این مصوبه و اعلام رسمی همتی-رئيس کل بانک 
مرکزی- اقساط وام کس��ب و کارهای آسيب دیده و همچنين 
اقس��اط تمامی وام های قرض الحس��نه اش��خاص برای فاصله 
اس��فند تا پایان اردیبهش��ت ماه باید به تعویق می افتاد از این 
جهت با ابلاغ این دستورالعمل به شبکه بانکی، بانک ها موظف 
به اجرای آن ش��دند، اما در عمل این گونه نبود که تمامی آنها 
با دس��تور بانک مرکزی همراهی کند. برخی بانک ها با ارسال 
پيامک به مش��تری خبر از اجرای طرح و تعویق اقساط دادند 
ولی در مقابل بانک های زیادی از همان اس��فند و ماه های بعد 
اقساط را از حس��اب مشتری برداشته و با وجود دستور رئيس 
کل بان��ک مرکزی ب��رای برگرداندن این اقس��اط هيچ اتفاقی 

نيفتاد.
ام��ا س��وی دیگر ماج��را این ب��ود ک��ه برخ��ی بانک ها که 
دس��تورالعمل را در درگاه اینترنتی خود قرار داده و اجرای آن 
را اع��لام کردند نيز در پایان کار به گونه ای دیگر عمل کردند؛ 
به طوری که مش��تری با اس��تناد به این تصميم بانکی و اعلام 
درخواس��ت امهال، از پرداخت قس��ط با توجه به شرایط مالی 
خ��ودداری کرد ولی بعد از اینکه زمان ش��روع مجدد پرداخت 
اقس��اط از خردادماه فرا رس��يد با تذکره��ا و تهدیدهای بانک 
مربوطه برای پرداخت اقس��اط معوق و البته جریمه آن مواجه 

شد.  
پيگيری ه��ای صورت گرفته ب��ا این واکن��ش بانک مرکزی 
همراه شد که هيچ بانکی حق ندارد اقساط معوق قرض الحسنه 
اشخاص را و یا وام های مشمول را دریافت کند و مشتری فقط 
باید یک قس��ط بپردازد و س��ایر اقس��اط معوق به پایان دوره 
موکول خواهد ش��د، ولی باز هم بانک ها توجهی به اعلام بانک 
مرکزی نداش��تند نه قس��طی برگرداندند و نه دست از تهدید 

مشتری برداشتند.
جالب اینجاست که اکنون پيامک هایی از سوی بانک ها برای 
مش��تری ارس��ال می ش��ود که با تهدید قضایی و قانونی برای 
عدم پرداخت اقس��اط همراه است، مشتری تهدید شده که اگر 
اقس��اط معوق را پرداخت نکن��د به گونه ای دیگ��ر و از کانال 

قضایی و قانونی با او برخورد خواهد شد.  
این رفتار بانک ها بسيار تأمل برانگيز است و جای سوال دارد 
که آیا مش��تری از شبکه بانکی خواس��ته بود که طرحی برای 
حمای��ت از آنها اعلام و اجرا کنند که اکنون با عدم هماهنگی 
بين بانک ها و بانک مرکزی در اجرای مصوبه به ضرر مش��تری 

تمام شود؟
آیا دارندگان وا م های قرض الحسنه بخصوص در مبالغ پایين 
افرادی با س��طح مالی بالا هس��تند که بتوانند چندین ميليون 
توم��ان را به ص��ورت یک جا ب��ه عنوان قس��ط بپردازند و در 

کنارش جریمه هم بدهند؟  
اگر بانکی قصد داش��ت که جریمه و اقساط معوق را دریافت 
کند و تشخيص داده بود که وام قرض الحسنه شخص، مشمول 
مصوبه بانک مرکزی نيس��ت آیا نبای��د از همان ماه ابتدایی به 
مش��تری اعلام می کرد که باید اقساط خود را بپردازد نه اینکه 
سه ماه سکوت کند و بعد جریمه هم بگيرد؟ جریمه ای که قرار 
است بانک ها از مشتریان بگيرند نوعی سودبری بانک ها از زیان 
مشتریان است در حالی که قرار بود بانک مرکزی با اجرای این 

طرح از دارندگان وام و مشتریان شبکه بانکی حمایت کند.
ظاهرا این طرح نه تنها در برخی  موارد نتوانس��ت به س��ود 
مش��تریان بانک تمام ش��ود بلک��ه با رفتار برخ��ی از بانک ها و 
انحراف از دس��تور بان��ک مرکزی، اما و اگره��ای زیادی را در 
رابطه با طرح های حمایتی دیگر در آینده در ذهن مش��تریان 

بانک ها ایجاد خواهد کرد.  
بانک مرکزی و مس��ئولان آن بارها اعلام کردند که  شکایت 
و گله مش��تریان را در رابطه با موضوع امهال اقس��اط وام ها در 
جریان طرح حمایتی کرونا پيگيری می کنند و در حال بررسی 
ش��کایت های اعلامی م��ردم در پایگاه اطلاع رس��انی این بانک 
هستند، اما تاکنون نتيجه ای از آن اعلام نشده و از سوی دیگر 
حتی در زمان ثبت ش��کایت هيچ کد پيگيری و یا کانالی برای 

شفاف سازی این پيگيری در اختيار مشتری قرار نمی گيرد.
اکنون مشتریان شبکه بانکی و متضرران طرح حمایتی کرونا، 
انتظ��ار دارند بانک مرکزی گزارش��ی در رابطه با پيگيری های 
صورت گرفته برای برگشت اقساط و یا دریافت یکجای اقساط 

معوق و جریمه آن اعلام کند و تکليف آنها مشخص شود.
این در حالی اس��ت که  بررس��ی های ميدانی و گزارش های 
دریافتی ایس��نا نش��ان داده تاکنون قسط کسر شده ای در این 
دوره س��ه ماهه به حساب مشتری برنگشته و تهدید و جریمه 
برای دریافت اقس��اط هم ادامه دارد، در عين حال که پاس��خ 
برخی ش��عب از این حکایت دارد که عدم هماهنگی در اجرای 
بخش��نامه و از س��ویی عدم آمادگی بانک ه��ا در بخش آی تی 
در تغيير روند دریافت اقس��اط و تعویق اقساط در این موضوع 
سهيم بوده است که لازم است مسئولان مربوطه در این رابطه 

شفاف سازی کنند.

دریچه

فرصت امروز: با ش��يوع کرونا و کاربرد هرچه بيش��تر خدمات آنلاین، 
بانک ه��ا و موسس��ات مالی به تکاپو افتاده اند ت��ا بتوانند با بهره بردن از 
فناوری پيش��رفته به مشتریان خود خدمات برخط و آنلاین ارائه دهند. 
سال هاس��ت که بس��ياری می گویند تبدیل ش��دن به »بانک دیجيتال« 
برای موفقيت آینده بانک ها و موسسات اعتباری ضروری است، اما حالا 
ش��يوع کووید-۱9 باعث شده تا »بانک دیجيتال« و استفاده از خدمات 
آنلای��ن بانکی ب��ه ضرورتی اجتناب ناپذیر و عنصری حياتی در ش��بکه 
بانکی تبدیل ش��ود، زیرا مشتریان دیگر نمی توانند در روزهای کرونایی 
برای انجام کارهای بانکی خود به ش��عب بانک ه��ا بروند و در نتيجه به 
س��مت بانکداری دیجيتال گرایش پيدا کرده اند.  با اینکه هنوز مشخص 
نيس��ت که تأثير منفی بيماری کرونا بر رفتارهای مش��تریان بانک ها در 
آینده چگونه تأثير خواهد گذاش��ت، اما بس��ياری از بانک های جهان به 
بهانه اپيدمی کرونا، کليه زیرس��اخت های فناوری خود را مجددا ارزیابی 
کرده ان��د تا ب��ه فراتر از آنچه تاکنون بوده اند، بيندیش��ند. در این ميان، 
س��وال این اس��ت که بانک های ایرانی چقدر برای پذیرش فناوری های 
دیجيتال آماده هس��تند و از فناوری نوین در صنعت پرداخت اس��تفاده 

می کنند؟
نقش پذیرش دیجیتال در ارتباط توسعه صنعت پرداخت

در این راس��تا، س��جاد ابراهيمی و رامين مجاب در مقاله ای با عنوان 
»نق��ش پذی��رش دیجيتال در ارتباط توس��عه صنعت پرداخت و رش��د 
اقتصادی« به بررس��ی ارتباط نظام پرداخت در بهبود رش��د اقتصادی، 
نقش رش��د فناوری و توس��عه مالی و همچنين آثار متقابل ميان توسعه 
صنع��ت پرداخت و پذیرش دیجيتال پرداخته اند. این مقاله در ش��ماره 
4۱ فصلنامه »پژوهش های پولی � بانکی« منتش��ر ش��ده است. این دو 
پژوهش��گر در مقاله خود با استفاده از داده های بين کشوری اولا جایگاه 
ایران در ميان دیگر کشورها را از نظر ابعاد مختلف توسعه نظام پرداخت 
بررسی کرده اند و ثانيا، ارتباط توسعه این زیرساخت ها را با رشد اقتصادی 
در قاب یک الگوی علمی ارزیابی کرده اند. براساس آمار موجود، جایگاه 
فعلی ایران در ميان دیگر کشورها در ابعاد مختلف توسعه نظام پرداخت 
یکس��ان نيس��ت. در این مورد، از نظر سهم س��امانه های تسویه قدیمی 
در پرداخت های کلان، یکپارچه س��ازی دستگاه های پایانه فروش، سهم 
ابزاره��ای پرداخت نوین مانند تراکنش های مالی اینترنت و موبایل بانک 
و سهم چک به عنوان ابزار پرداخت غيرنقد هنوز عقب ماندگی هایی دیده 
می ش��ود. ب��ا تکيه بر نتایج ب��رآورد مدل های علم��ی، رابطه مثبت بين 
توس��عه نظام پرداخت و رشد توليد س��رانه تایيد شده است. البته نقش 
درجه پذیرش دیجيتال در این رابطه بسيار بااهميت است، به گونه ای که 
رابطه مثبت در کشورهای با درجه پذیرش متوسط و بالا دیده می شود 
و این اثر در گروه کش��ورهای با درجه پذیرش بالای دیجيتال بيشتر از 

گروه های دیگر است.
زیرساخت های مناسب صنعت پرداخت برای افزایش کارایی موسسات 
مالی و بازارهای مالی، جلب اعتماد مصرف کنندگان و تس��هيل تعاملات 
اقتصادی و تجارت کالاها و خدمات ضروری است. کارشناسان می گویند 
که سيس��تم پرداخت یک کش��ور همان چيزی است که باعث می شود 
بازاره��ای حقيقی و مال��ی کار کنند. با این حال، این سيس��تم چندان 
م��ورد توجه اقتصاددان ها قرار نگرفته اس��ت. برخی کارشناس��ان نظام 
پرداخت را زیرس��اخت هایی شامل موسس��ات، ابزارها، قواعد، فرآیندها، 
اس��تانداردها و ابزارهای فنی معرفی می کنند که به هدف مبادله ارزش 
پ��ول بين طرفين ب��رای انجام تعهدات متقابل ایجاد ش��ده اند. به عقيده 
آنها، با مقایسه هزینه انجام دادن مبادلات و ریسک های مرتبط می تواند 
زیرس��اخت ها را از حيث کارای��ی تکنيکی طبقه بندی ک��رد و معياری 
از س��طح توس��عه نظام پرداخت به دس��ت آورد بنابراین اولين مس��ئله 
پژوهش حاضر بررس��ی ارتباط متقابل س��طح توس��عه نظام پرداخت و 

بخ��ش حقيقی اقتصاد اس��ت، به این معنا که آی��ا اصولا تقاضای بخش 
حقيقی به توس��عه چنين نظام های��ی می انجامد یا تحولات در این نظام 
ب��ه بهبود جای��گاه نظری نظام پرداخت در توس��عه مالی و ارتباط آن با 
رشد اقتصادی و توسعه فناوری های اطلاعاتی و ارتباطاتی و رویکردهای 
جدی��د در دیجيتال س��ازی فرآینده��ا و ... می پردازی��م. از طرف دیگر، 
بررس��ی ارتباط تجربی تحول شاخص های توس��عه در این نظام با رشد 
اقتصادی را بررس��ی می کنيم. مس��ئله دوم این پژوهش، نقش پذیرش 
دیجيتال در ارتباط ميان توسعه صنعت پرداخت و رشد اقتصادی است. 
س��ؤال                      مهم در این بخش آن اس��ت که آیا بهبود ش��اخص های پذیرش 
دیجيتال می تواند ارتباط ميان توسعه صنعت پرداخت و رشد اقتصادی 
را تقویت کند یا خير. پاسخ به این سؤال                      از آن جهت مهم است که ابزار 
سياس��ت گذاری مناسبی در اختيار سياس��ت گذار قرار می دهد تا علاوه 
بر تاکيد بر توس��عه زیرس��اخت های صنعت پرداخت، به عوامل س��مت 
تقاضا به خصوص ش��اخص های پذیرش دیجيت��ال مخصوصا در نواحی 

کمترتوسعه یافته نيز تمرکز کند.
ارتباط توسعه مالی و رشد اقتصادی در ادبیات علمی

س��ابقه ارتباط توسعه مالی و رش��د اقتصادی در ادبيات علمی اقتصاد 
نس��بتا قدیمی است. بخشی از ادبيات به وجود رابطه ای مثبت از سمت 
توس��عه مالی به رش��د اقتصادی اش��اره دارد. اصولا کانال��ی که در این 
خصوص معرفی می شود افزایش سطح فعاليت های اقتصادی، بهره وری 
و تشکيل سرمایه در اقتصادهای دارای سيستم های مالی توسعه یافته تر 
اس��ت. درحالی که برخی از کارشناسان معتقدند که نقش بازارهای مالی 
در رش��د اقتصادی آنچنان واضح اس��ت که نباید آن را در بحث جدی 
وارد کرد، به عقيده برخی دیگر، این گزاره چندان درست نيست و جهت 
عليت به  درس��تی تشخيص داده نشده است. مثلا برخی از اقتصاددانان 
به این نکته اشاره می کنند که ميان توسعه مالی و رشد اقتصادی ارتباط 
وجود دارد اما توس��عه مالی در پاسخ به تقاضای »بخش حقيقی« ایجاد 

می شود و خود عامل ایجاد رشد اقتصادی نيست.
وقتی یک ط��رف تحليل مفهوم های جدیدتر نظير فناوری ارتباطات و 
اطلاعات یا دیجيتال س��ازی فرآیندها قرار می گيرد، به دليل آنکه اصولا 
این مفاهيم نسبتا جدیدند، با ادبيات علمی جدیدتری مواجه می شویم. 
برخی از محققان و نظریه پ��ردازان جدیدتر نتيجه می گيرند که کاهش 
قيمت محصولات )رایانه و نيمه رس��انا( به منزله افزایش رش��د بهره وری 
در سطح صنعت است. مطالعات دیگری نيز به نقش مثبت فناوری های 
نوی��ن در ارتباطات و اطلاع��ات در افزایش بهره وری اش��اره دارد. البته 
ف��ارغ از نتيجه کلی تقریبا یکس��ان، در این ادبي��ات علمی نوع تعریف 
فناوری متفاوت است. مطالعات بر مخابرات بيسيم یا اینترنت یا صنعت 
رایانه شامل سخت افزارها و نرم افزارها و ... تمرکز می کند. همچنين این 

مطالعات در سطح بنگاه  یا صنعت یا کشور انجام می شود.
سومين نوع ارتباط متقابل در این باره، بين توسعه مالی و فناوری های 
نوین تعریف می شود. ادبيات علمی در این حوزه نيز به یک رابطه عليت 
دوطرفه اشاره دارد. سيستم مالی کارا می تواند فرآیند ورود فناوری های 
جدید را تس��هيل کن��د که البته می توان بخش��ی از ای��ن فناوری های 
واردات��ی را متعل��ق به ح��وزه IT یا ICT و ... دانس��ت. از طرف دیگر، 
تاثير فناوری های جدید در توس��عه مالی بيش��تر مربوط به کش��ورهای 
درحال توسعه می شود و بر بحث شمول مالی تمرکز دارد. با توجه به همه 
این ارتباط هایی که توضيح داده ش��د، باید گفت که مطالعات گوناگون 
علمی بر جایگاه توس��عه نظام پرداخت در توس��عه مالی تاکيد می کند. 
این بدان معناست که ارتباط نظام پرداخت با رشد اقتصادی را از کانال 
ارتباط آن با توس��عه مالی و فناوری ه��ای جدید و وضعيت پذیرش آنها 
دنبال می کنيم. پيرو این ارتباط غيرمستقيم ميان توسعه نظام پرداخت 
و رش��د اقتصادی، در بخ��ش تجربی تحقيق نيز باید ب��ه معنادار بودن 

ضریب ش��اخص های مختلف توس��عه نظام پرداخت بر رش��د اقتصادی 
تمرک��ز کرد. با توجه به اینکه این موضوع نيازمند معرفی ش��اخص های 
توس��عه نظام پرداخت اس��ت، بنابراین ابتدا باید ب��ه معرفی این مفهوم 
پرداخت. نظام پرداخت در یک تعریف وس��يع ش��امل چهار جزء است. 
اولين جزء به مباحث قانونی و مقرراتی این نظام مربوط می ش��ود. یکی 
از موضوع��ات مهم در این بخش از نظام پرداخت آن اس��ت که مفاهيم 
حقوقی به اندازه کافی توس��ط چارچوب های قانونی پوشش داده شوند. 
دومين جزء در نظام پرداخت سيستم های پرداخت کلان یا عمده است. 
در این سيستم ها، با توجه به تعریف بانک تسویه بين المللی انتقال هایی 
صورت می گيرد که ارزش و اولویت بالایی دارد. اولين موضوع به ریسک 
نقدینگ��ی مربوط می ش��ود. در اینجا منابع تامين وج��ود نقد بااهميت 
اس��ت. س��ومين جزء در نظ��ام پرداخت را سيس��تم های پرداخت خرد 
تش��کيل می دهد. اولين موضوع در تعيين سطح توسعه یافتگی این جزء 
به ویژگی های اتاق تس��ویه چک و زیرس��اخت های اتاق تسویه خودکار 
مربوط می ش��ود. چهارمين جزء نيز به بحث نظارت بر سيستم پرداخت 
مربوط می ش��ود. آنچ��ه در این جزء قابل اندازه گيری به نظر می رس��د، 
ویژگی ه��ای کمی محيط نظارت اس��ت و به کيفي��ت نظارت ورود پيدا 
نمی کند. اولي��ن موضوع در بحث نظارت به ترتيبات س��ازمانی نظارت 
مربوط می شود؛ اینکه ماموریت بانک مرکزی تعيين شده باشد و به طور 

منظم اجرا شود.
تاثیر جالب صنعت پرداخت بر رشد حقیقی اقتصاد

براس��اس نتای��ج برآوردهای مدل ه��ای بين کش��وری در این تحقيق 
می ت��وان تاکيد کرد که توس��عه زیرس��اخت های صنع��ت پرداخت در 
رش��د بخش حقيقی اقتصاد اثر معنی داری دارد. البته شاخص هایی که 
اث��ر معنا داری در رش��د اقتصادی دارند نس��بت تراکنش های غيرنقدی 
غيرچک به توليد ناخالص داخلی، س��هم چک از تراکنش های غيرنقدی 
و نس��بت تراکنش های اینترن��ت و موبایل بانک به توليد ناخالص داخلی 
اس��ت. با توجه ب��ه معن��ا داری و علام��ت متغيرها می ت��وان گفت که 
گس��ترش اس��تفاده از ابزارهای غيرنقدی و کاهش استفاده از پول نقد 
در پرداخت ه��ا تنها در صورتی می تواند منجر به رش��د اقتصادی ش��ود 
که با گس��ترش ابزارهای غيرنقدی با کارایی ب��الا )یعنی اینترنت بانک 
و موبایل بانک( همراه باش��د. همچنين حرک��ت از ابزارهای غيرکارآمد 
به سمت ابزارهای کارآمدتر )مثلا کاهش سهم چک( می تواند اثر مثبت 
و معنا داری در رشد اقتصادی داشته باشد. به  علاوه،  اثر نسبت اسکناس 
و مسکوک در دس��ت اشخاصی که به نوعی ميزان استفاده مردم از ابزار 
نقد در پرداخت ها را نش��ان می دهد نيز در رش��د اقتص��ادی اثر منفی 
و معن��ادار دارد. یعنی هرچه ابزارهای غيرنقدی بيش��تری افزایش پيدا 
کند و توس��عه صنعت پرداخت در کش��وری بيشتر شود، سهم اسکناس 
و مس��کوک نيز کاه��ش می یابد و این می توان��د از کانال کاهش هزینه 
مبادلاتی منجر به رشد اقتصادی شود. این تحقيق برخی از چالش هایی 
را هم که ایران در زمينه صنعت پرداخت با آن مواجه بود مشخص کرد 
که در ادامه می آیند: در کش��ور ما نسبت به س��ایر کشورها هنوز سهم 
س��امانه های تسویه قدیمی در پرداخت های کلان بالاست. افزایش بيش 
از حد دس��تگاه های پایانه فروش نشان دهنده نوعی تورش در گسترش 
زیرس��اخت ها و ات��لاف منابع به ش��مار می آید و لزوم یکپارچه س��ازی 
این دس��تگاه ها را نش��ان می دهد. با وجود رش��د قابل ملاحظه در سهم 
ابزاره��ای پرداخت نوین مانند تراکنش ه��ای اینترنت و موبایل بانک از 
تراکنش ها در این شاخص نسبت به سایر کشورها عقب تر هستيم. سهم 
چ��ک به عنوان ابزار پرداخت غيرنقد ک��ه کمترین کارایی را دارد از کل 
تراکنش های غيرنقدی در یک دهه گذش��ته به طور محسوس��ی کاهش 
داش��ته است اما مشاهده آمار کشورهای مش��ابه نشان می دهد که این 

نسبت همچنان در کشور بالاست.

نشریه »پی اس��پيس« رتبه بندی امسال کش��ورهای جهان در حوزه 
فن��اوری مالی یا فين تک را منتش��ر کرد و آمری��کا در صدر رتبه بندی 
فناوری مالی )فين تک( جهانی ایس��تاد.  برترین کش��ورهای جهان در 

حوزه فناوری مالی یا فين تک به این شرح است:
آمریکا: در مقایس��ه با س��ال های 2۰۱8 و 2۰۱9 وضعيت کشورها در 
حوزه فين تک تغييرات زیادی داش��ته اس��ت. شهر سان فرانسيسکو در 
ایالت کاليفرنيا در سال قبل موفق شد بيش از هر شهر دیگری در جهان 

ميزبان شرکت های تازه تاسيس فعال در حوزه تکنولوژی باشد. 
2- انگليس: لندن هميش��ه یکی از اصلی ترین قطب های مالی جهانی 
بوده اس��ت. انگليس سال قبل موفق ش��د 4.9 ميليارد دلار سرمایه در 

قالب ۳۵9 پروژه در حوزه فين تک جذب کند. 
۳- س��نگاپور: به لطف سياست های حمایتی دولتی، سنگاپور به قطب 

اصلی فناوری مالی در آس��يا تبدیل شده و صنعت مالی بخش بزرگی از 
اقتصاد این کشور را تش��کيل می دهد. سرانه توليد ناخالص داخلی این 

کشور ۵۵ هزار دلار است. 
4- ليتوانی: ش��اید دیدن نام این کش��ور در این رتبه تعجب آور باشد 
اما دولت ليتوانی به لطف س��رعت بالای اینترنت، توسعه نظام پرداختی 
و بخش بانکداری توانس��ته است در یک سال اخير به قطب اصلی حوزه 

فناوری مالی در شرق اروپا تبدیل شود. 
۵- س��ویيس: این کش��ور همواره یکی از اصلی ترین قطب های نظام 
مال��ی در جه��ان بوده اس��ت. بانک مرکزی س��ویيس اخيرا پ��روژه ارز 

دیجيتالی را راه اندازی کرده است. 
6- هلند: اگرچه این کش��ور دارای ظاهری سنتی با آسياب های بادی 
قدیمی و خيابان های پر از دوچرخه است اما بيش از ۱۵ هزار متخصص 

فناوری های نوین مالی تنها در شهر آمستردام مشغول به کارند که یکی 
از بالاترین نرخ ها در اروپا و جهان است. 

7- س��وئد: پایتخت این کشور دومين مرکز فناوری های مالی اروپا در 
سال قبل بوده است.

8- اس��تراليا: به لطف گس��ترش فناوری مالی در س��يدنی و ملبورن، 
استراليا در جمع ۱۰ کشور برتر حوزه فناوری مالی قرار گرفته است.

9- کانادا: این کش��ور یکی از پيش��رفته ترین نظام های بانکی و مالی 
جه��ان را دارد و 4۵۰۰ اس��تارت آپ مرتبط با فين تک در این کش��ور 

فعال هستند. 
۱۰- استونی: اگرچه رتبه این کشور نسبت به سال قبل افت کرده اما 
اس��تونی کماکان جایگاه خود به عنوان یکی از پيشروترین کشورها در 

حوزه فناوری مالی را حفظ کرده است.

برترین کشورها در فناوری مالی کدامند؟

صدرنشینان فین تک

با شیوع کرونا، بانک ها چقدر برای پذیرش فناوری های نوین آماده هستند؟

در مسیر بانکداری دیجیتال

پول و بانـک تلفن مستقیم: 486073290 www.forsatnet.ir
دوشنبه
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هر نماد بورسی در کدام نیمه بازار معامله خواهد شد؟
تغییر زمان معامات بورس

از امروز
زمان بندی جلس��ه معاملاتی صنای��ع در بورس تهران در 
راس��تای بهبود کارکرد سامانه معاملاتی از امروز دوشنبه به 

صورت موقت تغيير می کند.
س��ازمان بورس برای بهبود وضعيت معاملات بازار بورس، 
اقدامات��ی را در دس��تور کار ق��رار داد اما با توج��ه به ورود 
سهامداران تازه وارد و حجم گسترده نقدینگی های جدید به 
این بازار تدابير اعمال ش��ده از سوی این سازمان، جوابگوی 
ای��ن حج��م از ورود نقدینگی نبوده و باز هم ش��اهد وجود 

معضلاتی در معاملات این بازار بودیم.
در این راس��تا، از چند وقت گذشته به منظور بهبود وضع 
موج��ود، معاملات برخی از س��هام حاضر در ب��ازار به زمان 
بعد از س��اعت معاملات موکول شد تا شاید این اقدام بتواند 
مرهمی برای کاهش س��نگينی هس��ته معام��لات در زمان 

اصلی بازار باشد.
با توجه به چنين وضعيتی در بازار و اعتراض س��هامداران 
ب��ه روند معام��لات، از هفته گذش��ته تصميماتی به منظور 
بهب��ود روند معاملات ای��ن بازار اتخاذ و طب��ق اطلاعيه ای 
از انتقال معاملات ش��رکت های بزرگ بورس��ی به تایم عصر 
خبر دادند که به گفته اکثر کارشناس��ان این اقدام می تواند 
باعث س��بک شدن حجم معاملات هسته معاملات و کاهش 
مشکلات ایجادشده که اخيرا با حاشيه های بسياری در این 

بازار همراه بوده، شود.
براس��اس این اطلاعيه زمانبندی جلس��ه معاملاتی بورس 
تهران از امروز دوش��نبه )27 مرداد ماه( در راس��تای بهبود 
کارکرد س��امانه معاملات��ی، زمانبندی جلس��ات معاملاتی 
صنای��ع در بورس تهران به ص��ورت موقت تغيير می کند. بر 
این اساس، در جلس��ه معاملاتی اول زمان پيش گشایش از 
س��اعت هش��ت و ۳۰ دقيقه تا هش��ت و 4۵ دقيقه و زمان 
انجام معاملات از س��اعت هش��ت و 4۵ دقيقه تا ۱۱ و 4۵ 

دقيقه است.
در این جلس��ه معاملاتی کليه صنایع، ب��ه غير از صنعت 
فلزات اساس��ی، صنعت ش��رکت های چند رشته ای صنعتی 
و صنع��ت فرآورده های نفتی، کک و س��وخت هس��ته ای به 
همراه مشتقات مربوطه اعم از اختيار معامله و اختيار فروش 
تبعی قابل معامله هس��تند. در جلس��ه معاملاتی دوم، زمان 
پيش گشایش از ساعت ۱2 تا ۱2 و ۱۵ دقيقه و زمان انجام 
معاملات از ساعت ۱2 و ۱۵ دقيقه تا ۱۵ و ۱۵ دقيقه است.
گفتنی است در جلسه معاملاتی دوم صنایع فلزات اساسی، 
شرکت های چند رشته ای صنعتی و فرآورده های نفتی، کک 
و سوخت هسته ای به همراه مشتقات مربوطه اعم از اختيار 
معامله و اختيار فروش تبعی قابل معامله است. لازم به ذکر 
است، کليه صندوق های قابل معامله )ETF(، اوراق بهادار با 
درآمد ثابت و نيز معالات همه نمادهای آتی س��بد سهام در 

جلسه دوم معاملاتی قابل معامله خواهند بود.

نماگربازارسهام

فرصت امروز: بورس تهران برخلاف هفته ها و ماه های گذش��ته، روند 
کاهش��ی را در ای��ن روزها در پيش گرفته و درحال��ی که دو هفته قبل 
ب��ا رش��دی خيره کننده به کانال 2ميليون واح��دی ورود کرده بود، روز 
یکش��نبه در ادامه اصلاح چند روز اخير خود و به موازات تعویق عرضه 
اوراق س��لف نفتی در بورس انرژی، 89 ه��زار واحد افت کرد و تا کانال 

یک ميليون و 8۰۰ هزار واحد عقب رفت.
شاخص کل بورس در این روز 89 هزار و 69۳ واحد کاهش داشت و 
به رقم یک ميليون و 8۱۳ هزار واحد رسيد. شاخص کل )هم وزن( نيز 
ب��ا ۱۰ هزار و 62۳ واحد کاهش به 49۰ هزار و ۵6۳ واحد و ش��اخص 
قيمت )هم وزن( با 6 هزار و 97۰ واحد افت به ۳2۱ هزار و 876 واحد 
رس��يد. ش��اخص بازار اول ۵6 ه��زار و ۳8۵ واحد و ش��اخص بازار دوم 
2۱8 هزار و ۵۵۵ واحد کاهش داشت. شاخص فرابورس نيز ۵68 واحد 
کاهش داشت و کانال ۱9 هزار و ۳4۱ واحد را نمایش داد. در معاملات 
روز یکش��نبه بيش از ۵ ميليارد و 8۳8 ميليون س��هم و اوراق بهادار به 
ارزش 97 هزار و ۵۵8 ميليارد ریال داد و ستد شد. گروه فلزات اساسی 

هم در معاملات این روز برترین گروه صنعت شد.
کدام نمادها شاخص بورس را پایین آوردند؟

نمادهای نماد س��رمایه گذاری س��يمان تامين )س��يتا( با 4۱6 واحد، 
صنعت��ی زر م��اکارون )غزر( ب��ا ۱۳7 واحد، گروه صنای��ع کاغذ پارس 
)چکاپا( با ۱۰9 واحد،  گروه بهمن )خبهمن( با 9۰ واحد، توليد نيروی 
برق آبادان )آبادا( با 86 واحد، س��رمایه گذاری ملی ایران )ونيکی( با 78 
واحد، توس��عه شهری توس گس��تر )وتوس( با 7۵ واحد و معادن بافق 
)کبافق( با 6۱ واحد بيش��ترین تاثير مثبت را بر ش��اخص بورس برجای 

گذاردند.
در سوی مقابل، نمادهای س��رمایه گذاری تامين اجتماعی )شستا( با 
2۱ هزار و 992 واحد، صنایع پتروشيمی خليج فارس )فارس( با ۵ هزار 
و 668 واح��د، فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( با 4هزار و 2۳9 واحد، ملی 
صنایع م��س ایران )فملی( با ۳هزار و 84۳ واحد، پالایش نفت اصفهان 
)ش��پنا( با ۳هزار و هش��ت واحد، پالایش نفت تهران )شتران( با 2 هزار 
و ۵9۵ واحد، مخابرات ایران )اخابر( با 2 هزار و 466 واحد، کش��تيرانی 
جمهوری اسلامی ایران )حکشتی( با 2 هزار و 26۱ واحد، سرمایه گذاری 
غدی��ر )وغدیر( ب��ا 2 هزار و ۵6 واحد، ایران خودرو )خودرو( با 2 هزار و 
۱2 واحد، گروه مدیریت سرمایه گذاری اميد )واميد( با یک هزار و 9۳7 
واحد، گس��ترش نفت و گاز پارسيان )پارسان( با یک هزار و 89۱ واحد 

تاثير منفی بر شاخص را موجب شدند.
همچني��ن نماد فولاد مبارکه اصفهان، مل��ی صنایع مس ایران، بانک 
پارس��يان، بانک صادرات ایران، بانک تجارت، پالایش نفت بندرعباس و 
سرمایه گذاری غدیر ازجمله نمادهای پربيننده بورس بودند. گروه فلزات 
اساسی هم در معاملات این روز صدرنشين برترین گروه های صنعت شد 
و در این گروه 8۵۳ ميليون و 42۱ هزار برگه سهم به ارزش ۱8 هزار و 

88۱ ميليارد ریال داد و ستد شد.

ش��اخص فرابورس نيز ۵68 واحد کاهش داش��ت و بر روی کانال ۱9 
ه��زار و ۳4۱ واحد ثابت ماند. در ای��ن بازار یک ميليارد و ۳82 ميليون 

برگه سهم به ارزش ۵8 هزار و 662 ميليارد ریال داد و ستد شد.
نمادهای پليمر آریا ساس��ول )آریا(، شرکت آهن و فولاد ارفع )ارفع(، 
س��رمایه گذاری پوی��ا )وپوی��ا(، مجتمع صنایع لاس��تيک ی��زد )پيزد(، 
پتروش��يمی غدیر )ش��غدیر(، افرانت )افرا(، فرآورده ه��ای غذایی و قند 
چهارمحال )قچار(، شرکت بيمه اتکایی امين )اتکام(، توسعه برق گيلان 
)بگي��لان(، عطرین نخ قم )نطرین( تاثير مثبت بر ش��اخص این بازار را 

داشتند.
همچنين نمادهای س��نگ آهن گهرزمين )کگهر(، پتروشيمی مارون 
)م��ارون(، هلدین��گ صنایع معدن��ی خاورميانه )ميدکو(، پتروش��يمی 
تندگویان )شگویا(، سهامی ذوب آهن اصفهان )ذوب(، بانک دی )دی(، 
بيمه پاس��ارگاد )بپاس(، پتروش��يمی زاگرس )زاگرس(، سرمایه گذاری 
صب��ا تامين )صبا(، ف��ولاد هرمزگان جنوب )هرم��ز(، توليد نيروی برق 
دماوند )دماوند(، فرابورس ایران )فرابورس(، پالایش نفت لاوان )شاوان( 

بر شاخص این بازار تاثير منفی گذاشتند.
تعویق عرضه اوراق نفتی چه اثری بر بورس گذاشت؟

روز یکش��نبه قرار بود اوراق س��لف نفتی در بورس انرژی عرضه اوليه 
ش��ود که با اطلاعيه بورس انرژی ایران، زمان آن به تعویق افتاد. عرضه 
این اوراق و در ادامه تعویق آن به اعتقاد کارشناسان اثر منفی بر شاخص 
بورس گذاشت و به روند اصلاح بازار سرمایه در روزهای اخير تداوم داد.

در این زمينه، س��هراب دل انگيزان کارشناس اقتصادی معتقد است که 
اوراق س��لف نفتی رقيب اوراق خزانه و فروش س��هام شرکت هاست و آنها 
تحت تاثير این اوراق متضرر می ش��وند که این امر می تواند شاخص بورس 
را با اصلاح  یا ریزش مواجه کند. به گزارش ایسنا، دل انگيزان در یک برنامه 
زنده اینس��تاگرامی درباره اوراق سلف نفتی، گفت: اینکه دولت این اوراق را 
به عنوان یک محصول می فروش��د، یک مسئله جدی است. از سوی دیگر 
جای سوال است که آیا دولت می تواند برای ایجاد بدهی محصول بفروشد، 

درحالی که شرکت نفت باید این اقدام را انجام می داد؟
وی ادامه داد: نرخ س��ود این اوراق برابر نرخ س��ود س��پرده ها در نظر 
گرفته ش��ده، درحالی که زمانی که نرخ تورم بالاس��ت، نرخ سود واقعی 
اوراق سلف نفتی منفی خواهد بود و استقبالی از آنها صورت نمی گيرد. 
اکنون با انتش��ار اوراق خزانه و فروش س��هام بخش��ی از کسری بودجه 
تامين می ش��ود و با انتش��ار اوراق س��لف بدهی که رقيب این دو منبع 
تامين کس��ری بودجه اس��ت، پول های هدایت ش��ده به اوراق خزانه و 
فروش سهام به سمت اوراق سلف نفتی حرکت می کند؛ بنابراین نتيجه 

این اقدام موجب صدمه دیدن فروش اوراق خزانه و بورس می شود. 
این کارش��ناس اقتصادی ادامه داد: با توجه به س��ایر عناصری که در 
اقتصاد کش��ور وجود دارد، زمانی که بورس با مش��کل مواجه شود، باید 

منتظر روند اصلاحی در شاخص یا حتی ریزش شاخص بورس باشيم.
چگونه پول های حاصل از اوراق سلف نفتی بازمی گردد؟

دل انگيزان درباره اینکه چگونه پول های حاصل از اوراق س��لف نفتی 
بازمی گردد؟ توضيح داد: وقتی محصولی همچون نفت را به صورت پيش 
خری��د، اوراق آن را در بين مردم عرضه می کنيم، نکته حائز اهميت در 
این زمينه این اس��ت که مح��ل مصرف این محصول در داخل کش��ور 
وجود داش��ته باش��د. به عبارتی دیگر بتوانيم این محصول را در داخل 
کش��ور مصرف کنيم و اف��رادی که آن را می خرند ه��م بتوانند در بازار 

ثانویه آن را بفروشند. 
او با بيان اینکه تکنولوژی نفت در کش��ور درون زا نش��ده است، گفت: 
تقریبا می ش��ود گفت پالایشگاه کوچک در کش��ور وجود ندارد که این 
موضوع موجب ش��ده در حوزه پالایش��گاه های کوچک با مشکل جدی 

مواجه شویم.
ب��ه گفت��ه او، جامعه با صنع��ت نفت رابطه بس��يار ضعيف��ی دارد و 
دانش��گاهيان و مهندس��ان در این زمينه با این صنع��ت رابطه نزدیکی 
ندارند. اگر پيش از این تعداد پالایش��گاه های کوچک در کل کش��ور را 

افزایش می دادیم، انتشار اوراق سلف می توانست موفق عمل کند. 
ب��ه گفته ای��ن تحليلگ��ر اقتصادی، اگ��ر دولت می خواه��د در آینده 
باب��ت فروش نفت تضمين لازم را داش��ته باش��د، لازم اس��ت که تعداد 
پالایش��گاه های کوچک را در سطح کشور گس��ترش دهد، زیرا این کار 
صنعت نفت را مردمی و زنجيره تامين را وارد جامعه می کند که در این 
شرایط، تحریم ها اثر کمتری خواهد داشت. اوراق سلف نفتی در صورت 
موف��ق نبودن می تواند به اعتبار دولت صدمه بزند و اگر دولت های دیگر 
هم پاسخگوی آن نباشند، سایر بازارها هم تحت تاثير آن قرار می گيرند 

و به مشکلات فعلی افزوده می شود.

یک کارش��ناس حقوقی بازار س��رمایه با اش��اره به اخلال در سيستم 
یکی از بزرگ ترین کارگزاری های کش��ور در روز ش��نبه، گفت بنابراین 
کارگزاری باید نسبت به مسئوليت انضباطی خود در برابر سازمان بورس 
و اوراق بهادار و نسبت به مسئوليت مدنی خود در برابر مشتریان متضرر 

پاسخگو باشد.
حمي��د اس��دی در گفت وگو با ایس��نا، در مورد اختلال در سيس��تم 
معاملات��ی یکی از کارگزاری ها ک��ه طی روزهای اخي��ر رخ داد، اظهار 
ک��رد:  اخلال روز ش��نبه در فرآیند معاملات کارگزاری و منفی ش��دن 
قدرت خرید مشتریان این کارگزاری، از بعد حقوقی حائز اهميت است.
وی ب��ا تاکيد بر اینکه کارگزاری ها مهمتری��ن رکن معاملات در بازار 
س��رمایه هستند، گفت: بنابراین هرگونه تغيير مسير معاملات به صورت 
سهوی یا عمدی از سوی کارگزاری ها روی تمامی بازار سرمایه تاثيرگذار 
است؛ لذا بسياری از مقررات بازار سرمایه به تخلف انگاری ناهنجاری های 

کارگزاران پرداخته و اشاره شده است.
این کارشناس حقوقی بازار س��رمایه ادامه داد: از جمله دستورالعمل 
انضباطی کارگزاران مصوب ۱۳ آذر ۱۳89 هيأت مدیره سازمان، در بند 
۱۰ ماده ۵ خودداری از پذیرش سفارش های خرید و فروش مشتریان را 
از موارد تخلف قلمداد کرده اس��ت. این خودداری در این بند به صورت 
عام استفاده شده و خودداری مستقيم و غيرمستقيم و هر دو را  شامل 
می ش��ود. در خودداری مس��تقيم کارگزاری عمدا از اجرای دستورات و 
سفارش های مشتریان سر باز می زند و آن را اجرا نمی کند. در خودداری 
غيرمس��تقيم کارگزاری عوامل و موانعی را به صورت سهوی و یا عمدی 
ایج��اد می کنن��د ک��ه در نتيجه آن مان��ع، امکان اجرای س��فارش های 
مش��تریان وجود نداش��ته و در نتيجه مشتریان از حقوق خود منع شده 

و عملا حق آنها س��لب می شود. اسدی با اشاره به اتفاقی که در سيستم 
معام��لات یک��ی از کارگزاری ها رخ داد، گفت: طی ای��ن اتفاق، با منفی 
ش��دن قدرت خرید و حساب مش��تریان، عملًا مشتریان امکان خرید و 
فروش خود را از دست دادند، زیرا اگر مشتری سهام خود را می فروخت 
و یا حساب پرتفوی خود را شارژ می کرد، با توجه به منفی شدن حساب 
او امکان خرید سهام برای او نيز سلب شده بود.  همچنين در این حالت 
نيز مش��تریان از امکان خرید سهام محروم شده اند که این خود مصداق 
اضرار به غير و از موجبات مس��ئوليت مدنی مس��تند به ماده یک قانون 

مسئوليت مدنی است.
وی تاکيد کرد: بنابراین کارگزاری باید نس��بت به مسئوليت انضباطی 
خود در برابر س��ازمان بورس و اوراق بهادار و نسبت به مسئوليت مدنی 
خود در برابر مش��تریان متضرر پاس��خگو باش��د. همچني��ن این چنين 
ناهنجاری ه��ا در بازار س��رمایه موج��ب تغيير رفتار س��رمایه گذاران و 
مش��تریان در بازار شده که نمونه آن در بازار دیروز مشاهده شد زیراکه 
این کارگزاری با حجم بالای مشتریان که در اختيار دارد و منفی شدن 
ق��درت خرید آنان عملا امکان ثبت س��فارش را از آنان س��لب کرده و  

منجر به کاهش شدید تقاضا در بازار شد.
اس��دی ادامه داد: علی رغم اینکه کارگزاری چند ساعت بعد اقدام به 
رفع این مشکل کرد اما از آنجاکه بازار سرمایه بازار لحظه هاست و سود 
و زیان در ثانيه ها رخ می دهد، سلب حق چند ساعت امری بسيار موثر 

در ایجاد آسيب به مشتریان است.
براساس این گزارش، روز شنبه به دليل ایجاد اخلال در سيستم یکی 
از کارگزاری های بزرگ کش��ور، مشتریان این کارگزاری حساب خود را 

منفی می دیدند و قادر به ثبت سفارش نبودند.

حقوق سهامداران در روزهای منفی شدن حساب توسط کارگزاری چیست؟

شاخص بورس به کانال یک میلیون و ۸۰۰ هزار واحدی عقب نشینی کرد

تاثیر اوراق نفتی بر بورس تهران
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زیان ماهانه تولیدکنندگان جوجه یکروزه به 
35۰ میلیارد تومان رسید

رئي��س انجمن توليدکنن��دگان جوجه یکروزه گف��ت با توجه به 
هزینه ه��ای توليد، زی��ان مرغداران در ماه ب��ه ۳۵۰ ميليارد تومان 

رسيده است.
غلامعلی فارغی، رئيس انجمن توليدکنندگان جوجه یکروزه در 
گفت و گو با   باش��گاه خبرنگاران جوان، با اش��اره به اینکه بازار 
جوجه یکروزه تعریف��ی ندارد، اظهار کرد: با توجه به افزایش نرخ 
نهاده های دامی، قيمت فعلی جوجه یکروزه جوابگوی هزینه های 

توليد نيست.
او قيم��ت جوج��ه یکروزه را برابر با تخم مرغ خوراکی دانس��ت و 
اف��زود: در حال حاضر قيمت تمام ش��ده هر قطعه جوجه یکروزه ۳ 
ه��زار و ۵۰۰ تومان اس��ت که عرضه با نرخ ه��ای فعلی بيانگر زیان 

ماهانه ۳۰۰ تا ۳۵۰ ميليارد تومانی مرغداران است.
فارغی با انتقاد از توليد دستوری جوجه یکروزه بيان کرد: با توجه 
ب��ه آنکه مازاد تولي��د و زیان توليدکنندگان جوج��ه یکروزه نتيجه 
توليد دستوری است، از این رو ستاد تنظيم بازار باید اقدام به خرید 

مازاد جوجه یکروزه کند.
رئيس انجمن توليدکنن��دگان جوجه یکروزه ادامه داد: بنابر آمار 
در مردادماه ۱2۵ ميليون قطعه جوجه توليد شده است که با وجود 
زیان توليدکنندگان ناش��ی از توليد دستوری جای این سوال مطرح 
است که چرا ستاد تنظيم بازار اقدام به خرید مازاد توليد نمی کند؟
این مقام مس��ئول با اش��اره به اینکه صادرات جوجه یکروزه قابل 
توجه نيس��ت، بيان کرد: با وجود شرایط سختگيرانه صادرات و اخذ 
ع��وارض ۵ هزار تومانی صادرات مرغ، امکان صادرات وجود ندارد و 

در صورت صادرات اثرگذار هم نيست.
مازاد 4۰ ميليونی تخم مرغ نطفه دار

او م��ازاد تخم مرغ نطفه دار را 4۰ ميليون قطعه معادل 8 ميليون 
قطعه جوجه یکروزه در ماه اعلام کرد.

رئيس انجمن توليدکنندگان جوجه یکروزه در پایان با اش��اره به 
اینک��ه افزایش قيمت م��رغ ارتباطی به کمب��ود جوجه ریزی ندارد، 
تصریح کرد: افزایش قيمت ناش��ی از س��وءمدیریت در توزیع دان و 

کمبود نهاده در واحد های مرغداری است.

رقم تسهیات اعطایی به صادرکنندگان 
اعام شد

رئيس س��ازمان توس��عه تج��ارت می گوید بي��ش از 6۰درصد از 
ظرفيت تس��هيلات ریالی صندوق توس��عه ملی ب��ه صادرکنندگان 

اختصاص یافته است.
به گزارش ایس��نا، در شرایطی که با دیر ابلاغ شدن بسته حمایت 
از ص��ادرات در س��ال ۱۳98، بخش قابل توجهی از تس��هيلات در 
نظر گرفته ش��ده در این بسته عملا به دست صادرکنندگان نرسيد، 
در س��ال جاری، اجرای این بس��ته در ماه های ابتدایی سال جاری 
توانس��ته بخش��ی از منابع موردنياز صادرکنندگان را در اختيار آنها 

قرار دهد.
براس��اس آمار جدیدی که از سوی رئيس سازمان توسعه تجارت 
منتش��ر شده، در سال جاری بيش از 6۰درصد از ظرفيت تسهيلات 

ریالی صندوق توسعه ملی به صادرکنندگان اختصاص یافته است.
براساس اعلام حميد زادبوم، در بسته حمایت صادرکنندگان سال 
جاری 244۰ ميليارد تومان تس��هيلات ریالی از طریق این صندوق 

به صادرکنندگان غيرنفتی تخصيص یافته است.
او همچنين گفته است که بانک های عامل موظف هستند همين 
ميزان تس��هيلات را از منابع داخلی خود به تس��هيلات سرمایه در 
گردش صادرات اختصاص دهند که در این صورت، بانک های عامل 
ظرفيت پرداخت ۱۵6۰ ميليارد تومان تس��هيلات را در حال حاضر 

دارند.
زادبوم توس��عه دامنه بانک های عامل پرداخت تسهيلات سرمایه 
در گردش از محل منابع صندوق توس��عه ملی و همچنين استفاده 
از ظرفيت کليه بانک های دولتی و خصوصی در س��ال جهش توليد 

را خواستار شد.

هشدار شیوع تب 3 روزه دامی
 کمبودی در تامین و توزیع واکسن دام و 

طیور نداریم
مدیرکل دامپزشکی استان تهران گفت بيماری تب سه روزه دامی 

یک بيماری عفونی و ویروسی در گاو و گاوميش است.
علی بابایی، مدیرکل دامپزش��کی اس��تان تهران در گفت و گو با 
باش��گاه خبرنگاران جوان، با اش��اره به این موضوع که کمبودی در 
تامين و توزیع واکس��ن نداریم، اظهار کرد: در حوزه تامين واکسن 
دام و طيور مش��کلی وجود ندارد و تنها ممکن است واکسن با برند 

دلخواه توليدکننده وجود نداشته باشد.
او افزود: س��ازمان دامپزش��کی موظف به تامين واکسن موردنياز 
توليدکنندگان اس��ت و برخی توليدکنن��دگان دام و طيور به دنبال 
برندهای خاص هس��تند که این احتمال وجود دارد که برند خاص 

وارد کشور نشده باشد.
بابایی ادامه داد: با وجود نوس��انات ن��رخ ارز، کمبودی در تامين 

واکسن دام و طيور ایجاد نشده است.
این مقام مس��ئول در بخش دیگر س��خنان خود نسبت به شيوع 
بيماری تب سه روزه دامی هشدار داد و گفت: بيماری تب سه روزه 
یک بيماری ویروس��ی و عفونی دامی غيرقابل انتقال به انسان است 

و تنها در گاو و گاوميش بروز می کند.
مدیرکل دامپزشکی استان تهران ادامه داد: گسترش این بيماری 
بس��تگی به جمعيت حش��رات ناقل، شدت و مس��ير بادهای غالب 

فصلی دارد که موجب انتقال حشرات به سایر مناطق می شود.
او در پای��ان، حم��ل و نقل دام ه��ای آلوده را عل��ت اصلی انتقال 
بيماری دانست و گفت: با توجه به افزایش دما، احتمال بروز برخی 
بيماری ها از جمله تب س��ه روزه ولمپی اسکين در دام های سنگين 
از قبي��ل گاو و گوس��اله وجود دارد که ترش��حات بين��ی و دهان و 

بی اشتهایی از جمله عوامل این بيماری است.

اخبـــار

مع��اون صنایع وزارت صمت گفت ح��دود 2۰ ميليون تن ظرفيت در 
کارخانجات آرد داریم، اما ميزان آرد مصرفی کش��ور حدود ۱۰ ميليون 
تن اس��ت. مه��دی صادق��ی نيارکی، مع��اون صنای��ع وزارت صمت در 
گفت وگو با باش��گاه خبرنگاران جوان، درباره اظهارات سرپرس��ت سابق 
وزارت صمت مبنی بر به کارگيری ۵2 درصد از ظرفيت صنایع کش��ور، 
بيان کرد: طی س��ال های گذشته در حوزه نصب ظرفيت اقدامات زیادی 
انجام ش��ده اس��ت و در حقيقت ما ميراث دار ظرفيت هایی هس��تيم که 
پيش از این به صورت مازاد ایجاد شده است. برای مثال آرد را به عنوان 
ی��ک مثال عينی در نظر بگيرید که ح��دود 2۰ ميليون تن ظرفيت در 
کارخانج��ات آرد داریم، اما ميزان آردی که ب��رای اصناف و صنایع نياز 
داریم حدود ۱۰ ميليون تن است پس ۵۰درصد از ظرفيت توليد آرد در 

کشور فعال نخواهد شد چراکه نياز کشور به این ميزان نيست.
او بيان کرد: بخش��ی از صنایع نياز و تقاضا در داخل یا خارج کش��ور 
وج��ود دارد، اما توان تامين مواد اولي��ه آن را نداریم؛ برای مثال حدود 
۱۵ ميليون تن ظرفيت توليد در صنایع پلاس��تيک در کشور داریم، اما 
مجموع پليمری که در کش��ور توليد می شود حدود 6 ميليون تن است. 
از این 6 ميليون تن 4 ميليون تن در بورس عرضه شده و مابقی اقلامی 
مثل پلی اتيلن، که مازاد نياز داخل محس��وب می شود صادر می شود، با 
این حساب مابقی ظرفيت توليد به کار گرفته نشده و خالی خواهد ماند.
 صادق��ی نيارک��ی درب��اره ب��ه کارگيری ای��ن ظرفيت ه��ا گفت: در 
جایگاه های مختلف ممکن نياز به فعاليت صنایع وجود نداشته باشد و یا 
گلوگاه هایی مثل توليد مواد اوليه در صنایع بالادست فعاليت واحد های 

صنعت��ی را محدود کن��د که در نتيجه آن بخش��ی از ظرفيت ها در این 
حوزه برای مدت ها به کار گرفته نمی شود.

معاون صنایع وزارت صمت با اش��اره به اینکه کش��ور نيازی به توليد 
این ظرفيت های فعال ندارد، بيان کرد: البته اگر روند ۵ س��ال گذش��ته 
را مقایس��ه بکنيد نياز کشور، به ميزانی است که اکنون توليد می شود و 

برخی از این ظرفيت ها بالفعل نخواهند شد.
او تصریح کرد: تا چند سال گذشته یکی از مشکلات بزرگ بنگاه های 
م��ا تقاض��ا بود، این ب��ه معنای حجم زی��ادی از توليدات اس��ت که در 
بنگاه های اقتصادی باقی مانده و بازار مصرف نداش��تند، اما امروز کمتر 
شکایتی در این حوزه داریم و این نشان از جذب توليدات داخل توسط 

بازار های داخلی و خارجی است.

1۰ میلیون تن ظرفیت مازاد در تولید آرد داریم

 نیمی از ظرفیت های کشور به کار گرفته نمی شود

رئيس مرکز خشکس��الی کشور گفت بنابر آخرین آمار ميزان بارش از 
ابتدای سال زراعی نسبت به دوره بلندمدت 29درصد رشد داشته است.

احد وظيفه، رئيس مرکز خشکس��الی کش��ور در گفت و گو با باشگاه 
خبرن��گاران جوان، درباره آخرین وضعيت بارش در س��ال زراعی جدید 
اظه��ار کرد: بناب��ر آخرین آمار از ابتدای س��ال زراع��ی جدید تاکنون، 
مجموع بارش نس��بت به مدت مشابه سال قبل 7درصد کاهش و نسبت 

به دوره بلندمدت 29درصد رشد داشته است.
او با اش��اره به اینکه در فصل تابستان ميزان بارش چندان قابل توجه 
نيست، افزود: بر این اساس کم بارشی در برخی از استان ها تا پایان سال 

زراعی کماکان به قوت خود باقی است.
وظيفه ادامه داد: با وجود آنکه امسال بارندگی در اکثر استان ها بيش 
از نرم��ال بوده، اما در اس��تان های کهگيلویه و بویراحمد، کرمانش��اه و 
چهارمح��ال و بختياری به طور نس��بی بارش ۱۰درص��د کمتر از نرمال 

است.
رئيس مرکز خشکسالی با اشاره به اینکه مجموع بارندگی در سال های 
98 و 99 بيش از نرمال بوده اس��ت، بيان کرد: بنابر آمار از ابتدای مهر 
97 تا 2۰ مرداد امس��ال، مجموع بارندگی ها نس��بت به دوره بلندمدت 

بيش از ۳6درصد رشد داشته است.
او ب��ا بي��ان اینکه ط��ی یک هفته اخي��ر دمای کمينه کش��ور حدود 
یک درجه و بيش��ينه س��ه درجه بالای نرمال بوده اس��ت، گفت: دمای 
اس��تان های الب��رز، ته��ران و مازن��دران کمت��ر از نرمال و اس��تان های 
چهارمحال و بختياری، س��منان، ایلام، خراسان، کرمان، یزد و سيستان 

و بلوچستان گرم تر از معمول و بالای نرمال بوده است.
به گفته این مقام مس��ئول، از ابتدای مرداد کمينه دمای کش��ور ۱.۵ 

درجه و بيشينه ۱.۱ درجه بالای نرمال بوده است.
رئيس مرکز خشکس��الی درباره آخرین وضعيت دما در فصل تابستان 

بيان کرد: از ابتدای فصل تابس��تان متوسط کمينه دمای کشور 9 دهم 
درجه و بيش��ينه 4 دهم درجه بالای نرمال است و به طور کلی آنامولی 

یا بی هنجاری زیادی طی ماه های تير و مرداد نداشتيم.
وظيفه ادامه داد: طی هفته آینده در اس��تان های جنوب شرق، جنوب 
سيستان و بلوچستان، جنوب فارس، هرمزگان و جنوب کرمان بارندگی 

خواهيم داشت.
رخداد سیل طی 2 هفته آینده در برخی مناطق

او نسبت به وقوع سيل هشدار داد و گفت: طی دو هفته آینده احتمال 
رخداد س��يل در کش��ور وجود دارد، چراکه جنس بارش های تابس��تانه 

رگباری است.
وظيفه در پایان تصریح کرد: در این هفته دما به طور نسبی در جنوب 
شرق، مرکز و شرق کشور بالاتر از نرمال و در سواحل شمال، خوزستان، 

ایلام و کرمانشاه نرمال بوده است.

رئي��س خانه اقتصاد ایران و ترکي��ه می گوید با توجه به اهميت حفظ 
آمار گردش��گران برای اقتصاد ترکيه، دولت این کش��ور تمهيدات جدی 
را برای از سرگيری سفرهای توریستی به این کشور به کار بسته است.

ج��لال ابراهيمی در گفت و گو با ایس��نا، اظهار ک��رد: ترکيه با هدف 
برطرف کردن نگرانی ها از ش��يوع کرونا در سفرهای خارجی، از سازمان 
جهانی مش��اوران فرودگاه های جهان گواهی سلامت جدیدی اخذ کرد 
و با در نظر گرفتن ش��رایط سختگيرانه و تضمين اصول بهداشتی، برای 

فرودگاه استانبول گواهی سلامت اخذ کرد.
به گفته وی، ش��رایط در س��ایر فرودگاه های این کش��ور نيز با هدف 
جلوگيری از ش��يوع ویروس کرونا، تغيير کرده و با ارائه ش��رایط جدید، 

در شهر آنتاليا تنها در یک روز ۵۰ پرواز توریستی انجام شده است.

رئيس خانه اقتصاد ایران و ترکيه با اش��اره به زیانی که شيوع ویروس 
کرون��ا در ماه های گذش��ته برای اقتصاد ترکيه ایجاد کرده اس��ت، بيان 
کرد: براس��اس آمارهایی که از عملکرد سال گذش��ته ارائه شده بود، از 
۱۵۳ کشور جهان، توریست به ترکيه می آمد اما امسال تنها آمار ورودی 
گردش��گران از ۳۱ کشور خارجی ثبت شده است. ابراهيمی اضافه کرد: 
ب��ا توجه به اینکه ترکيه اعلام آمادگی کرده که توریس��ت های جدید را 
کشورهایی بپذیرد که در آنها شيوع کرونا بالاست، اینکه هنوز پروازها از 
سمت ایران متوقف باقی مانده جای تعجب دارد و باید با انجام مذاکرات 

دوجانبه، شرایط برای از سرگيری پروازها ميان دو کشور فراهم شود.
به گفته وی، ترکيه از کشورهایی مانند روسيه و انگلستان که در آنها 
شيوع کرونا بالا بود مسافر می گيرد و از این رو فراهم کردن شرایط برای 

پذیرش مسافران ایرانی نباید چندان پيچيده باشد.
ابراهيمی با اشاره به رفت و آمد غيرتوریستی ایرانيان به ترکيه گفت: 
متوقف ش��دن پروازهای مش��ترک، باعث ش��ده بازرگانان، دانشجویان 
ایرانی و خانواده های آنها، برای رفت و آمد با مشکل مواجه شوند و وقتی 
ترکيه توانس��ته پروتکل های بهداش��تی برای جابه جایی مسافران سایر 

کشورها را فراهم کند، برای ایرانی ها نيز شرایط پيچيده نخواهد بود.
به گزارش ایسنا، پس از شيوع ویروس کرونا، پروازهای مشترک ميان 
ایران و ترکيه متوقف شده و هنوز زمان دقيق از سرگيری پروازها اعلام 
نشده است. ترکيه یکی از اصلی ترین مقاصد گردشگری مسافران ایرانی 
به حس��اب می آید و در سال های گذشته تعداد زیادی از سرمایه گذاران 

ایرانی، در اقتصاد این کشور سرمایه گذاری کرده اند.

رشد 29درصدی بارش نسبت به دوره بلندمدت

دورخیز ترکیه برای جذب میلیونی مسافران

 5۰ پرواز توریستی به آنتالیا در یک روز
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اخبار

افزایش 55درصدی قیمت لاستیک در 
ماه های اخیر

عضو کميس��يون عمران مجلس ب��ا انتقاد از افزای��ش ۵۵ درصدی قيمت 
لاستيک در ماه های اخير، گفت افزایش هزینه توليد تایر به واسطه افزایش نرخ 
ارز، تغيير ارز پایه واردات و تخصيص نيافتن ارز بر واردات در ماه های اول سال، 

کمبود و گرانی ۵/۱ برابری قيمت لاستيک را به همراه داشته است.
ب��ه گزارش پایگاه خبری »عصر خودرو« به نقل از خانه ملت، ش��ارلی انویه 
تکيه با انتقاد از افزایش قيمت محصول لاس��تيک در بازار، گفت: در ش��رایط 
کنونی افزایش قيمت لاستيک عوامل مختلفی دارد که نوسان قيمت خودرو، 

محدودیت های ارزی و مداخلات دولتی از دلایل عمده این مسئله است.
نماینده مسيحيان آشوری و کلدانی در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: در 
روزهای اخير بازار خودرو بسيار پرنوسان و متشنج شده است، به نظر می رسد 
که این موج به بازار فروش��ندگان لاس��تيک نيز رس��يده و تأثيرش به صورت 
افزایشی در قيمت بروز پيدا کرده، در شرایط کنونی بيش از۳۵۰۰ واحد صنفی 
در ای��ن زمين��ه که در بورس فعاليت می کنند؛ آس��يب های زیادی را متحمل 
ش��ده اند. انویه تکيه افزود: تأثير نوسانات بازار خودرو بر قيمت تایر یکی از این 
موضوعات اساس��ی تفاوت قيمت تایر از کارخانه تا بازار است، در این وضعيت 
توليد کارخانه ها جوابگوی نياز بازار نيست و تعداد محدودی لاستيک در بازار 
عرضه می ش��ود ک��ه این امر یکی از موثرترین دلای��ل افزایش بی رویه قيمت 

لاستيک در بازار است که مصرف کننده تاوان این مسئله را می دهد.
وی با انتقاد از افزایش ۵۵ درصدی قيمت لاستيک در ماه های اخير، گفت: 
افزایش هزینه توليد تایر به واس��طه افزایش نرخ ارز، تغيي��ر ارز پایه واردات و 
تخصي��ص نيافتن ارز بر واردات اعم از  مواد اوليه و محصول نهایی در ماه های 
اول سال، کمبود و گرانی ۵/۱ برابری قيمت لاستيک را به همراه داشته است. 
انویه تکيه افزود: افزایش قيمت لاستيک به ضرر حوزه حمل و نقل و جابه 
جایی مسافر است، زیرا براساس گزارش شرکت های مسافربری کشور، قيمت 
یک جفت لاس��تيک باکيفيت اتوبوس یا تریلی بالای 2۵ ميليون تومان است، 
از طرف دیگر رانندگان نه تنها توان خرید لاستيک را ندارند بلکه تأمين دیگر 
تجهيزات نيز امکان پذیر نيست و این مسئله به ضرر مسافران است، همچنين 
افزایش قيمت لاستيک تأثير مستقيمی بر ناوگان حمل و نقل جاده ای خواهد 

داشت.
وی گفت: کنترل، نظارت و مدیریت بر افزایش بی رویه قيمت لاستيک های 
وارداتی در راس��تای کنترل این بازار و جلوگيری از سوءاس��تفاده برخی افراد 
سودجو و فرصت طلب با تأکيد بر رعایت ضوابط قيمت گذاری کالاهای اساسی 
توسط هيأت تعيين و تثبيت قيمت به در نظر گرفتن سود مجاز صورت گيرد.

چند نماینده فروش لاستیک در تهران است؟
رئيس اتحادیه صنف فروشندگان لاس��تيک، روغن و پنچرگيران تهران، از 

وجود ۳۰۰ نفر نماینده فروش لاستيک در تهران خبر داد.
 ب��ه گ��زارش پایگاه خب��ری »عصر خودرو« ب��ه نقل از صداوس��يما، داوود 
سعادتی نژاد در ارتباط با رسانه ملی افزود: این نماینده ها کسانی هستند که از 

کارخانه ها، لاستيک برای عرضه دریافت می کنند.
وی با اشاره به اینکه ۳۰۰ نفر نماینده همه خرده فروش هستند، گفت: قبلا 
وضعيت خرده فروش و عمده فروش مش��خص بود و لاستيک با احتساب ۱2 

درصد سود به دست مشتری می رسيد.
رئيس اتحادیه صنف فروشندگان لاستيک، روغن و پنچرگيران تهران افزود: 

متاسفانه اکنون عمده فروش خود به خرده فروش تبدیل شده است.
وی همچني��ن در پاس��خ به س��والی مبنی بر اینکه چرا قيمت تمام ش��ده 
لاستيک از درب کارخانه تا رسيدن به دست مصرف کننده نهایی بين ۱۰۰ تا 
۱۵۰ هزار تومان اختلاف دارد، گفت: این اختلاف قيمتی در گذش��ته بين ۵۰ 

تا 6۰ هزار تومان بوده است.
س��عادتی نژاد اضافه ک��رد: برای واردات مواد اوليه توليد لاس��تيک دیگر ارز 

42۰۰ تومانی تعلق نمی گيرد بلکه این مواد با ارز نيمایی وارد کشور می شود.
وی تصری��ح کرد: قيمت لاس��تيک پس از تبدی��ل ارز دولتی به نيمایی در 

کارخانه ها ۵۵ درصد افزایش یافته است.
رئيس اتحادیه صنف فروشندگان لاستيک، روغن و پنچرگيران تهران گفت: 
به طورکلی این اختلاف قيمت بيشتر به سبب تبدیل ارز دولتی مواد اوليه به 

نيمایی، ایجاد نابسامانی در بازار و عدم توزیع لاستيک در بازار است.
وی در ادامه افزود: اکنون س��ه سایز لاستيک خودرو )۱۳،۱4و۱۵( در بازار 
مشتری بيشتری دارد و بقيه لاستيک ها به سبب نداشتن مشتری روانه انبار ها 

می شوند.

مبارزه با رکود بازار لوازم یدکی و کاهش 
کیفیت نیازمند حمایت دولت است

س��خنگوی اتحادیه فروشندگان لوازم یدکی خودرو و ماشين آلات تهران به 
بيان دلای��ل و مبادی ورود قطعات بی کيفيت و تقلب��ی در بازار و راهکارهای 
مقابله با آن پرداخت. س��يدمهدی کاظمی در گفت وگو با خبرنگار خبرخودرو، 
درخص��وص دلایل عرضه لوازم یدکی بی کيفيت و تقلبی در بازار و راهکارهای 
مقابله با آن اظهار داش��ت: قطعات تقلبی با جعبه سازی و برندسازی روانه بازار 
می شود به نحوی که قطعات تقلبی داخل جعبه هایی با عنوان یک برند معروف 
به فروش می رس��د که پس از مصرف و مواجهه با خرابی زودهنگام آن، تقلبی 
بودن آن محرز می ش��ود. وی ل��وازم یدکی تقلبی در بازار را اندک دانس��ت و 
گفت: عرضه این قطعات از س��وی فروشندگانی انجام می شود که از مجوزهای 
اتحادیه فروش��ندگان لوازم یدکی برخوردار نيس��تند و در بازار یا کارگاه های 
زیرپله ای فعال هستند. س��خنگوی اتحادیه فروشندگان لوازم یدکی خودرو و 
ماشين آلات تهران افزود: اعطای مجوز فروش از سوی اتحادیه به اصناف منوط 
به طی مراحل دش��وار و آزمون های ویژه ای اس��ت ک��ه آموزش های مربوط به 
اهميت کيفيت، مش��تری مداری، کالای قاچاق و تقلبی را نيز دربر می گيرد و 
بر همين اس��اس بعيد به نظر می رسد که ورود قطعات تقلبی به بازار از ناحيه 
فروشندگان تحت نظارت اتحادیه صورت بگيرد. کاظمی با بيان اینکه اتحادیه با 
فروشندگان لوازم یدکی تقلبی، برخورد شدیدی خواهد داشت، گفت: البته این 
امر مستلزم شناسایی و معرفی متقلبين و سوء استفاده گران از جانب صاحبان 
کالاهای برند است که نيازمند مراجعه این افراد به اتحادیه و پيگيری اتحادیه 
از طریق اداره آگاهی و نهادهای قضایی و تعقيب قانونی است که اخذ جریمه و 
یا جمع آوری قطعات تقلبی از بازار از نتایج آن است. وی همچنين درخصوص 
قطعات بی کيفيت گفت: لوازم یدکی بی کيفيت از گذشته در بازار وجود داشته 
اما ميزان آن در مقاطعی از سال با کاهش همراه بوده است. سخنگوی اتحادیه 
فروشندگان لوازم یدکی خودرو و ماشين آلات تهران کاهش قطعات بی کيفيت 
را مربوط به زمانی دانس��ت که واردات قانونی کالا از طریق کش��ورهای طرف 
قرارداد و حق اختيار و انتخاب توليدکننده و واردکننده در کيفيت قطعه به ازای 

پرداخت پول بيشتر محفوظ بوده و همچنين توليد داخل تداوم داشته است.

پس از توقف توليد پراید خودرو هایی به عنوان جایگزین معرفی شدند 
که اختلاف قيمت زمين تا آسمانی با این خودرو دارند.

ب��ه گزارش باش��گاه خبرنگاران ج��وان، بازار خودرو در کش��ور، طی 
یک دهه گذش��ته ش��اهد رفت و آم��د خودرو های زیادی بوده اس��ت، 
خودرو هایی که در اوج محبوبيت بازار ایران را ترک کردند یا محصولاتی 
که خودروس��ازان همراه با فشار بيرونی مجبور به توقف خط توليد آنها 

شدند.
از جمله خودرو هایی که از بازار ایران رفت خودرو پيکان بود که زمانی 
دوس��ت و یار قدیمی اقشار ضعيف به شمار می رفت. یکی از نکات مهم 
در توقف خط توليد پيکان بحث آلاینده بودن موتور این خودرو بود. بعد 
از آن موتور پيکان بر روی آر دی س��وار شد و همچنان قيمت مناسبی 
داش��ت، اما این خودرو نيز از رده خارج شد چراکه وزارت صمت بر این 
باور اس��ت که هر خودرویی با اس��تاندارد های زیس��ت محيطی منطبق 

نباشد باید از رده خارج شود.
بعد از این خودرو ها پراید وارد بازار کش��ور ش��د، یعنی می توان گفت 
راه ورود پرای��د به ایران از س��ال ۱۳72 باز ش��د. قيم��ت پراید در آن 
س��ال نزدیک به 2ميليون تومان بود و خودرویی تقریبا لوکس به شمار 
می رفت. در آن زمان کس��ی فکرش را نمی کرد که خودرویی تا دو دهه 

دیگر قيمتش تا ۳۵ برابر افزایش یابد.
افزایش��ی که همانند س��ایر حوزه های اقتصادی مثل مسکن و ارز در 
طی این مدت س��ير صعودی داش��ت. این خ��ودرو در دهه 8۰ به طور 
کامل در کش��ور توليد ش��د و جایش را بين تمام اقشار جامعه باز کرد. 
این خودرو به دليل قيمت پایين به کش��ور هایی از جمله الجزایر، عراق، 
ونزوئلا، آذربایجان و سوریه با قيمتی بين 7 تا 8 هزار دلار صادر می شد.

از خانواده پراید در این مدت بيش از 6 ميليون خودرو توليد شد چرا 
که اقش��ار زیادی تمایل به اس��تفاده از آن را داشتند. در طی سال های 
گذش��ته خبر از توقف تولي��د پراید آمد، اما این بين برخی خوش��حال 
و برخ��ی ناراحت از ای��ن اتفاق بودند چرا که نگران��ی از جایگزینی این 

خودرو وجود داشت.
پرای��د را می توان ارزان ترین خودرو توليدی در کش��ور دانس��ت. پس 
از توق��ف توليد این خودرو تيبا جایگزین آن ش��د و ب��ه نوعی می توان 
تيب��ا را ارزان ترین خودروی توليدی دانس��ت. ام��ا در حال حاضر پراید 
ارزان ترین خودروی موجود در کش��ور اس��ت که با مبلغ��ی بين 7۰ تا 
8۰ ميليون تومان به فروش می رود، خودرویی که اقش��ار ضعيف جامعه 
بيشتر متقاضی آن بودند، اما تيبا که قرار است، جایگزین پراید در بازار 

باشد به چه قيمت به فروش می رود؟
تيبا هم اکنون قيمتی بيش از ۱۰۰ ميليون تومان دارد یعنی خودرویی 
که باید محبوبيتش را بين تمام اقش��ار جامعه به دس��ت آورد با قيمتی 

بيش از ۱۰۰ ميليون تومان به فروش خواهد رسيد.
این بين خودروی س��اینا و کویيک ني��ز به عنوان جایگزین های پراید 
معرفی ش��ده اند، اما این خودرو ها از نظ��ر قيمتی تفاوت زیادی با پراید 
دارند و این رویه نش��ان می دهد قشر ضعيف جامعه دیگر نمی توانند به 

راحتی قبل به خودرو دست پيدا کنند!
خودروی ارزان قیمت تولید می شود؟

فربد زاوه، کارشناس صنعت خودرو در گفت و گو با خبرنگار صنعت، 
تجارت و کشاورزی گروه اقتصادی باشگاه خبرنگاران جوان، درخصوص 
توق��ف توليد پراید و جایگزینی برای ای��ن خودرو، گفت: بحث قدرت و 
تناس��ب خرید شامل دو مسئله می ش��ود که در آن بحث قيمت کالا و 

ش��رایط فروش آن مطرح می شود. زمانی که ارزش ماشينی مانند پراید 
4 هزار دلار اس��ت و آن را نقد می فروشيم و مشتری آن را نقد می خرد 

و در بدترین حالت آن را یک سال بعد دریافت می کند.
او بي��ان کرد: زمانی بحث ماش��ين بنز 4۰ هزار دلاری می ش��ود که 
شرایط فروش متفاوتی نيز دارد. برای حل مشکل فروش نباید محصولی 

با قيمت پایين عرضه کرد و می شود در شبکه بانکی حساب باز کرد.
این کارش��ناس صنعت خودرو با تاکيد بر اینکه برای کاهش التهابات 
در ب��ازار الزاما نباید محصولی با قيمت پایين توليد کرد، گفت: در ایران 
اگر برمبنای نرخ ثابت سال 96 قيمت ها لحاظ شود، باید دید دلار در آن 

زمان چقدر بوده است و هم اکنون باید دید چه ميزان است.
زاوه تش��ریح کرد: چه شده مردم نمی توانند ۱۰۰ ميليون بابت خرید 
خ��ودرو بپردازند؟ تيبا را اگر هم اکنون با نرخ روز دلار محاس��به کنيم، 
کمت��ر از قيمت پراید اس��ت، اما در کنار این مس��ائل بای��د با تورم این 

خودرو ها را محاسبه کنيم.
او تشریح کرد: باید کاری کرد که درآمدها افزایش یابد تا افراد بتوانند 
بهتر خرید کنند که برای افزایش درآمد نياز است تا سرمایه ایجاد شود. 
در گذش��ته یکی از اقداماتی که برای افزایش س��رمایه ایجاد شده بود، 
دسترس��ی مردم به منابع بانکی بود و در آن زمان سود بانک ها زیاد بود 

و مردم به راحتی می توانستند هم خانه هم خودرو بخرند.
این کارشناس صنعت خودرو بيان کرد: در آن زمان تمام بانک ها هم 
وام مس��کن هم وام خودرو می دادنند و دسترس��ی مردم به منابع بانکی 
راح��ت بود. در ح��ال حاضر باید در کنار اینکه ماش��ين توليدی داریم، 
انحصار منابع بانک��ی را لغو کنيم تا مردم بتوانند آینده خود را تامين و 

ليزینگی خرید کنند.

جایگزینی که جای پراید را پر نمی کند!

 اختلاف قیمت زمین تا آسمانی پراید با جایگزینش

مجلس ش��ورای اس��لامی به دنبال تصویب طرح اصلاح سهميه بندی 
بنزین اس��ت تا س��هميه بنزین از هر خودرو به هر فرد تغيير یابد؛ این 
طرح که برای اولين بار اس��ت در سطح جهان اجرا خواهد شد ابهاماتی 

دارد که اجرایی شدن آن را مورد سوال قرار می دهد.
به گزارش خبرنگار اقتصادی شبکه اطلاع رسانی راه دانا، همانطور که 
قبلا نيز مطرح ش��ده بود نمایندگان مجل��س یازدهم تصميم به اصلاح 
ش��يوه س��هميه بندی بنزین گرفته اند به طوری که س��هميه بنزین از 

خودرو به خانوار تغيير خواهد کرد.
مالک شریعتی، سخنگوی کميس��يون انرژی مجلس شورای اسلامی 
در گفت وگو با ش��بکه خب��ر درباره جزئيات طرح جدی��د مجلس برای 
تغيير سهميه بندی بنزین، اظهار داشت: آنچه در این طرح هم اکنون در 
مجلس دنبال می شود استمرار وضعيت فعلی قيمت گذاری بنزین است 

و تغييری در آن رخ نخواهد داد.
وی افزود: اگر طرح جدید س��هميه بندی بنزین به تصویب نمایندگان 
مجلس برسد و شورای نگهبان هم آن را تأیيد کند سهميه بندی بنزین 

از هر خودرو به هر فرد و کد ملی هر ایرانی تغيير خواهد کرد.
س��خنگوی کميس��يون انرژی مجلس تصریح کرد:  در این طرح مقرر 
ش��ده افرادی که فاقد خودرو هستند و خانوارهایی که خودرو ندارند در 

یک نظام عادلانه تر از یارانه انرژی بنزین بهره مند شوند. شریعتی گفت: 
طبق آماره��ا بيش از ۵۰درصد خانوارهای ایرانی فاقد خودرو هس��تند 
البت��ه برخی از این خانوارها هم بيش از یک دس��تگاه خودرو دارند. لذا 
عادلانه نيست که افرادی که خودرو ندارند از یارانه انرژی در این بخش 

محروم باشند.
وی افزود: بنا داریم با حفظ ميزان مصرف بنزین در کشور و محاسبات 
انجام شده به 7دهم تا 8 دهم ليتر در روز به ازای هر کد ملی رسيده ایم 
ک��ه به هر فرد و اعضای خانوارها و روی کارت بانکی سرپرس��ت خانوار 
شارژ شود و اگر آنها سهميه خود را استفاده کردند از یارانه انرژی بهره 
بردن��د و اگر هم از این س��هميه اس��تفاده نکرده و یا ب��ه صورت ناقص 
اس��تفاده کردند می تواند در یک س��امانه ای س��هميه خود را به دیگران 

واگذار کنند.
س��خنگوی کميس��يون انرژی مجلس گفت:  در سامانه در نظر گرفته 
ش��ده قيمت واگذاری آن زیر ۳ هزار تومان )قيمت دوم بنزین( خواهد 
بود و اگر هم نخواس��ت آن را بفروشد در پایان ماه به دولت بازمی گردد 
ت��ا دولت بتواند آن را صادر کرده و از این طریق مابه التفاوت آن را روی 
کارت بانکی سرپرس��ت خانوار ش��ارژ کند تا خود افراد سرپرست نحوه 

استفاده از آن را مدیریت کنند.

شریعتی در پایان گفت: در این طرح افراد فاقد خودرو از یارانه انرژی 
توزیعی هم استفاده خواهند کرد.

جواد نوفرس��تی طراح طرح اعطای سهميه بنزین به هر فرد به جای 
خ��ودرو به خبرنگار راه دانا گفت: اینکه قرار اس��ت این طرح با تصویب 
در مجلس اجرایی شود می تواند یک قدم به جلو در نزدیک شدن طرح 
س��هميه بندی به عدالت اس��ت اما مسئله این اس��ت که به هر فرد چه 
مقدار بنزین داده ش��ود. وی ادامه داد: در هفته های گذش��ته صحبت از 
4۰ ليتر در ماه بود که باید گفت مشخص نيست این عدد از کجا آمده 
اس��ت و حتی رقم ۳۰ ليتری نيز شنيده ش��د که باز این رقم به نسبت 

واقعيت بالا است.
این کارش��ناس ان��رژی تصریح کرد: بنابراین بای��د دید در نهایت چه 
رقمی به تصویب خواهد رسيد که به نظرم عدد 2۰ ليتر در هر ماه قابل 

قبول است و دور از ذهن نيست.
این گزارش حاکی اس��ت فاطمه کاهی سخنگوی شرکت ملی پخش 
فرآورده ه��ای نفتی به عنوان مجری این طرح نيز گفته اس��ت در حال 
حاضر این موضوع به ما ابلاغ نش��ده است و باید نخست در هيات دولت 
بررس��ی و سپس به ما ابلاغ شود و تا به امروز هيچ گونه مصوبه ای مبنی 

بر طرح سهميه بندی بنزین سرانه خانوار تصویب نشده است.

مع��اون دفت��ر صنایع خودرو و نيرو محرکه وزارت صمت با اش��اره به 
اهمي��ت اصلاح قانون فروش مواد اوليه صنعت خودرو در بورس کالا، از 
اقدام��ات و تدابير مجلس در تدوین طرح های��ی خبر داد که در صورت 
تصوی��ب علاوه بر بازنگری در قانون خ��ودرو منجر به اتفاقات خوبی در 

صنعت خودروسازی خواهد شد.
به گزارش اقتصاد آنلاین به نقل از اس��ب بخار، امير جعفرپور با بيان 
این مطلب اظهار داشت: در شرایطی که 72 درصد قيمت خودرو را مواد 
اوليه و قطعات تشکيل می دهد و سهم قابل توجهی از مواد اوليه داخلی 
نيز با نرخ جهانی در بورس کالا عرضه می ش��ود اما همچنان این موارد 
در تصميمات و فرمول شورای رقابت تاثيری نگذاشته است و این شورا 
نرخ تورمی را در فرمول قيمت گذاری لحاظ می کند که در سبد هزینه 
خانوار اعلام می شود نه نرخ تورمی که در قيمت مواد اوليه داخلی مانند 

فولاد و مس و پتروشيمی ها رخ می دهد.
وی تاکيد کرد: در چنين ش��رایطی که شرکت های تامين کننده مواد 
اولي��ه داخلی صنعت خودرو محصولات ش��ان را در بورس کالا و به نرخ 
جهانی عرضه می کنند باید قيمت خودرو نيز بر همين اساس و با عرضه 

در بورس کشف قيمت و محاسبه شود.
جعفرپ��ور افزود: متاس��فانه تامي��ن مواد اوليه داخل��ی و نحوه قيمت 
گذاری خودرو موجب شده که خودروسازان کماکان با ضرر توليد کنند 
در حالی که قيمت��ی که برای فروش عرضه می  کنند همچنان با قيمت 

فروش در بازار تفاوت قابل توجهی دارد.
مع��اون دفتر صنایع خ��ودرو و نيرو محرک��ه وزارت صمت بيان کرد: 
خوش��بختانه مجلس و کميس��يون صنایع و معادن ب��ر روی قوانينی از 
جمل��ه مواردی ک��ه در خصوص عرضه م��واد اوليه صنع��ت خودرو در 
ب��ورس کالا تاکي��د دارد اقداماتی را در دس��تور کار دارن��د و به دنبال 
پيش��برد طرح هایی هستند که به نظر می رسد در صورت تصویب تاثير 
چش��مگيری در افزیش تيراژ توليد، رفع مشکل خودروسازان و کاهش 

قيمت خودرو داشته باشد.
جعفرپور با اش��اره به تدابير کميس��يون صنایع مجل��س در تدوین و 
تصوی��ب دو طرح جدید اظهار داش��ت: تدبيری که اعضای کميس��يون 
صنایع اندیش��يده و پيش نویس آنها نيز ارائه ش��ده است می توان اميد 
داش��ت که این تدابير منجر به اتفاقات خوبی در صنعت خودروس��ازی 

شود.
وی تصریح کرد: دو طرحی که در دس��تور کار کميسيون صنایع قرار 
دارد در خصوص بهبود وضعيت توليد خودرو است این طرح البته شامل 
موارد کمتری است و قرار است با فوریت بيشتری به تصویب برسد تا به 
قانون خودرو و یا قانون حمایت از مصرف کنندگان خودرو افزوده شود.

وی خاطرنش��ان کرد: طرح دیگری که در بازده طولانيتر و مس��تلزم 
بررسی عميق تری است مربوط به قانون خودرو و بازنگری در این قانون 
اس��ت؛ بر این اساس کميس��يون صنایع تلاش دارد تا قانون جامعی را 

برای صنعت خودرو تدوین کند.
 انتقاد نسبت به عرضه مواد اوليه براساس نرخ جهانی همچنان مشکل 
اصلی خودروس��ازان و قطعه سازان است این در حالی است که براساس 
قانونی در سال ۱۳9۰، قيمت مواد اوليه صنعت خودرو به بورس کالا و 

با نرخ جهانی محول شد.
با تصویب و اجرای این قانون صنعت خودروس��ازی ملزم به خریداری 
مواد اوليه از سرمایه گذاران و تامين کنندگان بورس کالا با قيمت جهانی 

شد.

طرح مجلس در اصاح سهمیه بندی بنزین

 اعطای سهمیه منطقی به هر کد ملی

برنامه دولت و مجلس برای افزایش تولید و کاهش قیمت خودرو
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کسب و کارامـروز۸

روزهای آغازین شيوع کرونا بود که معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری قص��د کرد با تم��ام ظرفيت های دانش بنيان��ی برای تامين 
نيازه��ای مردم پا به مي��دان مقابله با این بيماری بگ��ذارد. راه اندازی 

پویش »کرونا پلاس« نتيجه همين تصميم 
بود؛ کاری که به ارائه ۱8۰ خدمت رس��يده 
اس��ت. »کرونا پلاس« پویش��ی اس��ت که 
اس��فندماه س��ال گذش��ته با هدف حمایت 
از ش��رکت های ارائه کنن��ده خدمات آنلاین 
راه اندازی ش��د. ایجاد یک زنجيره با کمک 
پویش کرونا پلاس از اهداف این اقدام است 
تا از دل آن تهدید کرونا به فرصت تبدیل و 
سبک جدیدی در نگاه به فناوری اطلاعات، 

خدمات آنلاین و دورکاری ایجاد شود.
در ای��ن پویش اعتقاد بر این اس��ت که با 
رشد اس��تارت آپها خدمات بهتری به مردم 
ارائ��ه ميش��ود. این پویش مل��ی 9 خدمت 

آنلاین را با کمک زیست بوم فناوری و نوآوری به مردم ارائه می کند.
آموزش آنلاین، حمل و نقل آنلاین، س��لامت آنلاین، ورزش آنلاین، 
سرگرمی و توریس��م آنلاین، توليد محتوای آنلاین، نوآوری اجتماعی، 

فروش��گاههای آنلاین و ایده و ابتکارات از جمله حوزههای مدنظر در 
این پویش اس��ت. با برگزاری این پویش اجتماع��ی، فرهنگی تاکنون 
اطلاعات بيش از ۵۰۰ استارت آپ و شرکت دانش بنيان که در فراخوان 
پویش »کروناپلاس« ثبت نام کرده بودند، 

بررسی و ارزیابی شد.
اقتص��اد  فناوری ه��ای  توس��عه  س��تاد 
دیجيتال و هوشمندس��ازی معاونت علمی 
و فناور ریاست جمهوری برای برگزیدگان 
این پویش حداکثر پنج خدمت تا س��قف 
۱۰۰ ميليون ریال سوبسيد در نظر گرفته 

است.
خدمات ارائه شده شامل زیرساخت های 
و  مج��ازی  س��رورهای  همچ��ون  فن��ی 
اختصاصی، فضای ابری، سایت ساز، سئو، 
دیجيتال مارکتينگ و ... می شود. براساس 
اعلام این س��تاد، ۱8۰ نوع خدمت توسط 
28 ش��رکت همراه با یارانه س��تاد اقتصاد دیجيتال و هوشمندس��ازی 
معاونت علمی و فناوری ریاس��ت جمهوری در حال ارائه خدمات خود 

به این شرکت ها هستند.

بيماری کرونا باعث ش��د تا دانش بنيان های کشور بتوانند ظرفيت ها و 
توانمندی های خود در عرصه توليد تجهيزات پيشگيرانه را به کشورهای 
همس��ایه و منتخ��ب ارس��ال کنند. معاون��ت علمی و فناوری ریاس��ت 

جمه��وری با ه��دف کمک به کش��ورهای 
همسایه و منتخب تلاش می کند محصولات 
دانش بني��ان ح��وزه پيش��گيری از بيماری 
کرونا را به این کشورها ارسال کند. این کار 
با دو هدف کمک به این کش��ورها و معرفی 
محص��ولات و توانمن��دی دانش بنيان ها به 
آنها انجام می ش��ود. جمعه هفته گذش��ته 
هم این کمک های بشردوستانه با همکاری 
و مس��اعدت ش��رکت هواپيمایی کيش ایر 
به مقصد بيشکک ارس��ال شد. این محوله 
کمک��ی یک ه��زار و 6۵۰ کيلوگ��رم وزن 
داش��ت. مه��دی قلعه ن��وی، رئي��س مرکز 
تعام��لات بين المللی علم و فناوری معاونت 

علم��ی و فناوری ریاس��ت جمهوری درباره این محموله ارس��الی، گفت: 
جمع��ه هفته پيش کمک های بشردوس��تانه معاونت علمی و فناوری در 
ح��وزه تجهيزات دانش بني��ان مرتبط با بيماری کرونا در فرودگاه ش��هر 

بيش��کک تحویل مقامات وزارت بهداشت و امور خارجه قرقيزستان شد. 
به گفته وی، این بس��ته ها ش��امل محصولات دانش بنيانی پيشگيری از 
بيم��اری کرونا بود که در حوزه کنترل و تش��خيص بيماری کووید- ۱9 
به کار می رون��د. وی همچنين بيان کرد: 
بسته ایران به کشور قرقيزستان یک هزار 
و 6۵۰ کيلوگرم وزن داش��ت. این بس��ته 
مشتمل بر 2 هزار و ۵۰۰ کيت تشخيصی 
 igm و 2 هزار و ۵۰۰ کيت تشخيص  igg
می ش��د. جمعا ۵ هزار کيت تشخيصی به 
این کشور ارس��ال کردیم. قلعه نوی ادامه 
داد: یک دس��تگاه کام��ل ونتيلاتور و 2۵ 
عدد پالس اکس��يمتر، 2۵ عدد ترمومتر، 
2 ه��زار محلول ضدعفونی کننده و س��ایر 
محصولات در این بس��ته حمایتی وجود 
داش��ت. وی در ادامه تاکي��د کرد: هدف 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
از این کار کمک کردن به کشورهای دوستی است که روابط اقتصادی و 
سياس��ی خوبی با آنها دارد. این کار زمينه معرفی محصولات دانش بنيان 

ایرانی به این کشورها را فراهم می کند.

تجهیزات دانش بنیان پیشگیری از بیماری کرونا به قرقیزستان ارسال شدارائه 1۸۰ خدمت مقابله با کرونا را سرعت داد

س��ورنا س��تاری، معاون علمی و فناوری رئيس جمهوری در نشست 
»اقتصاد مقاومتی و جهش توليد« که در مرکز استان کردستان برگزار 
شد، گفت ارزش شرکت های دانش بنيان عرضه شده در بورس به 28۰ 
هزار ميليارد تومان رسيده است. وی تکيه بر نيروهای متخصص محلی 
را راهبردی موثرتر از نگاه به خارج و تکيه به نيروهای بيگانه برشمرد.
ب��ه گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رس��انی معاونت علمی و فناوری 
ریاس��ت جمهوری، معاون علمی و فناوری رئيس جمهوری در سفر به 
اس��تان کردستان در مراسم افتتاح دو ش��تاب دهنده، چند خط توليد 
محصولات دانش بنيان، یک مرکز رشد، یک مرکز بازی های رایانه ای و 

چند پروژه دانش بنيان و فناور دیگر حضور یافت.
 اقتصاد مقاومتی یک پدیده درون زا است

س��تاری در پایان س��فر یک روزه خود با حضور در »نشست اقتصاد 
مقاومتی و جهش توليد« در اس��تانداری کردستان با مسئولان محلی 
به گفت وگو و رایزنی پرداخت. وی در این نشس��ت با اشاره به اهميت 
منابع انس��انی خلاق و نوآوری گفت: باید به این مس��ئله توجه داشت 
که اقتصاد مقاومتی یک پدیده درون زا اس��ت و کس��ی نمی تواند آن را 
از خارج از استان به شما هدیه دهد. پایه های اقتصاد  مقاومتی بيش از 
هر چيز بر منابع انس��انی تلاشگر و نوآور متمرکز است و مواد و منابع 
طبيعی در درجه دوم از لحاظ اهميت قرار دارد. معاون علمی و فناوری 
رئيس جمهوری ضمن اش��اره به حرکت رو به جلوی اس��تان در حوزه 
فناوری، افزود: مدیران استانی باید بيش از هر چيز تلاش خود را برای 
ک��م کردن موانع اداری متمرکز کنند. یک کارآفرین هنگام مراجعه به 
دستگاه و نهاد دولتی باید احساس کند که مدیر و کارشناس مجموعه 
با او همراه است. رفع قوانين متناقض و برخورد درست با جوانان دارای 
ای��ده و خلاق از جمله راهکارهایی اس��ت که می تواند به ایجاد اقتصاد 

دانش بنيان کمک کند.
 توسعه پارک های علم و فناوری

ستاری کردستان را دارای پيشينه غنی تاریخی، فرهنگی و مزیت های 
ذاتی برشمرد و گفت: توسعه پارک های علم و فناوری و مراکز رشد در 
سراسر استان امری ضروری و غيرقابل اجتناب برای رسيدن به توسعه 

پایدار اس��ت. البته علی رغم پيشرفت خوبی که در پارک علم و فناوری 
اس��تان به دست آمده اس��ت، ظرفيت های این پارک هنوز متناسب با 
نيازهای اس��تان نيس��ت و در این زمينه باید اقدامات توسعه ای انجام 
گيرد. ما نيز در معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، به هر اندازه 
نياز باش��د اعتبار لازم برای توس��عه پارک های علم و فناوری را تامين 
خواهيم کرد. رئيس ستاد فرهنگ س��ازی اقتصاد دانش بنيان در ادامه 
گفت: س��ال قبل فروش ش��رکت های دانش بنيان از ۱2۰ هزار ميليارد 
تومان فرات��ر رفت. در حال حاضر نيز ارزش ش��رکت های دانش بنيان 
عرضه ش��ده در بورس به 28۰ هزار ميليارد تومان رس��يده است. این 
راه هن��وز ادامه دارد و باید تلاش های م��ان را دوچندان کنيم. به ویژه 
باید توجه داش��ت که کش��ور ما در حوزه تجارت و بهره گيری از دانش 
و فناوری از پيش��ينه ای ۵ هزار س��اله برخوردار است. با این همه تفکر 
نفتی و اعتياد اقتصاد به نفت، اصول فرهنگی ما را در حوزه کار و تلاش 
زیر س��وال برد و در این زمينه با توجه به سرمایه های انسانی باید یک 
تغيير رویه کامل صورت گيرد.  س��تاری خطاب به مدیران و مسئولان 
اس��تان بيان کرد: توسعه مراکز رش��د در سطح استان، هزینه کردن و 
س��رمایه گذاری جهت ش��کوفایی خلاقيت جوانان، توسعه  شرکت ها و 
کس��ب و کارهای ش��تاب دهنده در این اس��تان ضرورت دارد و ما نيز 
از جوان��ان و نيروهای ایده پرداز حمایت می کني��م. در این بين مراکز 
دانشگاهی و علمی استانی از اهميت قابل توجهی در توسعه زیست بوم 
نوآوری در استان برخوردار هستند و مسئولين باید برنامه های خود را 

با توجه به نهاد دانشگاه به پيش ببرند.
 وجود نیروی انسانی خاق در استان

رئيس بنياد  ملی  نخبگان با تاکيد بر اس��تفاده از ذخایر و داشته های 
محل��ی بيان کرد: یکی از ذخایر ارزش��مند این اس��تان وجود جوانان 
با انگيزه و مش��تاقی است که در حوزه فناوری دارای خلاقيت و مهارت 
هس��تند. هر برنامه ای هدفمند و راهبردی در اس��تان باید مرکزیت و 
محور خود را براس��اس این ذخيره ارزش��مند انسانی بنا کند. بی شک 
س��رمایه گذاری و منابع طبيعی مهم اس��ت، اما اهميت آنها نسبت به 

وجود نيروی انسانی توانمند و دارای انگيزه بسيار کمتر است.

دشتياری منطقه ای در جنوب سيستان و بلوچستان است؛ منطقه ای 
که تحت تاثير فرسایش خندقی یا همان گالی ها قرار دارد. در این نوع 
از فرس��ایش آبراهه های فرس��ایش یافته در س��طح زمين، به اندازه ای 
بزرگ می شوند که امکان عبور و مرور وسایل کشاورزی ممکن نيست.

عامل��ی که دش��ت ها و زمين های کش��اورزی را از بي��ن می برد، اما 
این موضوع در س��تاد توس��عه فناوری های آب، خشکسالی، فرسایش 
و محيط زیس��ت معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری مورد توجه 
قرار دارد تا با توس��عه راهکاره��ای فناورانه جلوی پيش روی گالی ها را 

گرفت.
در ای��ن زمينه نيز نشس��تی ب��ا حض��ور پرویز گرشاس��بی، معاون 
آبخيزداری س��ازمان جنگل ها، مراتع و آبخي��زداری و داود نيک نامی 
رئيس پژوهشکده حفاظت خاک و آبخيزداری به ميزبانی ستاد برگزار 
و در آن آخرین وضعيت منطقه دش��تياری بررس��ی شد. همچنين در 

این نشس��ت حاضران گزارش��ی از آخرین اطلاعات منطقه دشتياری، 
اقدامات انجام شده و پيش رو و منابع و اعتبارات موردنياز ارائه کردند.

طبق ب��رآورد صورت گرفته، عدم تخصيص به موق��ع منابع، موجب 
ش��ده سرعت پيش��روی خندق ها و گالی های ناشی از فرسایش خاک، 
از اقدام��ات اصلاحی و پيش��گيرانه در منطقه پيش��ی گرفته و اعتبار 
موردنياز اقدامات زیرس��اختی از ۱۰س��ال پيش س��ير صعودی داشته 
باش��د. در این نشست پس از ارائه ش��رکت مشاور، راهکارهای فناورانه 
با هدف کاهش هزینه های اجرایی و افزایش اثربخش��ی اقدامات مورد 
بررسی قرار گرفت و تاکيد شد در ابتدا باید با شناسایی نقاط بحرانی، 
به صورت پایلوت، مجموعه ای از فناوری های جدید و موثر، شناس��ایی 
و در این نقاط با مش��ارکت اعتباری و اجرایی همه دستگاه های متولی 
و با محوریت س��ازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداری کشور و با تکيه بر 

ظرفيت شرکت های فناور و دانش بنيان اجرایی شود.

تصمیمات رئیس جمهور حال حاضر آمریکا، تاثیرات جهانی بس�یاری را داشته است. 
در ای�ن رابطه بس�یاری از تحلیلگران آنها را عجیب و دردسرس�از عن�وان کرده اند. در 
ای�ن رابطه برندهای مطرح آمریکایی، قربانی های این تصمیمات سیاس�ی بوده و به نظر 
می رس�د ک�ه جدیدترین آنها، اپل باش�د. درواقع ممنوعیت جدید آق�ای ترامپ که در 
رابطه با ش�بکه اجتماعی وی چت اس�ت، ب�ا نارضایتی مدیران اپل همراه بوده اس�ت. 
درواقع بنا بر نظرس�نجی های انجام ش�ده، اکثر کاربران حاضر به خرید محصولات اپل 
بدون امکان دسترسی به شبکه اجتماعی وی چت نیستند. درواقع این شبکه در چین، 

طرفداران بسیاری داشته و با توجه به این امر که عنوان پرجمعیت  ترین کشور متعلق به 
این کشور است، از دست دادن این بازار می تواند فاجعه آمیز باشد. در این راستا چنین 
اقداماتی می تواند ش�رایط را برای برندهای آمریکایی که در چین فعالیت دارند، بسیار 
س�خت نماید. در این راس�تا نگرانی های دیگری نیز وجود دارد. درواقع هنوز مش�خص 
نیس�ت که دولتمردان چین، چ�ه واکنش متقابلی را اتخاذ خواهند کرد. در این راس�تا 
ذکر این نکته ضروری اس�ت که امسال، رقابت میان سه برند اپل، هوآوی و سامسونگ 
بسیار شدید بوده و چنین اقدامی می تواند باعث خارج شدن اپل از کورس رقابت شود. 

 ستاری: ارزش شرکت های دانش بنیان حاضر در بورس
به 2۸۰ هزار میلیارد تومان رسید

اپل قربانی جدید تصمیمات دونالد ترامپفناوری های جدید با فرسایش خاک مقابله می کند
به قلم: جان مکیان / خبرنگار - مترجم: امیر آل علی

دریچــه

معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری تلاش دارد تا با انجام تفاهم نامه های 
دوجانبه و رایزنی با نهادهای مختلف، خدمات رسانی به شرکت های دانش بنيان 
را تس��هيل کند. یکی از این خدمات، بيمه است. بر این اساس یک واحد ویژه 
خدمات تامين اجتماعی ویژه شرکت های دانش بنيان تاسيس شد. به گزارش 
مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، ارائه 
خدمات بيمه ای یکی از سرفصل های خدمت به شرکت های دانش بنيان است. 
بيمه تامين اجتماعی یکی از حوزه  هایی اس��ت  که ش��رکت های دانش بنيان 
با آن تعامل دارند. بر این اس��اس، توافقاتی ص��ورت گرفت تا  یک واحد ویژه 

خدمات بيمه تامين  اجتماعی شرکت های دانش بنيان راه اندازی شود.

شعبه تامین اجتماعی ویژه ای به شرکت های 
دانش بنیان خدمات ارائه می دهد

دوشنبه
27 مرداد 1399

شماره 1605
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بيش از 8۰۰ شرکت خلاق در کشور فعاليت می کنند. این شرکت ها 
از ظرفيت بالایی برای فعاليت در حوزه های مختلف برخوردار هستند. 
بر این اس��اس، تفاهم نامه ای با ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز 

منعقد ش��د تا از توان و ظرفيت شرکت های 
خلاق در این حوزه استفاده شود.

به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی 
معاونت علمی و فناوری ریاس��ت جمهوری، 
در حال حاضر تعداد ش��رکت های خلاق از 
کمتر از ۵۰ شرکت به بيش از 8۰۰ شرکت 
افزای��ش یافت��ه اس��ت. این ش��رکت ها در 
حوزه های بس��يار متنوعی فعاليت می کنند. 
توليد محتوای دیجيتال، فعاليت  رس��انه ای، 
تبليغ��ات و تولي��د نرم اف��زار، تنه��ا بخش 
کوچک��ی از حوزه های کاری ش��رکت های 

خلاق را شامل می شود.
ریاس��ت  فن��اوری  و  علم��ی  معاون��ت   

جمه��وری برنامه حمایت از ش��رکت های خلاق را هم راس��تا با قانون 
حمایت از شرکت های دانش بنيان پيش می برد. بر این اساس، ستادی 
تحت عنوان س��تاد توس��عه فناوری های نرم و هویت س��از در معاونت 

علمی و فناوری ریاس��ت جمهوری تشکيل شد. یکی از برنامه های این 
ستاد پيشبرد برنامه توسعه زیست بوم شرکت های خلاق است. در حال 
حاضر با تلاش های صورت گرفته بس��ياری از س��ازمان ها و ارگان های 
دولتی با ظرفيت گس��ترده ش��رکت های 

خلاق آشنا شده اند.
فرهنگ س��ازی که در این زمينه توسط 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، 
ص��ورت گرفت��ه اس��ت، باعث ش��ده که 
درخواست برای همکاری با این شرکت ها 
افزای��ش یاب��د. قاچ��اق کالا و ارز یکی از 
چالش هایی اس��ت که کشور مدت ها است 
با آن دس��ت  به  گریبان اس��ت. با توجه به 
تداوم این مشکل، لازم است تا راهکارهای 
نوآوران��ه مبتن��ی ب��ر فن��اوری جایگزین 

روش های سنتی شود.
ب��ر این اس��اس، توافقی بي��ن دبيرخانه 
توس��عه زیس��ت بوم ش��رکت های خ��لاق معاون��ت علم��ی و فناوری 
ریاس��ت جمهوری و معاونت پيشگيری س��تاد مرکزی مبارزه با قاچاق 

کالا و ارز کشور منعقد شده است.

مرک��ز بازی های رایان��ه ای مریوان به صورت آنلاین توس��ط معاون 
علم��ی و فن��اوری رئي��س جمه��وری افتتاح ش��د تا تبدی��ل ایده به 
محصولات فناورانه با س��رعت پيگيری شود. به گزارش مرکز ارتباطات 

و اطلاع رس��انی معاون��ت علم��ی و فناوری 
ریاس��ت جمهوری، در س��فر معاون علمی 
و فن��اوری رئي��س جمه��وری ب��ه اس��تان 
کردس��تان، مرک��ز بازی های رایان��ه ای در 
مریوان گشایش یافت تا مکانی برای پرورش 
ایده های نوآورانه در این حوزه باشد. در این 
مرک��ز در حال حاضر هش��ت تيم مس��تقر 
هستند و قرار است با دریافت حمایت تعداد 
آنه��ا به بيش از 2۵ تي��م افزایش یابد. این 
مرک��ز در همکاری با پ��ارک علم و فناوری 
استان کردستان فعاليت می کند. همچنين 
در این واح��د فناور، حوزه هایی مانند توليد 
محتوای دیجيتال نيز پوشش داده می شود. 

معاون علمی و فناوری رئيس جمهوری در مراسم بهره برداری از مرکز 
دیجيتال انيميشن و بازی های رایانه ای شهرستان مریوان که به صورت 
مجازی در پارک علم و فناوری کردس��تان برگزار شد، گفت: هر چقدر 

فضا برای ایجاد تيم های رش��د و فناوری فراهم باش��د برای بازسازی و 
کمک به ایجاد و تامين آنها حمایت لازم انجام می ش��ود. لازم اس��ت 
تا تيم های فناور و هس��ته های علمی در سراس��ر استان مورد حمایت 
جدی قرار گيرند. بر این اساس در صورت 
تخصيص فضا از س��وی مسئولان استانی، 
معاونت علمی و فناوری ریاس��ت جمهوری 
آمادگ��ی دارد ت��ا کلي��ه امکان��ات لازم را 
تامين کند.  س��تاری به جایگاه ارزشمند 
شهرس��تان مریوان در زیس��ت بوم نوآوری 
اس��تان اش��اره ک��رد و اف��زود: در ح��ال 
حاضر چند ش��تاب دهنده خوب در زمينه 
بازی های رایانه ای و انيميش��ن در مریوان 
فعال اس��ت و ای��ن شهرس��تان در حوزه 
کش��اورزی و صنایع خلاق ه��م می تواند 
فعالي��ت خود را به صورت جدی آغاز کند 
مناسبی  فرهنگی  زیرس��اخت های  چراکه 
دارد. در ادامه س��فر معاون علمی و فناوری رئيس جمهوری به اس��تان 
کردس��تان با حضور وی مرکز رشد واحدهای فناور دانشگاە کردستان 

به بهره برداری رسيد.

مرکز بازی های رایانه ای مریوان گشایش یافتشرکت های خاق با قاچاق کالا و ارز مقابله می کند

»خط بان« نام محصولی دانش بنيان است که توليد شده تا در حوزه 
خدمات حمل و نقل عمومی )اتوبوسرانی( باعث بهبود عملکردها شود.
مجتبی پيرایش، مدیرعامل ش��رکت دانش بنيان سازه های هوشمند 
مبي��ن طاب��ران توليدکننده این محص��ول، گفت: تحلي��ل و مدیریت 
بهره برداری ناوگان کاری اس��ت که این »خط بان« انجام می دهد. این 
نرم افزار بيشتر جنبه تحليل و استخراج داده های نهان سيستم را دارد.
وی ادامه داد: محاسبه یارانه براساس پيمایش و عملکرد اتوبوس نيز 
یکی از فعاليت های دیگر آن است. بر این اساس تخصيص یارانه حالت 
بهينه ای به خود می گيرد. همچنين در این محصول اس��تخراج ميزان 
تقاضای س��فر برای هر ایس��تگاه براساس کارت بليت ثبت شده، انجام 
می ش��ود. پس در این صورت می توان آمار درستی از تقاضای سفر در 

هر ایستگاه داشته باشيم.
 پيرای��ش همچنين اف��زود: با این اطلاعات می توان طراحی ش��بکه 
اتوبوسرانی درون شهری را انجام داد. در حال حاضر این شبکه قدیمی 
و تجربی اس��ت. پ��س از فاز طراح��ی می توان به تعداد دس��تگاه های 
اتوب��وس برای خطوط مختلف دس��ت پيدا کرد. براس��اس پارامترهای 
گوناگون می توان به این تعداد دس��ت یاف��ت. به عنوان مثال در نمونه 
آزمایش��ی، یک خط که دارای ۱۳ دس��تگاه بود با این محصول تعداد 

اتوبوس ه��ا ب��ه 9 کاهش یاف��ت بنابراین ب��ا حذف چه��ار اتوبوس از 
هزینه های اضافی جلوگيری شد.

ب��ه گفت��ه وی، در این اپليکيش��ن اتوبوس��ران اصل��ی و همچنين 
اتوبوس��ران کمکی با استفاده از شماره تلفن همراه خود می توانند وارد 
اپليکيش��ن شوند و عملکرد، تخلفات و جرایم ثبت شده پرونده مالی و 

تراکنش های مالی ثبت شده برای خودرو را مشاهده کنند.
مدیریت بهره برداری، طراحی خطوط و محاسبه یارانه براساس تجربه 
کارشناس��ان و داده های غيرملموس انجام می ش��د، اما با این محصول 
دانش بني��ان در این حوزه ها می توان دق��ت را بالا برد. زیرا پارامترهای 
مختلف مانند ترافيک و شرایط جوی نيز در آن در نظر گرفته می شود. 
پس ع��لاوه بر افزای��ش کيفيت س��رویس دهی ب��ه مصرف کنندگان، 
مدیریت بهره برداری ناوگان اتوبوس��رانی نيز بهينه می ش��ود. البته این 

محصول قابليت پياده سازی برای سيستم تاکسيرانی را نيز دارد.
تغييرات الگوهای بهره برداری از خطوط اتوبوس��رانی موضوعی است 
که در چند س��ال اخير به صورت جدی در س��ازمان های اتوبوس��رانی 
کشور در حال پيگيری است، این محصول ابزاری کارا در همين راستا 
است. با استفاده از ابزارهای مناسب و تمهيدات دیده شده در نرم افزار 

امکان مدیریت جامع خدمات فراهم می شود.

در ح��ال حاضر 2۰ اس��تارت آپ در حوزه حمل ونقل بار در کش��ور 
فعاليت می کنند؛ استارت آپ هایی که با هدف تسهيل و افزایش کيفيت 
خدمات ارائه شده در این حوزه پا به عرصه گذاشته اند و در تلاشند تا 

تجربه رونقی فناورانه را به فعالان سنتی این صنعت بچشانند.
صنعت حمل ونقل یکی از ش��ریان های اصلی رونق اقتصادی اس��ت. 
این حوزه راهبردی در کش��ور به حضور فعالان علمی و فناور نياز دارد 
تا بتواند از مدل س��نتی و کم بازده خود خارج شود و به پویایی برسد. 
از این رو جامعه استارت آپی کشور نيز چند وقتی است به این صنعت 
ورود کرده اس��ت تا بستری برای تسهيل استفاده از خدمات این حوزه 

را فراهم کند.
حدود یک دهه اس��ت که سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای در 
زمينه حمل ونقل بار و کالا با معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
همکاری های مش��ترکی را آغاز کرده و به نتيجه رس��انده اس��ت  که 
براساس آن شرکت های حمل بار می توانند با مشتری بدون واسطه در 

ارتباط باشند و درباره قيمت و نحوه بارگيری با هم به توافق برسند.
 ش��هاب خدامرادی، مس��ئول هوشمندسازی س��تاد توسعه فناوری 
فضایی و حمل و نقل پيشرفته معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
با اش��اره به ای��ن مطلب، گفت: یکی از موضوع��ات مهم در این حوزه، 

موضوع صدور بارنامه توسط شرکت های حمل ونقل بار است.
وی افزود: تعداد ش��رکت های حمل ونقلی ک��ه با بازارگاه ها همکاری 
می کنند کم اس��ت به همين دليل بازارگاه ها تقاض��ا دارند که بتوانند 
مستقل از ش��رکت ها با مجوز سازمان راهداری خودشان بارنامه صادر 

کنند تا فرآیند حمل ونقل بار تسهيل شود.
به گفته خدامرادی، از آنجایی که مس��ئول اصلی این کار س��ازمان 
راه��داری و حمل ونقل جاده ای اس��ت قرار ش��د این موض��وع در این 

سازمان بررسی و راهکارهای رفع این چالش ارائه شود.
وی همچني��ن تاکيد کرد: با توجه ب��ه اهميت و ابعاد بزرگ موضوع 
حمل ونقل هوش��مند بار قرار بر آن شد تا کميته های تخصصی و فنی 
در حوزه های برون شهری، درون شهری، خدمات، محصول و حمل ونقل 
بين المللی شکل گيرد تا با بررسی مباحث مختلف به صورت تخصصی 

و فنی راهکارهایی برای توسعه حمل ونقل هوشمند بار ارائه شود.
مسئول هوشمندس��ازی ستاد توس��عه فناوری فضایی و حمل و نقل 
پيش��رفته معاون��ت علمی و فناوری ریاس��ت جمهوری ب��ا بيان اینکه 
بازارگاه ها نقش س��تاد توسعه فناوری های حوزه فضایی و حمل و نقل 
پيشرفته را  یک مرجع بالادستی می دانند که می تواند هماهنگ کننده 

حمل ونقل هوشمند باشد.
وی در ادامه بيان کرد: تش��کيل کميته ه��ای فنی و تخصصی مورد 
تواف��ق بازیگ��ران این عرصه اس��ت و به زودی این کميته ها تش��کيل 

می شود.
خدامرادی افزود: در حال حاضر بازارگاه ها برای برقراری ارتباط بين 
صاحب��ان کالا و صاحبان ن��اوگان فعاليت می کنند. ع��لاوه بر آن 2۰ 
شرکت اس��تارت آپ در حوزه خدمات بار داریم که در این زمينه فعال 

هستند.
نخس��تين وبينار راهکارهای توسعه حمل ونقل هوشمند بار و کالا با 
حمایت ستاد توسعه فناوری های فضایی و حمل ونقل پيشرفته معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری برگزار شد. این وبينار ميزبان فعالان 
و ذی نفع��ان این ح��وزه بود. ایج��اد کميته های تخصص��ی و فنی در 
حوزه های برون ش��هری، درون ش��هری، خدمات، محصول و حمل ونقل 
بين الملل��ی به عن��وان مهم ترین نتيجه برگزاری ای��ن وبينار تخصصی 

مطرح شده است.

2۰ استارت آپ در حوزه خدمات بار فعالیت می کنند

طرفداران بسیاری داشته و با توجه به این امر که عنوان پرجمعیت  ترین کشور متعلق به 
این کشور است، از دست دادن این بازار می تواند فاجعه آمیز باشد. در این راستا چنین 
اقداماتی می تواند ش�رایط را برای برندهای آمریکایی که در چین فعالیت دارند، بسیار 
س�خت نماید. در این راس�تا نگرانی های دیگری نیز وجود دارد. درواقع هنوز مش�خص 
نیس�ت که دولتمردان چین، چ�ه واکنش متقابلی را اتخاذ خواهند کرد. در این راس�تا 
ذکر این نکته ضروری اس�ت که امسال، رقابت میان سه برند اپل، هوآوی و سامسونگ 
بسیار شدید بوده و چنین اقدامی می تواند باعث خارج شدن اپل از کورس رقابت شود. 

حال باید دید که این اعتراض مدیران اپل، تا چه اندازه می تواند به بهبود شرایط کمک 
نماید. درواقع در ش�رایطی که تمامی برندها با یک مشکل اصلی )ویروس کرونا( مواجه 
هس�تند، برندهای آمریکایی و چینی مش�کات به مراتب بیشتری دارند که این امر در 
نهایت به کاهش توان دو ابرقدرت حال حاضر جهان، منجر خواهد شد که خود فرصتی 
طایی برای س�ایر کش�ورهای رقیب نظیر روس�یه خواهد بود که به تازگی از واکس�ن 

ویروس کرونا، رونمایی کرده است. 
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محصولی دانش بنیان هزینه های
حمل و نقل عمومی درون شهری را کاهش می دهد

اپل قربانی جدید تصمیمات دونالد ترامپ
به قلم: جان مکیان / خبرنگار - مترجم: امیر آل علی

یادداشـت

کنگره ملی- دانش��جویی علوم شناختی برای نخس��تين بار برگزار می شود 
تا علاوه بر ارائه دس��تاوردهای دانش��جویی این حوزه شاهد برقراری ارتباط و 

همکاری هرچه بيشتر ميان دانشجویان در سطح کشور باشيم.
انجمن علمی-دانشجویی مغز و شناخت دانشگاه گيلان با هدف ترویج علوم 
شناختی با حمایت س��تاد توسعه علوم و فناوری های شناختی معاونت علمی 
و فناوری ریاست جمهوری این رویداد را برگزار می کند. این کنگره با شرکت 
دانشجویان مقاطع مختلف دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی در حوزه علوم 
ش��ناختی و رش��ته های مرتبط  به صورت غيرحضوری و به مدت دو روز از 7 

آبان ماه سال جاری برپا می شود.

ترویج علوم شناختی؛ کنگره ای ملی و 
دانشجویی برگزار می شود



امروزه برندها اطلاعات بس��يار وسيعی از مش��تریان در اختيار دارند. 
ای��ن امر دوره کنونی را بدل به عصر اطلاعات کرده اس��ت. ش��هروندان 
ای��الات متحده در س��ال ۱98۵، 2۵ س��ال پيش از معرفی نخس��تين 
گوش��ی هوش��مند، روزانه ۱۰ گيگابایت اطلاعات توليد می کردند. این 
رقم در طول سال های گذشته به شدت افزایش یافته است. سال 2۰۰8 
شهروندان آمریکایی هر روز 74 گيگابایت اطلاعات توليد می کردند. این 
رقم به زودی در س��ال های آتی به ش��دت افزایش خواهد یافت. با این 
حس��اب وضعيت برندها برای ارزیاب��ی چنين اطلاعاتی و گزارش آن در 
زمينه توسعه کسب و کار بسيار دشوار خواهد شد. برندسازی در چنين 
فضایی دش��واری های خاص خود را دارد. برخی از برندها هرگونه تلاش 
ب��رای جمع آوری اطلاعات پيرامون مش��تریان را بی فایده می دانند. این 
ام��ر به دليل حجم بالای اطلاعات و نياز به امکانات فراوان برای تحليل 
آنهاس��ت بنابراین چنين برندهایی در عمل به سوی فرآیندهای دیگری 

جذب می شوند. 
برندس��ازی در طول چند سال اخير یکی از کارهای مهم برای توسعه 
کسب و کار بوده است. دليل این امر تاثيرگذاری بالای برندهای خوش 
س��اخت بر روی مش��تریان اس��ت. با این حس��اب برندها در بازه زمانی 
کنونی در وضعيت پيچيده ای گرفتار ش��ده اند. تلاش برای برندسازی از 
یکس��و نيازمند اطلاعات و ابزارهای بسيار زیادی است، اما امکان صرف 
نظ��ر کامل از این حوزه نيز برای کس��ب و کارها وجود ندارد. این نکته 
در م��ورد حوزه بازاریابی ني��ز صحت دارد. بس��ياری از برندها در طول 
س��ال های اخير به طور مداوم مورد بی توجهی مشتریان قرار گرفته اند. 
دليل این امر توليد محتوای بازاریابی ناهماهنگ با سليقه مخاطب هدف 
اس��ت. شاید در نگاه نخس��ت راهکار بازاریابی جذاب بسيار ساده باشد. 
برندها در صورت توانایی برای شناخت مخاطب هدف و سليقه اش امکان 
بازاریاب��ی و جلب نظر آنها را خواهند یافت. این فرآیند به ظاهر س��اده 
در مرحله اجرا دش��واری  های زیادی دارد. درست مانند شناخت سليقه 
مخاطب در فرآیند برندس��ازی، در اینجا نيز کمبود امکانات مانع اصلی 

پيش روی برندهاست. 
برنده��ا اغلب اوقات در فرآیند برندس��ازی ی��ا بازاریابی به دنبال ارائه 
محتوا و پيام های پيچيده هستند. این امر شاید با ماهيت کلی کسب و 
کار در وضعيت کنونی س��ازگاری داشته باشد، اما سليقه مخاطب هدف 
الزاما اینگونه نيس��ت. براس��اس مطالعه موسسه مانيتور در سال 2۰۱7 
بر روی مش��تریان بازار ایالات متحده نزدیک به 6۰درصد آنها محتوای 
بازاریابی و برندهای ساده را ترجيح می دهند. این امر به معنای ضرورت 
فعاليت همراه با س��ادگی برای جلب نظر دس��ت کم نيمی از مش��تریان 
بازار رقابتی ایالات متحده اس��ت. بدون ش��ک این امر برای هر کسب و 
کاری عجيب خواهد بود. بسياری از برندها نسبت به چنين اطلاعاتی با 
دیده تردید می نگرند. اگر ش��ما نيز تردیدهای جدی به چنين اطلاعات 
و آمارهای��ی دارید، به احتمال زیادی فرآیند کس��ب و کارتان در آینده 

توسعه چندانی نخواهد یافت. 
ام��روزه برندها با مس��ئله پارادوکس مانندی مواجه هس��تند. فعاليت 
س��اده در زمينه بازاریابی و برندسازی ش��اید از نظر کارشناس های این 
حوزه بسيار عجيب و محل بحث باشد، اما تاثير مثبتی بر روی مشتریان 
دارد. بی شک تصميم گيری برای اجرای چنين استراتژی نيازمند اعتماد 
بالا به آمارهای موجود اس��ت. توجه به وضعيت مسدودس��ازی تبليغات 
از س��وی کاربران رایانه و گوش��ی های هوش��مند در بازار ایالات متحده 
مثال مناس��بی برای بحث جاری اس��ت. امروزه بسياری از کاربران نسل 
ج��وان، بين ۱8 تا 24 س��ال، از ابزارهای مسدودس��ازی تبليغات برای 
حضور در فضای آنلاین اس��تفاده می کنند. چنين ابزارهایی نخس��ت در 
نس��خه رایانه  های شخصی وجود داشت، اما اکنون در تمام دستگاه های 
هوش��مند قابليت کاربرد دارد. نتيجه این امر کاهش محسوس بازگشت 
س��رمایه در زمينه بازاریابی اس��ت. ام��روزه بس��ياری از برندها توانایی 
تاثيرگ��ذاری بر روی مخاطب هدف یا حتی نمایش محتوای ش��ان برای 

آنها را ندارند. 
مس��ئله مهم درخصوص مسدودس��ازی تبليغات برندها مقایسه ميان 
برندهایی با الگوی تبليغاتی ساده و رقبای پرحاشيه ترشان است. انگيزه 
برای توليد محتوای بازاریابی ش��لوغ هميشه در ميان کارآفرینان وجود 
داش��ته اس��ت. نکته مهم در این ميان وضعيت برندهای س��اده تر است. 

براساس مطالعه موسس��ه مانيتور برندهای دارای الگوی بازاریابی ساده 
توانایی تاثيرگذاری بيشتری بر روی مخاطب هدف دارند. این امر مسئله 

بسيار مهمی برای فعاليت برندها محسوب می شود. 
گذار از سر و صدا به تاثیرگذاری

ایجاد س��ر و صدای زی��ادی در حوزه برندس��ازی تاثيرگذاری لازم بر 
روی مش��تریان را به همراه ندارد. بس��ياری از برندها در طول سال های 
متمادی به جای تاثيرگذاری بر روی مخاطب هدف مشغول ایجاد سر و 
صدا هستند. درست به همين خاطر کمتر کاربری به وضعيت آنها توجه 
می نماید. اگر ش��ما قصد جلب نظر مخاطب هدف و ایجاد برندی جذاب 
را دارید، باید به س��ادگی به عنوان یکی از المان های اساسی در فرآیند 
برندسازی توجه نمایيد. امروزه مشتریان نسبت به برندهایی با ادعاهای 
بزرگ و وعده های عجيب و غریب نگاه منفی دارند. بنابراین شما باید به 
جای ایجاد س��ر و صدای گسترده به دنبال تاثيرگذاری ساده و مطمئن 

بر روی مخاطب هدف باشيد. 
یکی از راهکارهای مناس��ب برای جلب نظ��ر مخاطب هدف توجه به 
ارزش های محوری برند است. امروزه اغلب برندها برای فعاليت در حوزه 
کس��ب و کار اقدام به اعلام ارزش های مختلف می کنند. متاسفانه اغلب 
برندها ارزش های ش��ان را به مرحله اجرا نمی رس��انند. درست به همين 
خاطر فرآیند بازاریابی و برندسازی ش��ان باورپذیر نيست. اگر شما قصد 
تاثيرگ��ذاری بر روی مخاط��ب هدف را دارید، بای��د ارزش های اعلامی 

برندتان را در عمل نيز اجرا نمایيد. 
یکی دیگر از نکات مهم برای برندس��ازی موفق مربوط به سازماندهی 
وضعيت تبليغاتی براس��اس الگوی برندسازی است. بسياری از کسب و 
کارها حوزه تبليغات و برندسازی را جذای از هم تصور می کنند. امروزه 
این حوزه ها پيوند نزدیکی با هم دارند بنابراین شما برای بهبود وضعيت 
برندس��ازی تان نيازمند برنامه ریزی متمرک��ز در هر دو حوزه تبليغات و 
برندس��ازی خواهيد بود. برندهای بزرگ هميش��ه توانای��ی بالایی برای 
ایجاد پيوند ميان بخش های مختلف کس��ب و کارش��ان دارند. بنابراین 
شما نيز باید از تجربه آنها به خوبی استفاده نمایيد. به این ترتيب امکان 

تاثيرگذاری بسيار بهتر بر روی مخاطب هدف را پيدا خواهيد کرد. 
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اخي��را تحقيق��ات مبتنی بر عکس برداری از مغ��ز مانند اف ام آر آی، 
نش��ان داده وقتی مصرف کننده ارتباط نزدیکی با برند احساس می کند، 
بخش  های اینس��ولا در مغزش فعال می شود. اینسولا چين خوردگی های 
عميق مغز انسان اس��ت که وظيفه مدیریت هيجانات و رفتار مبتنی بر 
آن مانند دوستی، دعوا، عش��ق، فقدان عاطفی و اعتياد را برعهده دارد. 
همچنين بر عملکرد شناختی انسان از محيط پيرامونش تاثيرگذار است.

تکنيک ه��ای بازاریابی عصبی نش��ان می دهد که وقت��ی افراد درباره 
برندهای مورد علاقه خود صحبت می کنند، مراکز احس��اس خوش��ی و 
لذت در مغزش��ان فعال می ش��ود. بازاریابی عصبی برای ش��ناخت بهتر 
مصرف کننده کاربرد بسيار خوبی دارد. مغز انسان پيچيدگی های خاصی 
دارد. بازاریاب��ان تا حدودی از این پيچيدگی ها مطلع باش��ند. مطابق با 
نظریه مغز سه گانه، مغز انسان از سه لایه تشکيل شده است که هر لایه 

نقش متفاوتی را در رفتار او ایفا می کنند.
۱. پایين ترین س��طح، مغز خزنده نام دارد. این مغز، قدیمی ترین نوع 
مغز اس��ت ک��ه تقریبا در همه حيوانات وج��ود دارد. مغز خزنده، برخی 
رفتاره��ای غریزی و پایه ای مانند محافظت از خود، جنگجویی، ترس از 
محيط های ناش��ناخته، توليد مثل، مدیریت انرژی بدن را برعهده دارد. 

برخی رفتارهای انس��ان نتيجه وجود این مغز اس��ت مانند مبارزه بر سر 
قدرت، پایبندی به عادات و رس��وم، احترام ب��ه بزرگ ترها، فریب دادن 
دیگ��ران و تقليد. در حقيق��ت این مغز به دنبال اس��تفاده از رفتارهای 
کليش��ه ای اجدادمان اس��ت. تا به ح��ال دقت کرده اید ک��ه احتمالا از 
فروش��گاه هایی خرید می کنيد که پدر و مادرتان هميش��ه از آنجا خرید 
می کردند و احتمالا در دوران کودکی ش��ما را همراه خودش��ان به آنجا 
می بردند؟ تمایل به تقليد در انس��ان ها، ناشی از وجود مغز خزنده است. 
پژوهش��گران حتی تمایل مشتریان به وفاداری به برندها و فروشگاه ها را 

ناشی از فعاليت مغز خزنده می دانند.
2. دومين س��طح، مغز پس��تاندار است. مغز پس��تاندار نسبت به مغز 
خزنده، تکامل بيش��تری یافته است و بيشتر در پستانداران وجود دارد. 
وظيفه اصلی این مغز، مدیریت رفتار اجتماعی انسان  هاست. در حقيقت 
هيجان��ات مثبت و منفی انس��ان ها توس��ط این لایه کنترل می ش��ود. 
ش��ش هيجان اصلی انسان شامل خوش��حالی، ناراحتی، ترس، تعجب، 
نف��رت و خش��م در این لایه قرار دارن��د. مغز پس��تاندار تقریبا در همه 
تصميم گيری های مصرف کننده دخيل است. این مغز تمایل به لذت های 

لحظه ای دارد و به فکر آینده نيست.

۳. سومين سطح، مغز انسان است. از این سطح به عنوان مغز منطقی 
هم یاد می ش��ود. این مغز تقریبا در اکثر حيوانات وجود ندارد یا بس��يار 
ضعيف است. در حقيقت تفاوت انسان ها و حيوانات در این سطح شکل 
می گيرد. مغز انس��ان می تواند مسائل را دسته بندی کرده و راه حل یابی 
کند. به همين دليل انسان می تواند برای کارهای خود برنامه ریزی کرده 
و زم��ان را مدیریت کند. همچنين ارتباطات کلام��ی، تفکر، یادگيری، 
حافظه مصرف کننده در این لایه قرار دارند. اس��تفاده از این مغز، انرژی 
زیادی از انس��ان می گيرد. همچنين عدم اس��تفاده از آن باعث تنبلی و 

کندی مغز می شود.
بسياری از بازاریابان صرفا به مغز منطقی مصرف کننده توجه می کنند. 
یادتان باش��د انس��ان ها هميش��ه به صورت منطقی تصميم نمی گيرند. 
اثرگذاری روی مغزهای لایه پایين تر، باعث افزایش اثربخش��ی تبليغات 
شما می شود. انسان ها هميشه به هيجانات خود اعتماد دارند. هيجانات 
هيچ وقت انسان ها را گول نمی زنند. این هيجانات همه جای دنيا یکسان 
بوده و نوعی زبان مش��ترک اس��ت. مثلا لبخند زدن در همه جای دنيا 

معنای یکسانی دارد.
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نقش بازاریابی عصبی در برندینگ

ارتقای سطح امنیت، سیاست جدید مدیران 
اینستاگرام 

اینس��تاگرام در بياني��ه جدید خ��ود اعلام کرده اس��ت که برای 
صفحات مش��کوک، پيامی را ارس��ال خواهد کرد که براس��اس آن 
کارب��ران باید هویت خود را تایيد نمایند. در غير این صورت امکان 
ادام��ه فعاليت به ای��ن صفحات داده نخواهد ش��د. درواقع در حال 
حاضر مس��ئله امنيت س��ایبری، به دغدغه بس��ياری از افراد تبدیل 
ش��ده و وجود چنين طرح هایی، کاملا ضروری اس��ت. در این راستا 
اینستاگرام در تلاش است تا با افزایش امنيت خود، به مزیت رقابتی 
در مقایس��ه با س��ایر ش��بکه ها دس��ت پيدا کند. در این رابطه ذکر 
این نکته ضروری اس��ت که چند هفته گذش��ته، تویيتر با حملات 
هکرها مواجه ش��د که به علت ضعف های امنيتی این ش��بکه بوده 
اس��ت. به همين خاطر نيز اکنون بهترین زمان برای مانور دادن بر 
روی امنيت، توس��ط سایر شبکه  ها است. این امر تاثير روانی زیادی 
را بر روی کاربران خواهد داش��ت. در این راس��تا ممکن اس��ت این 
سطح باعث شود تا شاهد حذف گسترده صفحاتی باشيم که حالتی 
روبات گونه داش��ته و صرفا برای افزایش تعداد دنبال کنندگان، مورد 
اس��تفاده قرار می گيرند. در این راس��تا با توجه به نزدیک شدن به 
انتخاب��ات آمریکا، اکنون بهترین زمان برای ب��ه اجرا درآوردن این 
طرح است. با این حال نکته ای که برخی از تحليلگران به آن اشاره 
دارند این اس��ت که اینستاگرام باید در گام بعد امکان دریافت تيک 
آبی را برای عموم قرار دهد. درواقع در حال حاضر تنها افراد مطرح 
ب��ا تعداد دنبال کنندگان بالا، می توانن��د در این رابطه اقدام نمایند. 
با این حال چنين تایيدی، باعث می ش��ود تا اینستاگرام وارد مرحله 
جدی��دی از امنيت ش��ود. حال باید دید که ای��ن طرح تا چه اندازه 

می تواند نتيجه بخش باشد. 
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حذف بازی محبوب فورتنایت از استور اپل و گوگل
شکایت اپیک گیمز از اپل و گوگل

ش��رکت اپيک گيم��ز در طول س��ال های اخير ب��ا معرفی بازی 
فورتنایت موفقيت بس��يار زیادی در زمينه جلب نظر گيمرها داشته 
اس��ت. فورتنایت طرفداران بسيار زیادی در ميان مردم سراسر دنيا 
دارد. اقدام اخير ش��رکت اپيک گيمز مبنی بر ایجاد درگاه پرداخت 
برای کارب��ران بازی فورتنایت موجب حذف این بازی از گوگل پلی 
و اپ اس��تور شده اس��ت. این امر تاثير منفی بر روی افزایش تعداد 
بازیکنان فورتنایت در آینده خواهد داش��ت بنابراین مدیران ارش��د 
فورتنای��ت در تلاش برای طراحی ش��کایت رس��می از گوگل و اپل 
هس��تند. آنها ب��ر روی نقض قوانين مربوط ب��ه رقابت عادلانه ميان 
 CNN برندها در بازار تاکيد دارند. براس��اس گ��زارش خبرگزاری
مس��ئولان اپل و گ��وگل ایجاد درگاه پرداخت ویژه از س��وی اپيک 
گيمز را مخالف با قوانين شان ارزیابی کرده اند بنابراین شکایت اپيک 
گيمز ش��اید نيازمند زمان بسيار طولانی برای بررسی دقيق داشته 

باشد. 
اپل در زمينه بارگذاری اپ های مربوط به دیگر برندها اس��تراتژی 
خاصی دارد. بر این اساس ۳۰ درصد از سود حاصل از فروش درون 
برنام��ه ای اپ های مربوط به دیگر برندها باید به حس��اب اپل واریز 
گردد. در غير این صورت اپ موردنظر در استور این برند بارگذاری 
نخواهد شد. این استراتژی در مورد گوگل شامل 2۰ درصد از سود 
فروش درون برنامه ای می ش��ود. برداشت مش��ترک گوگل و اپل از 
اقدام تازه اپيک گيمز تلاش برای عدم پرداخت سهم آنها در زمينه 
فروش درون برنامه ای اس��ت. امروزه بازی های آنلاین فروش درون 
برنام��ه ای فوق العاده ای دارند. با این حس��اب ت��لاش برای پرهيز از 
پرداخت س��هم ۳۰ و 2۰ درصدی اپل و گ��وگل ضرر قابل توجهی 
برای آنها به ارمغان خواهد آورد. براساس گزارش بلومبرگ گوگل و 
اپل تا اطلاع ثانوی هيچ برنامه ای برای بازگرداندن فورتنایت و دیگر 
بازی ه��ای متعلق به اپيک گيمز به استورهای ش��ان ندارند. این امر 

ضرر مالی قابل توجهی برای اپيک گيمز به همراه خواهد داشت. 
واکنش اپيک گيمز به اقدام مشترک گوگل و اپل نسبت به حذف 
اپ ش��ان از استورهای مورنظر س��اخت کمپين اعتراضی و دعوت از 
بازیکنان فورتنایت برای پيوس��تن به این کمپين است. البته تقابل 
ميان این برندها پيش از این نيز مش��اهده شده است. بازاریاب های 
فورتنای��ت در کمپي��ن »۱8، ۱9، فورتنایت« به طور غيرمس��تقيم 
ب��ه عملکرد اپل انتقاد کرده اند. تازه تری��ن اقدام اعتراضی فورتنایت 
مس��خره کردن کمپين ۱984 اپل برای رونمایی از مکينتاش است. 
بر این اس��اس بازاریاب های فورتنایت رونمایی از مکينتاش در سال 
۱984 را ب��ا رمان مش��هور ج��ورج اورول تحت عن��وان »۱984« 
مقایس��ه کرده اند. ای��ن امر به طور ضمنی نظ��ارت همه جانبه اپل 
بر روی فعاليت کاربرانش را مورد انتقاد ش��دید قرار داده اس��ت. با 
این حس��اب دعوا و کش��مکش ميان اپيک گيمز و اپل حتی بيشتر 
از گ��وگل ادامه خواهد یافت. اگر ش��ما از علاقه مندان به بازی های 
آنلاین هس��تيد، به احتمال زیاد برای ماه های متمادی امکان دانلود 

فورتنایت برای دستگاه های اندرویدی و IOS را نخواهيد داشت. 
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صنعت بازی س��ازی در طول س��ال های اخير پيش��رفت بسيار زیادی 
کرده است. امروزه اغلب مردم دنيا برای سرگرمی و سپری کردن اوقات 
فراغت شان به سراغ کنسول های بازی می روند. براساس گزارش موسسه 
استاتيس��تا، صنعت بازی دارای ارزشی معادل ۱۳۰ ميليارد دلار است. 
نکته جالب اینکه هيچ نش��انه ای از کاهش روند صعودی این صنعت به 
چشم نمی خورد. معرفی نس��ل جدید کنسول های بازی از سوی سونی 
و مایکروس��افت هيجان تازه ای در ميان گيمرها ایجاد کرده اس��ت. این 
امر حتی با شيوع ویروس کرونا نيز موجب کاهش روند صعودی صنعت 
بازی نشده است. با این حساب بازاریابی بر محور بازی های رایانه ای ایده 
جذابی خواهد بود. شاید در نگاه نخست این امر غيرممکن به نظر برسد، 
اما ش��مار بالایی از برندها در طول س��ال های اخير اقدام به بازاریابی با 

همکاری استودیوهای بازی سازی و گيمرهای مشهور کرده  اند. 
شبکه های اجتماعی سالانه به هنگام برگزاری رویداد E۳ )بزرگ ترین 
روی��داد مربوط به صنعت بازی( ش��اهد توليد محتوای متنوع از س��وی 
طرفداران این صنعت اس��ت. بسياری از گيمرهای مشهور دارای توانایی 
جل��ب نظ��ر مخاطب هدف حت��ی بيش��تر از اینفلوئنس��رهای معمولی 
هس��تند. تمام این نکات بازاریابی در این صنعت برای برندهای دیگر را 
منطقی جلوه می دهد. همين امر موجب توجه هرچه بيش��تر شبکه های 
اجتماعی به صنعت بازی شده است. تویيتر به عنوان یکی از نمونه های 
مط��رح بخش خاصی برای بارگذاری تویيت های مربوط به صنعت بازی 
اختصاص داده اس��ت. کاربران به این ترتي��ب امکان بارگذاری محتوای 
مربوط به بازی های محبوب شان در بخش موردنظر را خواهند داشت. 

بدون ش��ک بازاریابی با تمرکز بر روی صنعت بازی مزیت های بسيار 
زیادی برای برنده��ا دارد. نکته مهم در این ميان چگونگی بازاریابی در 
این فضاس��ت. بس��ياری از برندها در عمل به چني��ن نکته مهمی توجه 
ندارند. هدف اصلی مقاله کنونی بررسی برخی از استراتژی های کاربردی 

برای بازاریابی در این فضاست. 
استراتژی های بازاریابی در صنعت بازی

فضای ش��بکه های اجتماعی فرصت مناسبی برای رونمایی از بازی ها 
در اختي��ار اس��تودیوها ق��رار می دهد. درس��ت به همي��ن خاطر اغلب 
اس��تودیوهای توليد بازی در طول س��ال های اخير اق��دام به فعاليت در 
شبکه های اجتماعی کرده اند. این امر علاوه بر کاهش هزینه های جاری 
موجب جلب نظر دامنه وس��يعی از کاربران نيز می ش��ود. فضای تعاملی 
ش��بکه های اجتماعی بهترین گزینه برای آگاهی بدون واسطه از نظرات 
گيمرهای مختل��ف خواهد بود. برندهای معمولی نيز در این ميان برای 
جلب نظر گيمرها به محصولات ش��ان اقدام به همکاری با استودیوهای 

بازی سازی یا فعاليت مستقل در این فضا می کنند. 
مهمتری��ن نکته در مورد بازاریاب��ی در صنعت بازی مربوط به ماهيت 
کس��ب و کارهاست. این حوزه برای تمام برندها مناسب نيست بنابراین 
ش��ما پيش از ورود به آن باید دست کم نوعی ارتباطی حداقلی با حوزه 
سرگرمی و بازی های رایانه ای داشته باشيد. در غير این صورت همکاری 
با در صنعت بازی نتيجه دلخواه را نخواهد داشت. به عبارت دیگر، کسب 
و کار شما مانند صنعت گيم باید برای مخاطب هدف جذابيت و هيجان 
داشته باشد. اگر چنين هيجانی در ماهيت کسب و کار شما وجود ندارد، 

باید به دنبال حوزه های دیگر باشيد. 
1. تمرکز بر روی رونمایی از رویدادهای تازه

اس��تودیوهای بازی س��ازی در طول زمان اقدام به انتشار آپدیت برای 
بازی های ش��ان می کنند. این ام��ر اهميت بالایی ب��رای حفظ جذابيت 
عنوان ه��ای بازی برای مخاطب هدف دارد. یکی از گزینه های مناس��ب 
برای همکاری ميان برندها و استودیوهای بازی سازی در عرصه بازاریابی 
انتش��ار اخبار مربوط به آپدیت بازی ها از س��وی شرکت هاست. این امر 
توجه دامنه وس��يعی از کاربران را به همکاری ميان برند شما و استودیو 

بازی سازی موردنظر جلب خواهد کرد. 
ام��روزه اغل��ب اس��تودیوهای بازی س��ازی دارای اکانت رس��می در 
ش��بکه های اجتماعی هس��تند. همکاری ميان برندها با آنها شکل های 
متنوعی به خود می گي��رد بنابراین اگر در زمينه رونمایی از عنوان های 
رس��می بازی ناکام ماندید، تگ کردن اکانت شما از سوی استودیوهای 

موردنظر نيز ایده مناسبی خواهد بود. 
ام��روزه بخش قابل توجه��ی از هيجان بازی ه��ای رایانه ای مربوط به 
بخش آنلاین است. این بخش امکان رقابت ميان کاربران در سراسر دنيا 
را فراهم می سازد. ش��ما در صورت همکاری نزدیک با استودیو طراحی 
بازی های موردنظر امکان اعلام اخبار تازه یا حتی مش��ارکت در فرآیند 
طراحی مرحله  های بازی را خواهيد داش��ت. امروزه بس��ياری از برندها 
کمپين ه��ای بازاریابی ش��ان را در بازی های پرطرف��دار برگزار می کنند. 
شاید این امر در نگاه نخست عجيب به نظر برسد، اما تاثيرگذاری خاص 

خود را بر روی مخاطب هدف در پی دارد. 
 Rocket یکی از بازی های آنلاین مناسب برای سرمایه گذاری برندها
League Esports اس��ت. این بازی به صورت آنلاین در ميان کاربران 
برگزار می شود. طراحان این بازی بيلبوردهای مختلفی در حاشيه زمين 
ب��رای برندهای مختلف طراح��ی کرده اند بنابراین ش��ما امکان نمایش 

محتوای تبليغاتی برندتان به ميليون ها گيمر را خواهيد داشت. 
برخ��ی از همایش های مه��م در صنعت بازی س��ازی مانند E۳ برای 
رونمای��ی از اخبار مربوط به صنعت ب��ازی اقدام به همکاری با برندهای 
مختلف می کنند. این امر ش��امل طراحی تبليغات اختصاصی برای بازی 
 Halo موردنظر اس��ت. به عنوان مثال، رونمایی از نس��خه جدید بازی
هم��راه با س��ر و صداهای زیادی در زمينه همکاری E۳ با برند پپس��ی 
بود. اگر ش��ما نيز در تلاش برای بهبود اعتبار برندتان از طریق تبليغات 
تاثيرگذاری هس��تيد، باید نسبت به بهبود س��طح همکاری تان با دیگر 

برندها اقدام نمایيد. 
2. همکاری با گیمرهای حرفه ای

برخ��ی از اف��راد در صنعت بازی ب��ه عنوان گيمر حرفه ای ش��ناخته 
می ش��وند. دليل این ش��هرت توانای��ی بالای آنها برای انج��ام بازی ها و 
شکست دیگران است. این امر در مورد بازی های آنلاین بيش از هر نوع 
دیگری به چش��م می خورد. اغلب گيمرهای مطرح دارای اکانت رسمی 
در شبکه  های اجتماعی هستند. این امر آنها را بدل به گزینه های جذابی 
ب��رای بازاریابی برندها می کند بنابراین اگر ش��ما به دنب��ال بازاریابی با 
ترکيب هيجان و صنعت گيم هستيد، باید به همکاری با این افراد توجه 

داشته باشيد. این امر نه تنها دامنه تازه ای مخاطب هدف برای برند شما 
به ارمغان م��ی آورد، بلکه توانایی تان برای ادام��ه همکاری با گيمرهای 

دیگر را نيز تقویت خواهد کرد. 
یافتن گيمرهای حرفه ای برای برندهای فاقد تخصص و شناخت کافی 
از حوزه بازی کار دش��واری خواهد بود. ش��ما به طور کلی چند راهکار 
در این زمينه دارید. راهکار نخس��ت ش��امل یافتن اکانت های ویژه بازی 
اس��ت. چنين اکانت هایی به طور معمول از گيمرهای مش��هور محتوای 
بازنش��ری پس��ت می کند. همچنين فهرس��ت فالوهای آنها نيز ش��امل 
گيمرهای مختلفی است. راهکار بعد، همکاری با یک یا چند فرد حاضر 
در صنعت گيم اس��ت. این افراد نيازی ب��ه دانش تخصصی ندارند، بلکه 
فقط باید ش��ناخت نسبی از فضای بازی های مختلف و گيمرهای مطرح 

در آن داشته باشند. 
نکت��ه مهم درخصوص هم��کاری با گيمره��ا عدم تمای��ل آنها برای 
همکاری با برندهای بی ارتباط با صنعت بازی اس��ت بنابراین ش��ما باید 
دست کم اطلاعات تان در حوزه گيم را تقویت نمایيد. در غير این صورت 

جلب همکاری گيمرها فرآیند بسيار دشواری خواهد بود. 
3. نقش شوخی و طنز در بازاریابی بازی محور

صنع��ت ب��ازی پيون��د نزدیکی با ش��وخی و طن��ز دارد. بس��ياری از 
عنوان های بازی جذاب در دل خود دارای ش��وخی های جذابی هستند. 
این امر با مشاهده اغلب ویدئوهای مربوط به بازی های آنلاین به خوبی 
قابل مشاهده خواهد بود بنابراین شما باید به خوبی در این زمينه آماده 

رقابت با دیگر برندها باشيد. 

مشکل اصلی بسياری از برندها در زمينه بازاریابی با محوریت صنعت 
بازی ناتوانی در زمينه ش��ناخت س��ليقه مخاطب هدف اس��ت. گيمرها 
سليقه متفاوتی نسبت به مردم عادی دارند بنابراین شما باید این تفاوت 
را به خوبی مورد شناس��ایی قرار دهيد. یکی از راهکارهای مناسب برای 
بازاریاب��ی جذاب ب��رای مخاطب گيمر گفت وگو با برخ��ی از گيمرهای 
مطرح اس��ت. شما با اس��تفاده از چنين گفت وگوهایی اطلاعات دقيقی 
در مورد سليقه آنها به دست خواهيد آورد. شاید این امر در ابتدا بسيار 
پيش پا افتاده باشد، اما تاثيرگذاری قابل توجهی بر روی مخاطب هدف 

خواهد داشت. 
اغلب برندها در فضای بازاریابی در صنعت گيم جلوه بس��يار جذابی از 
خود ارائه می دهند. شاید این امر در بازارهای مختلف نقطه قوت برندها 
باشد، اما گيمرها به هيچ وجه ميانه خوبی با برندهای جدی ندارند. شما 
باید نهای��ت تلاش تان برای تاثيرگذاری مثبت بر روی مخاطب هدف را 
ب��ه خرج دهيد. در غير این ص��ورت امکان تاثيرگذاری بر روی مخاطب 

هدف را نخواهيد داشت. 
ش��وخی با باگ های موجود در س��ری بازی های مختلف ایده مناسبی 
برای بهبود وضعيت بازاریابی برندها محس��وب می شود. امروزه بسياری 
از برندها در عمل از چنين شوخی هایی برای تاثيرگذاری بيشتر بر روی 

مخاطب هدف استفاده می کنند. 
4. تقویت انجمن گیمرهای مرتبط با برند

هم��کاری ب��ا گيمرها مح��دود به زم��ان یا م��کان خاصی نيس��ت. 
فضای ش��بکه های اجتماعی امکان همکاری گس��ترده مي��ان برندها و 
دس��ت اندرکاران صنعت گيم را فراهم س��اخته است. مهمترین نکته در 
این ميان بازنمایی پيام های مرتبط از س��وی شما و گيمرهای موردنظر 
اس��ت. این امر موجب یادآوری همزمان گيمرهای مورد نظر و برند شما 

در نظر مخاطب هدف خواهد شد. 
یکی از ایده های مناس��ب ب��رای تقویت انجمن گيمره��ای مرتبط با 
برند ایجاد مس��ابقات خاص برای گيمرهای طرف قرارداد برندمان است. 
این امر ش��امل ش��رکت برخی از گيمرهای مطرح از جانب برندمان در 
مس��ابقات و دعوت از س��ایر کاربران برای مس��ابقه با آنه��ا خواهد بود. 
چنين رویدادهایی بيش��ترین تاثيرگذاری ب��ر روی مخاطب هدف را به 
همراه دارد. اطلاع رس��انی ب��رای برگزاری چني��ن رویدادهایی، با توجه 
به ش��يوع ویروس کرون��ا و افزایش حضور م��ردم در فضای آنلاین، کار 
چندان دش��واری نخواهد بود بنابراین ش��ما باید نهایت تلاش تان برای 
تاثيرگذاری بر روی مخاطب هدف را به خرج دهيد. اطلاع رس��انی دقيق 
در ای��ن زمينه اهميت بالای��ی دارد. امروزه برخ��ی از برندها علی رغم 
ساماندهی رویدادهای مناسب توانایی لازم برای اطلاع رسانی درباره آن 
را ندارند. همين امر موجب بروز مش��کلات عمده در مسير بازاریابی آنها 

خواهد شد. 
ای��ده پایانی این بخش برای بازاریابی در صنعت گيم ش��امل بازنش��ر 
محتوای جذاب از سوی گيمرهای مطرح است. این امر جذابيت خاصی 
در حوزه بازاریابی دارد. اگر شما همکاری نزدیک با گيمرها دارید، تقاضا 
از آنها برای انتش��ار محتوای پيرامون برندتان در ش��بکه های اجتماعی 
ای��ده جالبی خواهد بود. این امر موجب توجه هرچه بيش��تر طرفداران 

صنعت بازی به کسب و کار شما خواهد شد. 

5. هرگز ناامید نشوید
اهالی صنعت بازی علاقه و اميدواری بس��يار زیادی برای ادامه حضور 
در این حوزه دارند. این امر الگوی بسيار مناسبی برای برندها در زمينه 
مواجهه با مشکلات شان است. اغلب برندها در مواجهه با مشکلات جدی 
اق��دام به تغيير حوزه تخصصی فعاليت ش��ان می کنن��د. این امر نتيجه 

نامناسبی برای برندها به همراه دارد. 
یک��ی از مثال  های مناس��ب در زمين��ه بروز چالش در کس��ب و کار 
استودیوهای بازی سازی مربوط به باگ های مختلف بازی هایشان است. 
اصلاح باگ مربوط به کاستی های موجود  در طراحی بازی هاست. چنين 
کاس��تی هایی موجب بروز صحنه های غيرمنتظره و تعریف نش��ده برای 
گيمرها می شود. یکی از مشهورترین عناوین بازی دارای باگ های متعدد 
بازی فيفاست. این بازی از سوی استودیو EA عرضه می شود. باگ های 
مختلف آن دس��تمایه شوخی های مختلف در شبکه های اجتماعی شده 
اس��ت. نکته جالب نحوه مواجهه استودیو EA با چنين امری است. آنها 
علاوه بر تلاش برای رفع این مشکل اقدام به بازنشر ویدئوهای جذاب در 
این حوزه نيز کرده اند. این امر یک ش��يوه جذاب برای عبور از مشکلات 
صنعت بازی سازی محسوب می شود. کمتر برندی اعتماد به نفس کافی 

برای رویارویی با مشکلاتش به مانند برند EA را دارد. 
6. اهمیت چهره یکسان برند در زمینه طراحی ترول

طراحی ترول  ه��ای جذاب در مورد گيمرها و بازی های محبوب نقش 
مهم��ی در جلب نظر طرفداران این حوزه دارد. بس��ياری از برندها برای 
بازاریابی در صنعت گيم به سوی طراحی ترول های جذاب می روند. نکته 
مه��م در این ميان اس��تفاده از ایده های جذاب برای جلب نظر مخاطب 
هدف اس��ت. همچنين ش��ما باید دس��ت کم آگاهی اندکی با بازی های 
مدنظرتان برای س��اخت ترول داشته باشيد. این امر باید هميشه مدنظر 
تي��م بازاریاب��ی برند ق��رار گيرد. در غير این صورت مش��کلات بس��يار 
زیادی برای کس��ب و کار ش��ما ایجاد خواهد ش��د.  گاهی اوقات برخی 
از برندها اقدام به اس��تفاده از ترول های موجود در شبکه های اجتماعی 
برای کمپين بازاریابی ش��ان می کنند. اگر ش��ما آگاهی دقيقی از معنای 
ترول های موردنظر نداشته باشيد، ش��اید به اشتباه یک ترول نامناسب 
را بازنش��ر دهيد بنابراین هميشه دست کم با یک گيمر حرفه ای یا آگاه 

از وضعيت این صنعت در مورد ترول های مدنظرتان مشورت نمایيد. 
7. آگاهی از تفاوت شبکه های اجتماعی 

امروزه ش��بکه های اجتماعی مختلف��ی در اختيار برندها برای فعاليت 
بازاریاب��ی وج��ود دارد. این ام��ر نيازمند توليد محت��وای متفاوت برای 
بارگذاری در هر کدام از پلتفرم هاس��ت. اش��تباه برخی از برندها بازنشر 
محتوای یکسان شان در ش��بکه های اجتماعی مختلف است. وقتی شما 
برای سليقه متفاوت کاربران شبکه های اجتماعی گوناگون اهميت قائل 
نباشيد، توانایی تان برای جلب نظر آنها به شدت کاهش خواهد یافت. 

فعاليت در تمام شبکه های اجتماعی در ابتدای امر ایده جذابی به نظر 
می رسد. نکته مهم در این ميان توجه به بودجه در دسترس برند است. 
آیا ش��ما توانایی صرف هزینه بازاریابی در تمام ش��بکه های اجتماعی را 
دارید؟ پاس��خ بس��ياری از برندها به چنين پرسش��ی منفی خواهد بود 
بنابرای��ن باید ب��ه دنبال راه��کاری دیگر برای بازاریابی در ش��بکه های 
اجتماعی باشيد. انتخاب شمار محدودی از شبکه های اجتماعی اهميت 
بس��يار زیادی دارد. ش��ما باید در زمينه انتخاب شبکه های اجتماعی به 
نيازه��ای برندتان توج��ه نمایيد. برخی از ش��بکه های اجتماعی ميزبان 
گيمرهای بيش��تری است. این امر شامل اینس��تاگرام، تویيتر و یوتيوب 
است. با این حساب سرمایه گذاری برای بازاریابی در چنين پلتفرم هایی 

نتيجه بهتری برای شما به همراه خواهد داشت. 
موسسه اپيک گيمز یکی از توسعه دهندگان مشهور بازی های رایانه ای 
اس��ت. این موسسه در اینس��تاگرام و تویيتر فعاليت قابل توجهی دارد. 
اغل��ب اخبار مرب��وط به آپدیت بازی ها یا معرف��ی عناوین تازه از طریق 
اکانت تویيتر و اینس��تاگرام این برند منتشر می شود. بسياری از برندها 
در مسير بازاریابی انتخاب های نادرستی در مورد پلتفرم های مدنظرشان 
دارند. اگر ش��ما پيش از انتخاب نهایی ش��بکه اجتماعی مناس��ب برای 
بازاریابی اقدام به مش��ورت با برخی از کارش��ناس ها یا گيمرهای مطرح 

نمایيد، تصميم نهایی بسيار بهتری اتخاذ خواهيد کرد. 
امروزه اینس��تاگرام به دليل س��ازگاری با محتوای بصری مورد توجه 
بيشتر گيمرها و برندهای فعال در زمينه توسعه بازی های رایانه ای قرار 
دارد. اگر ش��ما نيز علاقه مند به بازاریابی و تولي��د محتوا در این زمينه 

هستيد، باید اینستاگرام را مورد توجه قرار دهيد. 
۸. بارگذاری مداوم محتوا

بازاریاب��ی یک امر مقطعی و کوتاه مدت نيس��ت. ش��ما باید محتوای 
برندت��ان را به طول مداوم به روز رس��انی نمایيد. امروزه برخی از برندها 
پس از مدت زمانی محدود بازاریابی در شبکه های اجتماعی و همکاری 
با گيمرهای به طور کامل ناپدید می شوند. این امر تاثير بسيار منفی بر 
روی ذهنيت مخاطب هدف دارد. ش��ما باید هميشه نسبت به بازاریابی 
در بلندم��دت اقدام نمایيد. مزیت این امر کاه��ش هزینه های بازاریابی 
در طول زمان اس��ت. اگر ش��ما نس��بت به این نکته توجه کافی داشته 
باشيد، دیگر نيازی به صرف هزینه بالا برای همکاری با گيمرهای معتبر 
ندارید. امروزه برخی از برندها به دليل همکاری مداوم با اس��تودیوهای 
بازی س��ازی و گيمرهای مشهور به خوبی از سوی طرفدارهای بازی های 

رایانه ای شناخته شده اند. 
اگ��ر کس��ب و کار ش��ما توانایی حض��ور در زمينه طراح��ی و توليد 
بازی ه��ای رایانه ای را دارد، باید به این عرصه به عنوان شانس��ی بزرگ 
برای کس��ب و کارت��ان نگاه کنيد. امروزه بس��ياری از برندهای بزرگ با 
ایجاد اس��تودیوهای حرفه ای بازی س��ازی به طور رسمی وارد این حوزه 
می ش��وند. دليل این امر سودآوری بالای صنعت گيم و همچنين امکان 

توسعه اعتبار و نام کسب و کار است. 
جمع بندی

مخاطب گيمر برای برندها اهميت بس��يار زیادی دارد. این دس��ته از 
مخاطب ه��ا تمایل بالایی برای صرف هزینه در حوزه گيم و س��رگرمی 
دارند. اگر شما در چنين حوزه ای فعاليت دارید، باید تبليغات و محتوای 
بازاریابی تان را در دس��ترس مخاطب هدف قرار دهيد. این امر مس��تلزم 
همکاری با استودیوهای بازی سازی و دیگر دست اندرکاران این صنعت 
بزرگ اس��ت. بدون تردید گام های نخس��ت در این زمينه بسيار دشوار 
خواهد بود، اما پس از مدتی ش��ما به خوبی با وضعيت این عرصه آش��نا 

خواهيد شد. 
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بررسی کمپین تازه برند دانکین
بازاریابی خیابانی برند دانکین

برند دانکين هميشه نسبت به ترندهای محبوب ميان مشتریانش 
واکنش مناسبی داشته اس��ت. بسياری از کمپين های بازاریابی این 
برند براس��اس ایده های محبوب در ميان مشتریان سازماندهی شده 
اس��ت. اکنون نيز با ش��يوع ویروس کرونا تي��م بازاریابی دانکين به 
س��راغ یک ایده جذاب رفته است. بدون شک در طول دوران شيوع 
کرونا خبری از س��فرهای جذاب و هيجان انگيز نيست. این امر برای 
کاهش ش��يوع کرونا امری ضروری محسوب می شود. با این حساب 
پس از پایان بحران کرونا وضعيت گردش��گری و مسافرت مردم در 
کشورهای مختلف به وضع سابق بازخواهد گشت. نکته مهم در این 
ميان انگيزه مردم برای مس��افرت است. برند دانکين در کمپين تازه 
بازاریابی اش از یک خودروی مس��افرتی ب��ه عنوان جایزه ویژه برای 

مشتریان رونمایی کرده است. 
ش��اید در نگاه نخس��ت انتخاب یک خودروی مسافرتی آن هم در 
اوج ش��يوع کرونا در بازار ایالات متحده ایده چندان جالبی نباش��د. 
بس��ياری از نهادهای بهداشتی و درمانی نسبت به هرگونه مسافرت 
غيرضروری از س��وی مردم هش��دار داده اند. نکت��ه مهم درخصوص 
کمپين دانکين س��رمایه گذاری بر روی دوران پساکروناست. بر این 
اساس مشتریان برند امکان دریافت خودروی مسافرتی و استفاده از 

آن پس از پایان بحران کرونا را خواهند داشت. 
ایده اصلی کمپين تازه برند دانکين نوعی بازاریابی خيابانی است. 
بر این اس��اس چندین خودروی مس��افرتی با نام برن��د دانکين در 
خيابان ه��ای ش��هرهای مختلف ای��الات متحده قرار داده ش��ده اند. 
خودروه��ای موردنظر در طول روز مس��يرهای گوناگونی را نيز طی 
می کنند. مش��تریان با مش��اهده چنين خودروهایی علاوه بر تمایل 
برای ش��رکت در مس��ابقه ویژه دانکين به آینده و امکان مس��افرت 
رفتن دوباره نيز اميدوار خواهند شد. نکته مهم در این ميان تحویل 
سفارش��ات مشتریان با استفاده از خودروهای موردنظر است. به این 

ترتيب کاربرد آنها صرفا بازاریابی و تبليغات نخواهد بود. 
درایتون مارتين، نایب رئي��س برند دانکين، در مورد کمپين تازه 
برند بر روی اهميت اميدبخش��ی به مشتریان تاکيد دارد: »بسياری 
از م��ردم در ط��ول ماه های اخير مسافرت های ش��ان را لغو کرده اند. 
ای��ن امر همراه با فش��ار مالی فراوان بر روی کس��ب و کارها نياز به 
انگيزه بخش��ی را دوچندان می کند. ما در کمپي��ن تازه مان بر روی 
تلاش برای اميدبخش��ی به مشتریان نس��بت به امکان مسافرت در 

آینده نزدیک تمرکز کرده ایم.«
برن��د دانکين در ط��ول دوران قرنطينه فعالي��ت قابل توجهی در 
زمينه معرفی محصولات تازه داش��ته است. شيرینی ها و دونات های 
تازه این برند در طعم های متنوع تر در دس��ترس مشتریان قرار دارد. 
این امر در کنار تحویل سفارش��ات آنلاین موجب ادامه فعاليت این 
برند محبوب در طول دوران کرونا ش��ده اس��ت. بس��ياری از رقبای 
دانکين در فرآیند ایجاد س��اختارهای مناس��ب برای تهيه سفارش 
به صورت آنلاین با شکس��ت مواجه ش��دند. نکت��ه مهم درخصوص 
برند دانکين س��رعت عمل آنها برای بهبود وضعيت ش��ان است. این 
ام��ر نقش مهمی در ادام��ه فعاليت دانکين در چني��ن بازار رقابتی 

داشته است. 
کمپين ت��ازه دانکين همراه با مس��ابقه ای جذاب در ش��بکه های 
اجتماعی اس��ت. این مس��ابقه در بخش توليد محتوا، انتخاب شعار 
تبليغاتی و داستان س��رایی صورت می گي��رد. در نهایت نيز برندگان 
هر بخش خودروی مسافرتی از سوی شرکت جایزه خواهند گرفت. 
نکت��ه مه��م در این مي��ان تحویل خودروه��ا پس از پای��ان بحران 
کروناس��ت. بنابراین هيچ نگرانی نس��بت به نقض قوانين مربوط به 

قرنطينه و محدودیت مسافرت وجود نخواهد داشت. 
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ایستگاهبازاریابی چگونه برای گیمرها کمپین بازاریابی طراحی کنیم؟

بازاریابی در شبکه های اجتماعی با تمرکز بر صنعت بازی
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چرا اکانت تجاری و شخصی کارآفرینان باید 
جدا باشد؟

اغلب مردم استفاده از شبکه های اجتماعی را لذت بخش توصيف می  کنند. 
این امر به دليل مزیت های مش��خص ش��بکه های اجتماعی در زمينه بهبود 
رابطه ميان افراد در سراس��ر جهان است. بدون تردید شبکه های اجتماعی 
از نقط��ه نظ��ر تجاری نيز اهمي��ت بالایی دارند. همين ام��ر موجب حضور 
گسترده برندها در شبکه های اجتماعی شده است. امروزه گشت و گذار در 
ش��بکه های اجتماعی بدون مشاهده تعداد قابل توجهی از برندهای تجاری 
امکان  ناپذیر اس��ت. ش��اید این امر در نگاه نخست موجب دلسردی کاربران 
شود، اما براس��اس اعلام رسمی اینس��تاگرام نزدیک به 8۰ درصد کاربران 
این پلتفرم دس��ت کم یک اکانت تجاری را دنب��ال می کنند. معنای ضمنی 
این امر علاقه بالای کاربران شبکه های اجتماعی به تعامل با برندها در این 
بس��تر اس��ت.  امروزه یکی از مس��ائل مهم برای بازاریابی و فعاليت برندها 
در ش��بکه های اجتماعی مربوط به جداس��ازی اکانت ش��خصی کارآفرینان 
از حس��اب رسمی برندشان اس��ت. ش��اید این امر در نگاه نخست ضرورت 
چندانی، به ویژه برای کس��ب و کارهای کوچک، نداش��ته باشد. با این حال 
در نگاهی وس��يع تر هر کارآفرینی باید نسبت به جداسازی اکانت رسمی و 
ش��خصی اش اقدام نمایيد. برخی از دلایل اصلی این امر در ادامه به صورت 

مختصر مورد بررسی قرار خواهد گرفت.
1. اعطای جلوه حرفه ای به کسب و کار

فعاليت حرفه ای در دنيای کسب و کار اهميت بسيار زیادی دارد. بسياری 
از برنده��ا در عم��ل توجهی به این نکته ندارند بنابراین بس��ياری از برندها 
در عمل توجهی به جلوه حرفه ای شان ندارند. وقتی اکانت رسمی یک برند 
با ش��خصی موسس اش یکی باش��د، کاربران نس��بت به اعتبار و اصالت آن 
دچار تردید خواهند ش��د.  نکته مهم درخصوص ادغام اکانت رس��می برند 
و ش��خصی صاحبان آن مربوط به نحوه بازاریابی است. محتوای یک اکانت 
شخصی هميش��ه ارتباط و پيوند نزدیکی با صاحبش دارند. این امر فرآیند 
بازاریاب��ی برندها را با مش��کل مواجه می کند. اگر ش��ما در زمينه بازاریابی 
هميشه با واکنش نامناسب کاربران مواجه هستيد، یکی از دلایل اصلی اش 
بی توجهی به تفکيک اکانت تجاری از ش��خصی است. وقتی اکانت های شما 
جدا باشد، شما آزادی عمل بسيار بيشتری خواهيد داشت. این امر در مورد 

عرصه بازاریابی نتيجه بسيار بهتری برای برندها در پی دارد. 
2. پرهیز از اشتباه شدن نام ها

نام ه��ای مختلف��ی در دنيای کس��ب و کار پيرامون برنده��ا وجود دارد. 
بس��ياری از اوقات نام برندها از موس��س های اصلی اش وام گرفته می شود. 
در این صورت ش��ما با تفکيک اکانت برندتان از اکانت ش��خصی تان موجب 
پرهيز از بس��ياری س��وءتفاهم ها خواهيد ش��د. امروزه برندهایی با نام های 
مش��ابه در سراسر دنيا فعاليت دارند. این امر در صورت عدم تلاش از سوی 
شما برای کاهش شباهت نام های تان دردسرهای زیادی را به دنبال خواهد 
داش��ت. تفکيک اکانت رس��می برند از اکانت ش��خصی گامی مهم در این 

زمينه خواهد بود. 
امروزه بسياری از کاربران برندهای دارای پيوند نزدیک با موسس های شان 
را جدی تلقی نمی کنند بنابراین ش��ما برای جلب توجه مخاطب هدف باید 

توجه ویژه ای به وضعيت اکانت تان در شبکه های اجتماعی داشته باشيد. 
3. سهولت مدیریت اکانت

مدیریت اکانت تجاری در شبکه های اجتماعی بسيار ساده تر از اکانت های 
ش��خصی است. این امر مربوط به ارائه اطلاعات وسيعی از سوی شبکه های 
اجتماعی برای صاحبان کس��ب و کار است. وقتی شما اکانت شخصی تان را 
به عنوان اکانت برندتان معرفی نمایيد، خبری از اطلاعات دقيق و همچنين 
تمایل ش��بکه های اجتماعی ب��رای همکاری تبليغاتی با ش��ما نخواهد بود. 
ام��روزه بازاریابی در هر ش��بکه اجتماع��ی نيازمند یک حس��اب تجاری و 

منحصر به فرد برای برند است. 
مدیریت اکانت های تجاری هميش��ه فرآیند س��اده ای نيس��ت. شما باید 
اطلاعات دقيقی از مخاطب هدف داش��ته باشيد. این امر شامل سليقه آنها 
و نحوه رفتارش��ان در شبکه های اجتماعی است. بسياری از برندها در عمل 
به چنين نکته ای توجه کافی ندارند بنابراین مش��اهده مش��کلات آنها برای 

بازاریابی امری طبيعی خواهد بود. 
استفاده از ابزارهای کمکی برای بازاریابی گزینه بسيار مطلوبی محسوب 
می ش��ود. اغلب برندها در عمل به دليل همگامی اکانت تجاری و ش��خصی 
صاحبان ش��ان امکان استفاده از چنين ابزارهایی را ندارند. همچنين باید به 

سردرگمی مشتریان در مواجهه با چنين برندی نيز اشاره کرد. 
4. انتظار مشخص فالوورها از برند

ایجاد اکانت مس��تقل ب��رای برند انتظارات مش��خصی در ميان مخاطب 
ه��دف ایجاد خواهد کرد. ای��ن امر نقش مهمی در بهب��ود وضعيت برندها 
و بازاریاب��ی تاثيرگذار دارد. بس��ياری از اوقات برنده��ا نيازمند همکاری با 
دیگر برندها یا افراد مش��هور در ش��بکه های اجتماعی هس��تند. اگر ش��ما 
اکانت مس��تقل برای برندتان نداشته باش��يد، امکان رسيدگی به این نکات 
را نخواهيد داش��ت بنابراین باید هميش��ه با اکانت مستقل برندتان اقدام به 
ارائه درخواس��ت هم��کاری با دیگر برندها نمایيد. اگر ش��ما با اکانتی دیگر 
نسبت به ارائه درخواست تان اقدام نمایيد، در عمل مشکلات بسيار زیادی را 
پيش روی خواهيد داشت. رایج ترین مشکل در این ميان عدم توجه برندها 
به درخواس��ت های ش��ما خواهد بود.  اکانت های رس��می مربوط به برندها 
انتظارات مش��خصی در کاربران برای مش��اهده محتوای بازاریابی تبليغاتی 
ایج��اد می کند بنابراین ش��ما امکان جلب نظر مخاطب ه��دف برندتان در 

بلندمدت را خواهيد یافت. 
5. تضمین بازاریابی برای مخاطب مناسب

بازاریابی در ش��بکه های اجتماعی نيازمند جلوه ای حرفه ای از سوی برند 
اس��ت. اگر ش��ما در این زمينه مهارت قابل توجهی از خود نش��ان ندهيد، 
با مش��کلات زیادی مواجه خواهيد ش��د. برخی از برنده��ا علی رغم ایجاد 
اکانت مس��تقل برای کسب و کارش��ان همچنان مانند یک اکانت شخصی 
رفتار می کنند بنابراین مشاهده عدم تمایل کاربران برای مشاهده محتوای 

بازاریابی چنين برندهایی امری طبيعی خواهد بود. 
اگر شما به عنوان یک برند قصد ارزیابی سليقه مشتریان را داشته باشيد،  
اکانت رس��می کمک بسيار بيشتری به ش��ما خواهد کرد. این امر در مورد 
اغلب برندها صحت دارد بنابراین باید در کوتاه ترین زمان ممکن نس��بت به 
بهبود وضعي��ت برندتان در زمينه رفتار بازاریابی در ش��بکه های اجتماعی 
اق��دام نمایيد.  ام��روزه فعاليت در قالب یک برند در ش��بکه های اجتماعی 
همراه با الزامات بس��يار زیادی اس��ت. هدف اصلی مقال��ه کنونی تمرکز بر 
روی دلایل اصلی جداس��ازی اکانت تجاری و شخصی کارآفرینان بود. شما 
به این ترتيب امکان تجربه فعاليت کاری و بازاریابی بهتر را خواهيد داشت. 
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در شرایطی که انتظار می رفت که بازی بارسلونا در برابر بایرن مونيخ 
در مرحله یک چهارم نهایی سال 2۰2۰ جدالی نفسگير باشد، نتيجه ای 
فرات��ر از انتظارات رقم خورد. درواقع بارس��لونا در دیداری یک طرفه با 
نتيجه 8 بر 2 شکس��ت خورد. این شکست به حدی سنگين بوده است 
که منجر به اخراج سرمربی و دو تن از مدیران ارشد بارسلونا شد. بدون 
ش��ک در کسب چنين نتيجه ای، تنها یک عامل دخيل نبوده و بارسلونا 
از مدت ها قبل، روند نزولی داش��ته اس��ت. تمامی این موارد باعث شده 
اس��ت تا س��الی بدون جام برای موفق ترین تيم ۱۵ س��ال گذشته، رقم 
بخورد. ب��ا این حال از دل این تراژدی، می توان نکات مدیریتی بس��يار 
جالبی را استخراج کرد. درواقع بارسلونا خود به عنوان یک برند ورزشی 
شناخته شده و می توان این تيم را به عنوان یک شرکت تلقی نمود. در 
این راستا به بررسی سه نکته مدیریتی خواهم پرداخت که از دیدار این 

دو تيم به دست آمده است.  
1-مدیریت قلب تپنده شرکت است

ممکن است تصور کنيد که مقصر اصلی در شکست آن شب، مربی و 
یا بازیکنان هس��تند. اگرچه نمی توان از سهم آنها غافل شد، با این حال 
درست به مانند یک شرکت، این مدیریت است که مقصر اصلی در عدم 
نتيجه گرفتن است. درواقع بایرن نيز در زمان نيکو کواچ، نتایج بدی را 
به دس��ت آورد. تحت این ش��رایط می توان بازیکنان را مقصر دانست. با 
این حال اکثر این افراد در بازی آن شب نيز حضور داشته اند. به همين 
خاط��ر نحوه اس��تفاده از آنها به مراتب مهم تر اس��ت. برای مثال اگرچه 
نمی توان نس��بت به توانایی های ليونل مس��ی تردید داشت، با این حال 
تاکتيک های نادرس��ت حتی باعث شده است تا وی نيز نتواند تاثير لازم 
را داشته باشد. در این راستا باید به بارتمئو مدیر حال حاضر این باشگاه 
توجه کرد. وی نمونه بارز یک مدیر ناموفق است که از مدت ها قبل باید 
کنار گذاشته می شد. این امر در حالی است که عوض کردن مربی، تنها 
اقدامی است که در چند سال اخير از سوی این باشگاه انجام شده است. 
در این رابطه تنها کافی اس��ت تا به برخی از فاجعه آميزترین تصميمات 
وی اش��اره کنيم. از دست دادن نيمار در ش��رایطی که مهره ای کليدی 
برای بارس��لونا محسوب می شد، مهم ترین فاجعه مدیریتی وی محسوب 
می ش��ود. در این رابطه تنها کافی اس��ت تا به بازی پاری سن ژرمن در 
برابر آتلانت��ا نگاهی بيندازید که وی چگونه در چند دقيقه موفق ش��د 
تا ش��رایط را برای تيم خود دگرگون نماید. در این راس��تا عدم استفاده 
درس��ت از مبلغ بس��يار بالای 222 ميليون دلار، فاجعه بعدی محسوب 
می ش��ود. درواقع این فروش باعث شد تا نيمار، رکورددار بالاترین مبلغ 
برای جا به جایی یک بازیکن شود که اختلاف او با نفر دوم، بسيار زیاد 
اس��ت. با این حال این هزینه صرف خرید بازیکنانی با چند برابر ارزش 
فعلی شد. درواقع خرید ۱۰۵ و ۱2۰ ميليونی دمبله و کوتينيو در حالی 
که در قرارداد هر یک از آنها 4۰ ميليون متغيرات نيز وجود دارد، کاملا 
فاجعه آميز اس��ت. درواقع بس��يار مهم اس��ت که هر برندی، در ابتدا به 
دنبال رفع مشکلات اصلی خود باشد. در این رابطه ليورپول، یک نمونه 
بس��يار خوب محسوب می ش��ود. آنها هزینه انتقال نيمار را صرف خرید 
ی��ک مدافع و دروازه بان به نام های فن دایک و آليس��ون کردند. در این 
رابطه لازم اس��ت تا به بازی فينال رئال مادرید در برابر ليورپول نگاهی 
بيندازیم ک��ه ضعف دفاعی و خصوصا دروازه بان، باعث از دس��ت رفتن 
جام شد. این دو خرید زمينه را مهيا کرد تا این تيم در سال بعد بتواند 
جام ليگ قهرمانان را به دست آورد. این امر در حالی است که بارسلونا 
تمام��ی این هزین��ه را صرف خرید دو بازیکن در ف��از هجومی کرد. در 
حالی که در دفاع، به بازیکنان معمولی توجه شد. با این حال مصدوميت 
متعدد دمبله و عدم اس��تفاده درست از کوتينيو، باعث شد تا این هزینه 
به صورت کامل نابود ش��ود. این امر در حالی اس��ت که بازیکنان جوانی 
نظير آنس��و فات��ی و ریکی پوگ، به مراتب بهتر عم��ل کرده اند. در این 
راس��تا بارس��لونا باید این 222 ميليون را به ص��ورت کاملا عکس خرج 
می کرد. در این رابطه بيشترین نياز، خرید مدافعانی باکيفيت بوده است. 

بدون ش��ک با چنين بودجه ای، امکان خرید هر مدافعی وجود داش��ت، 
با ای��ن حال با تصميمات نادرس��ت مدیریتی، هيچ دس��تاوردی از این 
فروش به دس��ت نيامد. همچنين خرید گریزمان، در ش��رایطی که وی 
قابليت های لازم برای بازی در جایگاه سابق نيمار را ندارد، باعث شد تا 
وی حتی در بازی ش��ب گذش��ته، جایی در ترکيب اصلی نداشته باشد. 
با این حال اش��تباهات مدیریتی آقای بارتمئو تنها به این مورد خلاصه 
نشده و وی در انتخاب س��رمربی نيز بسيار بد عمل کرده است. درواقع 
اس��تفاده از مربيان سطح متوس��ط بدون کارنامه درخشان و با سن های 
بالا، اش��تباهی اس��ت که حتی پس از اخراج والورده نيز رخ داد و وی با 
انتخاب ستين، نش��ان داده است که از اشتباهات خود درس نمی گيرد. 
این امر در حالی است که بارسلونا به یک مربی جوان، با تفکرات جدید 
نياز دارد. این امر درست اقدامی است که در زمان پپ گواردیولا رخ داد 
با این حال عدم تکرار تجربيات موفق تاریخ باش��گاه را می توان آخرین 
افتضاح مدیریتی وی عنوان کرد. تحت این شرایط مهمترین اقدامی که 
در ش��رایط حال حاضر باید انجام ش��ود، کنار رفتن او است. درواقع این 
امر باید قبل از انتخاب مربی جدید و یا جذب بازیکنان انجام ش��ود. در 
این راستا سوال اصلی هواداران این است که دليل عدم اخراج والورده در 
تابس��تان قبل چه بوده و این تغيير در بدترین شرایط ممکن )تعطيلات 
زمس��تانی( و با انتخاب فردی کاملا اش��تباه و سالخورده رخ داده است. 
درواقع در حال حاضر بسياری از تحليلگران ورزشی بر این باور هستند 
که بارسلونا بدون ليونل مسی، یک تيم کاملا معمولی محسوب می شود.  

2-یک دست بودن تیم بسیار مهم است 
به باش��گاه بایرن نگاهی بيندازید. آنها نه ليونل مسی و نه کریستيانو 
رونالدو را دارند. با این حال تيم یک دست آنها باعث شده است تا بتوانند 
بس��يار قدرتمند عمل نمایند. این امر در حالی است که بایرن، اصلی را 
در زمينه خرید دارد که براس��اس آن، هيچ گاه هزینه های بس��يار بالایی 
را صرف خرید بازیکن نکرده و این امر باعث شده است تا صرف بودجه 
ب��رای قدرتمندتر کردن تمامی بخش ها باش��د. در این راس��تا توجه به 
جوانان نيز از دیگر ش��اهکارهای این تيم محس��وب می شود. برای مثال 
تنها کافی اس��ت تا به آلفونس��و دیوس نگاهی بيندازید که با ۱9 س��ال 
س��ن، به بازیکن اصلی در پس��ت دفاع چپ، تبدیل شده است. این امر 
در حالی است که بارس��لونا حتی از پدیده این فصل خود )آنسو فاتی(، 
برای بازی های مهم استفاده نکرد. با این حال وی همواره پس از حضور 
خود در زمين، تاثيرگذار ظاهر ش��ده اس��ت. درواقع بارس��لونا از تيمی 
که ستاره ساز بوده اس��ت و مواردی نظير مسی، ژاوی، اینيستا و پویول 
بهترین نمونه های آن محسوب می شوند، به تيمی تبدیل شده است که 
ستاره ها را با رقم هایی بسيار بالا جذب می کند و عدم استفاده از مربيان 
برتر، باعث ش��ده اس��ت تا این تيم در ش��رایط بس��يار بدی قرار داشته 
باشد. در این رابطه ذکر این نکته ضروری است که لاماسيا، بزرگ ترین 
مدرسه فوتبال در جهان محسوب می شود. با این حال استفاده از جوانان 
در چند س��ال اخير، فاجعه آميز بوده اس��ت. با توجه به ميانگين س��نی 
بازیکنان بارسلونا، متوجه این امر خواهيد شد که در بازی شب گذشته، 
تنها 4 بازیکن زیر ۳۰ س��ال حضور داش��ته اس��ت. این موضوع نيز یک 
فاجعه بوده و بارسلونا باید در تابستان پيش رو، اقدام به فروش بسياری 
از بازیکنان پا به س��ن گذاشته خود نماید. یکی از نکاتی که از بازی آن 
ش��ب نباید فراموش کرد، تاثير فوق العاده کوتينيو اس��ت. درواقع وی به 
عنوان بازیکن قرضی، از بارسلونا به بایرن آمده و عملکرد خيره کننده ای 
را داش��ته اس��ت. با این حال وی در بارس��لونا، کاملا نااميدکننده ظاهر 
ش��ده بود. تحت این شرایط س��وال اصلی این است که چه عاملی باعث 
بازگش��ت وی به فرم س��ابق خود )در هنگام حضور در باشگاه ليورپول 
به عنوان کاپيتان این تيم( ش��ده اس��ت؟ بدون شک استفاده از وی در 
پس��ت تخصصی، عامل اصلی اس��ت. درواقع اگر از وی در بارس��لونا نيز 
به عنوان هافبک تهاجمی اس��تفاده می ش��د، بدون شک عملکرد خوبی 
را می توانس��ت ارائه دهد. در این راس��تا فراموش نکنيد که بایرن، یک 
بازیک��ن فوق العاده را تنها به صورت قرضی خریداری کرده اس��ت. این 
امر به معنای عدم متحمل ش��دن به هزینه های س��نگين است که هيچ 
گاه ش��اهد استفاده از آن توسط باشگاه بارس��لونا نبوده ایم. نکته ای که 

از این بخش می توان آموخت این اس��ت ک��ه صرفا خرید بازیکنان برتر 
تيم های دیگر کافی نبوده و بس��يار مهم است که چگونه از آنها استفاده 
نمود. عدم یک دست بودن تيم در شرکت درست به مانند این است که 
بخش بازاریابی بس��يار قوی باش��د با این حال واحد توليد کاملا ضعيف 
عم��ل نماید. تحت این ش��رایط نتيجه ای به دس��ت نمی آید. همچنين 
تاکيد بيش از حد بر روی اس��تفاده از بازیکنانی که دیگر عملکرد سابق 
را ندارن��د، یک اش��تباه بزرگ خواه��د بود. در این راس��تا افردای نظير 
بوستکس، پيکه و سوارز اگرچه در سه سال گذشته سطح ضعيفی را از 
خود به نمایش گذاشته اند، با این حال همچنان از آنها استفاده می شود 
و این امر خود باعث ش��ده است تا تيم در شرایط حساس، عملکرد لازم 
را نداش��ته باش��د. درواقع در حال حاضر، بارسلونا تنها به ابرستاره خود 
ليونل مسی محدود شده و بدون حضور بازیکنانی مناسب در پست های 
دیگر، حضور وی نتيجه چندانی را نخواهد داشت. درواقع در حال حاضر 
تمامی مربی ها می دانند که با مهار او، بارس��لونا با مشکلی جدی مواجه 
خواهد شد. این امر در حالی است که این موضوع، ابدا برای بایرن وجود 

نداشته و تيم به یک بازیکن خلاصه نمی شود. 
3-درس گرفتن از شکست های قبلی 

در نهای��ت نکت��ه ای که می توان به آن اش��اره کرد، ض��رورت توجه به 
شکست های قبلی اس��ت. درواقع هيچ زمانی برای تغيير دیر نبوده و در 
ای��ن رابطه بایرن به خوبی اقداماتی را انجام داده اس��ت. آنها پس از یک 
تجرب��ه ناموفق ب��ا نيکو کواچ، اقدام به انتخاب هانس��ی فليک کردند که 
چندین س��ال به عنوان دس��تيار در تيم ملی آلمان فعاليت داشته و در 
بایرن نيز مربی جوانان بوده اس��ت. در این رابطه وی توانس��ت تا شرایط 
تيم را کاملا دگرگون نماید و بایرنی که اميدها به آن حتی برای قهرمانی 
در لي��گ داخلی بس��يار کم بود را به آماده ترین تي��م حال حاضر جهان 
تبدی��ل کرد. درواقع در ح��ال حاضر این تيم بخت اول قهرمانی در ليگ 
قهرمانان نيز محس��وب می ش��ود. این امر در حالی است که بارسلونا نيز 
پس از یک تجربه بد با مربی قبلی خود، اقدام به انتخاب فردی نمود که 
حتی از تيم متوسط بتيس نيز کنار گذاشته شده بود. در این راستا زمان 
اعمال تغييرات نيز بس��يار مهم است درواقع انتخاب یک مربی جوان در 
تابستان، بهترین اقدامی بود که این باشگاه می توانست انجام دهد. با این 
حال در ش��رایط نقل و انتقالات زمستانی نيز بارسلونا از بين گزینه های 
موج��ود نظير آلگری و پوچتينو، یکی از موارد بس��يار ضعيف را انتخاب 
کرد. در این رابطه همه تحليلگران بر این باور هستند که در صورت عدم 
انتخاب فردی مناس��ب، بهتر بود که این تيم فصل را با والورده به پایان 
می رساند. درواقع بارسلونا به مربی ای شجاع نياز دارد که از کنار گذاشتن 
بازیکنان کم تاثير که س��ابقه بالایی نيز دارند، واهمه نداش��ته باش��د. در 
این رابط��ه تجربه همکاری با مربيان جوان را می توان در تيم هایی نظير 
چلس��ی، لایپزیک و آرس��نال مش��اهده کرد. همچنين همواره بارسلونا 
با مربی هایی که س��ابقه حضور در تيم را داش��ته ان��د، کاملا موفق بوده 
است. در این راستا ریکارد، گواردیولا، ویلانوا و انریکه به خوبی گواه این 
حقيقت است. با این حال مواردی نظير مارتينو، والورده و ستين به علت 
عدم آشنایی لازم با این تيم، نتایج خوبی را به دست نياورده اند. به همين 
خاطر اگر بارسونا به شکست های قبلی و تجربه تاریخ باشگاه خود توجه 
می کرد، در تلاش برای همکاری با مربی ای بود که با تيم آشنایيت لازم 
را دارد. تحت این شرایط در حال حاضر پوچتينو و ژاوی، تنها گزینه های 
مناس��ب و هماهنگ با این اصل، محس��وب می ش��وند. در شرکت ها نيز 
بسيار مهم است که مدیران جدید، به تجربه های موفق و شکست خورده 
ش��رکت توجه داشته باش��ند تا از تکرار اتفاقات تلخ جلوگيری شود. در 
این راستا در شرکت ها نيز بسيار مهم است که فردی از درون خود آنها، 
به عنوان مدیر انتخاب ش��ود. این امر بسياری از مشکلات احتمالی را از 
بين خواهد برد. درواقع تجربيات برندهای مختلف نيز در استفاده از این 
سياست، کاملا موفقيت آميز بوده است. نمونه بارز آن نيز انتخاب ساندار 
پيچای به عنوان مدیر گوگل و س��اتيا نادلا به عنوان مدیر مایکروسافت 
دانس��ت که هر دو آنها تجربه حضور چندین ساله در شرکت را داشته اند 
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اهواز- شبنم قجاوند: وزیر نیرو از استاندار خوزستان و مجموعه 
صنعت برق این استان بخاطر تدابیر اندیشیده شده در عبور بدون 
خاموشی برنامه ریزی شده از دوره اوج مصرف برق تابستان، تشکر و 
قدردانی کرد. رضا اردکانیان در ارتباط ویدئو کنفرانسی با استانداران 
و مدیــران صنعت بــرق هم زمان با شــانزدهمین هفته از پویش 
#هرهفته_الف_ب_ایران، در آئین جشن تحقق برنامه عبور موفق 
از دوره اوج مصرف برق تابستان 1399  که در قالب پروژه های »ساز 
و کاری«  برگزار شــد، گفت: طبق آمار، دست کم در یک دهه قبل 
از ســال 9۷، هر سال در تابستان با افزایش اوج بار یا پیک تابستان 
به میزان حدود ۵ درصد مواجه بودیم؛ یعنی علاوه بر پاسخگویی به 
تمام نیازها در همه بخش ها در طول ســال، سالانه حدود دو تا سه 
هزار مگاوات و بلکه بیشتر صرفا برای پاسخگویی به اوج بار تابستان 
و افزایش نسبت به سال قبل ظرفیت سازی کرده، نیروگاه احداث و 
سرمایه گذاری کنیم تا تابستان را بدون خاموشی پشت سر بگذاریم. 
وی بیان کرد: طبیعتا در تابســتان سال های 9۷، 9۸ و امسال اگر 
قرار بود در بر همان پاشنه بچرخد باید در هر تابستان علاوه بر سایر 
نیازها صرفا برای عبور موفق بدون خاموشــی از پیک چندین هزار 
مگاوات نیروگاه بیشتر سرمایه گذاری می کردیم. وزیر نیرو بیان کرد: 
فارغ از تحریم، این روند، روند قابل ادامه و پایداری نبوده، نیست و 
نخواهد بود. اردکانیان با بیان اینکه با جمعیت رو به رشدی مواجه 
هستیم، گفت: مدیریت مصرف به معنای صرفه جویی نیست، بلکه 
عمدتا ناظر بر اصلاح روش های مصرفی است و مدیریت تقاضا هم 
عرصه توســعه یافته تری نسبت به میدان و عرصه مدیریت مصرف 
اســت. وی با بیان این که در سال های 9۷ و 9۸ تجربه موفقی در 

تاریخ مدیریت آب و انرژی کشــور ثبت شد، گفت: امروز جشن ما 
در ۲۵ مرداد 99 از این نظر جشــن مهم و باشــکوهی است که ما 
در آســتانه تثبیت یک وضع مطلوب در صنعت برق کشور هستیم 
و و طبق گزارش  ها تابســتان امســال را هم توانستیم با رشد اوج 
بار حدود یک درصد پشــت سر بگذاریم. وزیر نیرو با اشاره به ارائه 
گزارش این وزارت خانه در خصوص دســتاوردهای صنعت برق به 
مقام معظم رهبری در تابستان امسال که همگی برای نخستین بار 
در سال 9۸ با عنوان اولین های برقی محقق شده بود اظهار داشت: 
بــا اظهار لطف کریمانه معظم لــه و قدردانی که از همه همکاران 
و دســت اندرکاران صنعت برق داشــتند و تاکیدشان بر ادامه این 
فعالیت ها به درستی بر یکی از نقاط نیاز ما اشاره کردند و انگشت 
گذاشتند و آن هم موضوع فرســودگی شبکه های انتقال و توزیع 
اســت و هشدار دادند که حواستان به این بخش باشد اردکانیان با 
قدردانی از همکاری استانداران با وزارت نیرو در گذر موفق از اوج 
مصرف برق در تابســتان 99، تصریح کرد: استان های خوزستان، 

تهــران و فارس موفق ترین برنامه های مدیریت شــبکه را اعمال 
کرده اند. وی تاکید کرد: از شریعتی استاندار خوزستان تشکر ویژه 
می کنم که تابســتان بدون خاموشی برنامه ریزی شده ای را رقم 
زدند و موفق ترین استان در این زمینه بوده اند. استاندار خوزستان 
نیز در آیین عبور موفقیت آمیز از تابستان گفت: تابستان متفاوتی 
را تجربه کرده ایم و در برخی از شهرهای خوزستان دماهای بالاتر 
از ۵0 درجه برای چندین روز ماندگار بود اما با تمهیدات اندیشیده 
شــده و راهکارهایی که به اجرا گذاشته شد بدون خاموشی برنامه 
ریزی شــده ای از آن گذشتیم. غلامرضا شــریعتی اظهار داشت: 
شبکه برق خوزستان بخاطر قدمتی که دارد در بخش هایی دچار 
فرسودگی و مســن بودن است که نیازمند توجه ویژه دولت برای 
جوان ســازی آن است. وی با اشــاره به افت ولتاژ برق در شمال 
خوزســتان، ادامه داد: برای جبران تولید کمبود برق نیروگاه های 
۲۵ مگاواتی تولید پراکنده در شمال خوزستان برنامه ریزی شد اما 
برای رفع اساسی این مشکل لازم است روند احداث نیروگاه سیکل 
ترکیبی دوکوهه اندیمشــک سرعت بگیرد و برای تابستان 1400 
وارد مدار شــود. معاون وزیر نیــرو در اموربرق و انرژی نیز با بیان 
اینکه از ســال 139۷ برنامــه ای را با عنوان مدیریت پیک مصرف 
شروع کردیم و امسال مرحله سوم آن به اتمام رسیده است، گفت: 
۷0 هزار میلیارد تومان با اعمال برنامه های مدیریت مصرف صرفه 
جویی انجام شده که این میزان صرفه جویی معادل سه برابر درآمد 
سالانه صنعت برق اســت. در پایان این برنامه مدیرعامل شرکت 
برق منطقه ای خوزســتان لوح اهدایی وزارت نیرو را به اســتاندار 

خوزستان تقدیم کرد.

قم - خبرنگار فرصــت امروز: رئیس ســازمان فناوری 
اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم، گفت: : از ۲0 مردادماه، کلیه 
مناطق شهر قم امکان ثبت درخواست جدید به صورت حضوری 
برای شهروندان ندارند و از این پس تمامی ثبت درخواست های 
شهری مردم باید به صورت مجازی و از طریق سامانه » قمیار« 
انجام شــود و این امر در سطح اســتان قم الزامی شد. کوروش 
محمدحســینی رئیس ســازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات 
شهرداری قم، در گفت و گو یی بیان کرد: سال گذشته همزمان 
با آغاز فصل تخفیفات در اســتان قم، از یکم آذرماه لغایت ۲۲ 
بهمن ماه ســالروز پیروزی انقلاب اسلامی، شهرداری و شورای 
شهر قم روش الکترونیکی را برای ثبت درخواست های مردمی 
جایگزین روش های ســنتی و قدیمی کرد. وی با اشاره به ثبت 
۵هزار درخواســت مردمی در سامانه »قمیار« در سال گذشته 
گفت: شرط اســتفاده مردم از تخفیفات، ثبت درخواست های 
آن ها به صورت الکترونیکی بــود و لذا مردم برای بهره مندی 
از تخفیفات در این مدت زمان مشــخص شده در سال گذشته 
اســتقبال خوبی از این سامانه داشتند.  رئیس سازمان فناوری 
اطلاعات و ارتباطات شــهرداری قم، بیان کرد: از ۲0 مردادماه 
نیز، کلیه مناطق شهر قم امکان ثبت درخواست جدید به صورت 
حضوری برای شهروندان ندارند و تمامی ثبت درخواست های 
شهری مردم باید به صورت مجازی و از طریق سامانه » قمیار« 
انجام شــود و این امر در سطح استان قم الزامی می شود. وی 
افزود: بر این اســاس، مردم می توانند برای ثبت درخواســت 

پروانه احداث بنا) ســاخت و ساز(، درخواست گواهی پایان کار، 
درخواست نقل و انتقال، درخواست 13۷، ثبت امتیاز همیاران 
پسماند، جستجو درگذشــتگان،  درخواست سرور)مخصوص 
کارکنان سازمان فاوا(، از شــهرداری بپرس ، درخواست نصب 
بیلبورد و ایستگاه صلواتی به صورت الکترونیکی و در نرم افزار» 
قمیار« اقدام کنند. محمدحسینی ادامه داد: علاوه بر این خدمات 
دیگری از جمله سرویس پرداخت قبوض شهری )آب، برق، گاز، 
تلفن ثابت(، سرویس شارژ کیف پول شهروندی شهرداری قم، 
ســرویس پرداخت کرایه تاکسی با استفاده از موبایل،  سرویس 
دیدبان شهر )سامانه 13۷(، سرویس خدمات الکترونیکی کلیه 
دســتگاه های دولتی و اجرایی استان قم، سرویس وضعیت آب 
و هوای استان قم، سرویس پرداخت عوارض نوسازی، سرویس 
سیمای شهرداری و ســرویس پخش زنده شبکه استان قم به 
صــورت الکترونیکی در اختیار مردم قرار گرفته اســت. رئیس 

سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم، اظهار کرد: 
پس از ثبت درخواســت مردم در سامانه قمیار روند پیشرفت و 
پاســخگویی به درخواست آن ها از طریق پیامک به آنان اطلاع 
رســانی خواهد شــد و علاوه بر آن، مردم می توانند با مراجعه 
به ســامانه »قمیار« و در قسمت جزئیات درخواست نیز از این 
فرآیند اطلاع پیدا کنند. محمدحسینی اظهار کرد: مردم برای 
عضویت در فضای مجازی شهرداری می توانند با ورود به پورتال 
شــهرداری قم، در قســمت عضویت، مراحل ثبت نام خود را 
تکمیل کرده و از نسخه تحت وب سامانه »قمیار« که در تمامی 
کامپیوترهای شــخصی، تبلت ها و گوشی های تلفن همراه، از 
طریق مرورگر وب (Web Browsers) استفاده کنند. وی گفت: 
علاوه بر آن سامانه »قمیار« دارای اپلیکیشن ویژه گوشی تلفن 
همراه اندروید نیز می باشــد که علاقه منــدان می توانند برای 
دانلود و نصب آن به صورت مســتقیم از پورتال شهرداری قم و 
یا از طریق نرم افزار »بازار« اقدام کنند. محمدحسینی تصریح 
کرد: در صورت عدم دسترسی شهروندان به اینترنت بسیاری از 
دفاتر پیشخوان در سطح شهر قم در راستای خدمت رسانی به 
مردم آمادگی کامل دارند. وی خاطرنشــان کرد: کاهش رفت و 
آمدهای مردمی، کاهش تردد و ترافیک درون شهری، جلوگیری 
از ایجاد تجمعات مردم و حضور در اماکن عمومی در راســتای 
رعایت پروتکل های بهداشتی به علت آغاز پیک دوم شیوع کرونا 
در قم و افزایش سلامت اداری از جمله مزایای الکترونیکی شدن 

خدمات شهرداری است.

آذربایجان شــرقی – فلاح: فرماندار هشــترود گفت: آب 
اســتحصالی برای هر خانوار روســتایی ۶00 لیتر در روز است که 
خواســتار ایجاد کنتورهای حجمی توســط شــوراها و دهیاران و 
مدیریت توزیع آب هســتیم تا از هدر رفت آب جلوگیری شــود . 
امین امینیان گفت: ۵0 میلیارد تومان برای احداث و ادامه ساخت 
تصفیه خانه فاضلاب هشــترود در نظر گرفته شــده است اما فعلا 
اختصاص نیافته اســت. نماینده مردم هشــترود و چاراویماق در 
مجلس هم گفت: بوی نامطبوع فاضلاب همچنان مردم هشــترود 
را آزار می دهد. ســید حمزه امینی گفت: متاســفانه چندین سال 
اســت که فاضلاب های خانگی به رودخانه وسط شهر ریخته می 
شود که این کار علاوه بر بوی بد در فصل تابستان باعث بروز برخی 
امراض نیز می شود. ضرورت تکمیل تصفیه خانه فاضلاب و اجرای 
فاضلاب مدرن شهری عضو کمیسیون اجتماعی مجلس خواستار 
تکمیل تصفیه خانه فاضلاب و اجرای فاضلاب مدرن شهری را شد 
و گفت: متاســفانه جاری شــدن فاضلاب های خانگی به رودخانه 
مشکلات زیست محیطی را نیز به دنبال دارد. وی همچنین گفت: 

آب شــرب شهر هشترود که از سد ســهند تهیه می شود پس از 
تکمیل و آبگیری سد کلقان از این سد تهیه خواهد شد. مدیرعامل 
آب و فاضلاب آذربایجان شرقی نیز از شروع مجدد عملیات احداث 
تصفیه خانه فاضلاب هشــترود خبــر داد و گفت: گره این طرح با 
مشارکت صندوق توسعه ملی باز خواهد شد. این مقام مسوول در 
نشست بررسی مشــکلات آب و فاضلاب هشترود گفت: با هزینه 
چهار میلیارد تومان تصفیه خانه آب شهر نظرکهریزی هم تا پایان 

امســال به اتمام خواهد رســید و مردم این شهر آب شرب سالم و 
بهداشتی و استاندارد را در خانه های خود مصرف خواهند کرد. وی 
همچنین دستور داد تا آب شرب مصرفی روستای علی آباد از شهر 
هشــترود تزریق شود . وی متوسط سرانه آب برای هر فرد را 1۵0 
لیتر در شــبانه روز اعلام کرد و گفت: این رقم در تبریز ۲۲0 لیتر 
بوده حتی برخی مواقع به علت کرونا مصرف تا ۲۶0 لیتر نیز افزایش 
می یابد و امسال به دلیل شیوع بیماری کرونا، مصرف آب در تبریز 
3۸ درصد افزایش یافت. مشــکل قطعی آب در تبریز مرتفع شده 
اســت  وی با بیان اینکه مشکل قطعی آب را در تبریز مرتفع شده 
است، گفت: ۶0 درصد آب تبریز از زرینه  رود و مابقی از چاه ها و سد 
نهند تامین می شود اما برای حل قطعی آب شرب تبریز، انتقال آب 
ارس ضروری اســت. مدیرعامل آبفا استان در ادامه به صرفه جویی 
10 تا 1۵ درصدی در مصرف آب توسط مشترکین و رعایت الگوی 
مصرف تاکید کرد و از شهروندان خواست توصیه های شرکت آب 
و فاضلاب اســتان را جدی بگیرند تا در خصوص آب مصرفی دچار 

مشکل نشویم .

بندرعباس - خبرنگار فرصــت امروز: مدیــر اداره بنادر 
 و دریانــوردی قشــم از اتمام عملیــات اطفای حریــق لنج باری

در اسکله بهمن جزیره قشم با تلاش نیروهای امدادی خبر داد .
بــه گــزارش روابــط عمومــی اداره کل بنــادر و دریانــوردی 
هرمزگان، "علی اشــتری" گفت: یک فرونــد لنج تجاری از جنس 
چــوب که به دلایل نامعلوم ســاعت 14 امروز دوشــنبه 13مرداد 
 در بندر گاه بهمن جزیره قشــم دچار آتش ســوزی شــده بود با

تلاش 4 ساعته گروهای امداد و نجات بطور کامل اطفا شد.
مدیر اداره بنادر و دریانوردی بیان داشت: در این عملیات که حدود 
4 ساعت بطول انجامید تیم های امدادی و اطفای حریق از دریایی و 
خشکی به انجام عملیات اطفا پرداخته و پس از تلاش فراوان موفق 

به اطفاء کامل حریق شدند .
اشــتری جداســازی شــناور حادثه دیده و انتقال به مکان امن 
به منظــور جلوگیری از ســرایت به شــناورهای پیرامونی، انتقال 

کالاهــای موجود در شــناور به محــل از پیش تعیین شــده در 
 بندر بــا نظارت گمرک منطقه آزاد قشــم، جدا ســازی کالاهای

مشــتعل و خطرناک از دیگر کالاها و انجام عملیات اطفاء توســط 
تیــم های امداد و نجات حاضر در منطقه را از اقدامات مهم صورت 
گرفته عنوان کرد . این مقام مســئول با بیان اینکه هم اکنون تیم 
بررسی سوانح اداره کل بنادر و دریانوردی استان جهت تعیین میزان 
خسارت و علل و عوامل بروز حادثه در محل حضور دارند اظهارداشت: 
 حادثــه مذکور خوشــبختانه هیــچ گونه تلفات جانــی و جرحی
در برنداشــته است . شــایان ذکراســت؛ در عملیات اطفای شناور 
تجــاری بندرگاه بهمن تیم های امدادی و اطفای حریق متشــکل 
از یک فروند یدکش تحت عنوان خلیج فارس و شــناور ناجی 1۵ 
 متعلق به سازمان بنادر و دریانوردی همچنین  گروه هایی از مرکز
آتش نشانی، گمرک، شرکت توسعه و مدیریت بنادر و فرودگاه های 
سازمان منطقه آزاد قشم به همراه یدک کش همیار پیلاری، شناور 
آذرخش، آتش نشانی شهر درگهان و چند فروند شناور همیار ناجی 

مشارکت داشتند.

قدردانی وزیر نیرو از استاندار و مدیران صنعت برق خوزستان 
برای عبور موفقیت آمیز از اوج تابستان

استفاده از خدمات الکترونیکی شهرداری قم الزامی شد

فرماندار هشترود:

آب استحصالی برای هر خانوار روستایی ۶۰۰ لیتر در روز است

مدیر اداره بنادر و دریانوردی قشم خبر داد:

پایان عملیات اطفای حریق لنج تجاری آتش گرفته در اسکله بهمن قشم

مبلغ 2۰۰ میلیون تومان تسهیلات مشاغل خانگی به هنرمندان صنایع 
دستی شهرستان گرگان پرداخت شد

گرگان - خبرنگار فرصت امروز: سرپرســت اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی شهرستان گرگان از پرداخت 
190 میلیون تومان تسهیلات مشاغل خانگی بر اساس تخصیص اعتبارات مشاغل خانگی به هنرمندان صنایع دستی شهرستان 
گرگان از ابتدای سال جاری تاکنون خبر داد.جاوید ایمانیان اظهار داشت: از ابتدای امسال تاکنون 1۵ فقره پرونده که در سال 9۸ و 
در قالب طرح مشاغل خانگی در بخش صنایع دستی جهت دریافت تسهیلات به بانک های عامل در سطح شهرستان معرفی شده 
بودند تسهیلات خود را دریافت کردند.سرپرست اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی شهرستان گرگان افزود: از این 
تعداد پرونده 14 مورد مربوط به هنرمندان و 1 مورد مربوط به پشتیبان های صنایع دستی شهرستان بوده و با مجموع پرداختی 
۲00 میلیون تومان بود.وی با اشاره به تنوع رشته های صنایع دستی در شهرستان گرگان افزود: راه اندازی کارگاه های خانگی و  
غیر خانگی گلیم بافی، جاجیم بافی، رودوزی سنتی، تذهیب، معرق، بافتنی سنتی، تولیدات چرمی و ... از اشتغال های ایجاد شده 
در بخش صنایع دستی از طریق اعطای این تسهیلات در شهرستان گرگان بوده است.ایمانیان در پایان خاطرنشان کرد: در خصوص 
تخصیص اعتبارات مشاغل خانگی به هنرمندان صنایع دستی شهرستان گرگان در سالجاری، جلساتی با اداره تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در حال برگزاری است که امیدواریم در پایان این جلسات بتوانیم با تخصیص اعتبارات و پرداخت تسهیلات گامی مثبت 

در جهت رونق تولید و فعال شدن کارگاه های صنایع دستی شهرستان برداریم.

برگزاری نشست هم اندیشی مدیران عامل تعاونی ها و تشکل های منابع 
طبیعی گلستان

گرگان - خبرنگار فرصت امروز: مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری گلستان در نشست هم اندیشی با مدیران عامل تعاونی ها 
و تشکل های منابع طبیعی اظهار کرد: تعاونی ها و تشکل ها در حوزه منابع طبیعی با هدف استفاده از ظرفیت تحصیلکرده های منابع 
طبیعی و کشــاورزی در استان تشکیل شده است که با متمرکز ساختن برنامه های ظرفیت سازی و توانمندسازی از این قابلیت 
می توان به نحو مؤثرتری بهره مند شد.به گزارش روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری  استان گلستان، ابوطالب قزل 
سفلو تصریح کرد: با توجه به آیین نامه اجرایی بند )ب( ماده )۲9(، تعاونی ها و تشکل ها در این حوزه رتبه بندی شده اند و تعاونی ها 
و تشکل های دارای صلاحیت و رتبه، می توانند با توجه به آگهی های سامانه مناقصات و ارتباط مؤثر با ادارات شهرستانی، از پروژه های 
تعریف شده در حوزه منابع طبیعی آگاهی یابند.در ادامه، رییس اداره آموزش، ترویج و مشارکت های مردمی اداره کل گفت: مدیریت 
پایدار منابع طبیعی با مشارکت آگاهانه مردم و به خصوص مجریان و بهره برداران منابع طبیعی انجام می شود و از این رو تعاونی ها 
و تشکل ها اهمیت ویژه ای دارند.یازمراد کوسه غراوی با اشاره به آیین نامه اجرایی بند )ب( ماده )۲9( افزود: با ابلاغ این آئین نامه، 
این فرصت مهیا شده تا بیشترین تمهیدات ممکن برای نقش آفرینی مجریان و بهره برداران و ساکنین عرصه های منابع طبیعی 
فراهم گردد. بنابراین، تعاونی ها و تشکل های منابع طبیعی ضمن سهیم شدن در منافع و افزایش انگیزه در کاهش فرسایش و تخریب 
جنگل ها و مراتع نقش دارند.در پایان جلسه، مدیران عامل شرکت های تعاونی منابع طبیعی حاضر در جلسه به بحث و تبادل نظر در 

خصوص پروژه های منابع طبیعی و پرسش و پاسخ در این خصوص پرداختند.

مجری طرح پستهای انتقال خبر داد : 
آزمایش ژئوتکنیک محل احداث ایستگاه 4۰۰ کیلوولت آزادشهر

ســاری - خبرنگار فرصت امروز: مجری طرح پســتهای انتقال از انجام عملیات آزمایش مکانیک خاک ایستگاه 400 کیلوولت 
آزادشهر خبر داد.

به گزارش روابط عمومی شرکت برق منطقه ای مازندران و گلستان علی 
رضائی بیان داشت: با عنایت به ابلاغ پروژه های حساس و حائز اهمیت شبکه 
برق منطقه ای مازندران و گلســتان و در راســتای برگزاری مناقصه احداث 
ایستگاه 400 کیلوولت آزادشهر، نیاز به انجام آزمایش ژئوتکنیک محل احداث 
ایستگاه جهت طراحی و برآورد عملیات ساختمانی پروژه می باشد که توسط 
آزمایشگاه فنی و مکانیک خاک استان گلستان در حال انجام است. مجری 
طرح پستهای انتقال خاطر نشان کرد: علاوه بر انجام آزمایش فوق الذکر نقشه های کاداستر و توپوگرافی زمین محل احداث ایستگاه، 
توسط همکاران نقشه بردار معاونت طرح و توسعه این شرکت تهیه گردیده است. شایان ذکر است: ایستگاه 400 کیلوولت آزادشهر با 
۲ دستگاه ترانسفورماتور قدرت با ظرفیت هر یک ۲00 مگاولت آمپر و قابل توسعه به 3 دستگاه ترانسفورماتور، با فیدرهای خروجی 
۶3 کیلوولت جهت رفع مشکل پرباری ایستگاه های فجرگنبد و علی آباد و بهبود وضعیت افت ولتاژ ایستگاه مینودشت در استان 

گلستان می باشد.

پیشگیری مهمترین نکته در طب سنتی
همدان – خبرنگارفرصت امروز: دکتر ســعید نظری پزشک طب سنتی پیشگیری در 
علوم پزشکی را شامل سه مرحله دانست و گفت : پیشگیری اولیه، پیشگیری ثانویه که همان 
مرحله درمان را شــامل میشود و پیشگیری سطح سوم که شامل بازتوانی است و این نشانه 
دهنده این موضوع مهم اســت که مهمتربن نکته در بحث طب سنتی حفظ الصحه یا حفظ 
سلامتی انسان است. مسئول فنی بیمارستان شهیدمطهری همدان افزود: مقام معظم رهبری 
در بخشی از ابلاغ سیاست های کلی سلامت، بازشناسی، تبیین، ترویج، توسعه و نهادینه نمودن 
طب سنتی ایران را به صراحت بیان کرده است که این نشان میدهد نظام مقدس جمهوری 
اسلامی نگاه مثبتی به طب سنتی ایرانی دارد.  نظری در ادامه خوردن غذا و آشامیدن، خواب 
و بیداری، ورزش)ریاضت( استفراغ و احتباس، اعراض نفسانی و آب و هوا را شش عامل اصلی 
یا سته  ضروریه در طب سنتی دانست و گفت: حکمای طب سنتی معتقدند هر کس که این شش اصل را رعایت کند بیمار نخواهد 
شد.  وی در توضیح هر یک از این عوامل گفت: خوردن و آشامیدن در طب سنتی بسیار مهم است. پیامبر اکرم فرمودند معده خانه 
بیماری هاست و امام صادق علیه السلام می بفرمایند چگونه غذای تو دوای تو باشد. لذا باید در خوردن بسیار دقت کرد. دکترنظری 
درباره فواید ورزش و ریاضت گفت:  تنظیم متابولیســم و حفظ حرارت غریزی بدن، کمک به گردش خون، جلوگیری از ضعف 
عمومی، سوزاندن برخی از مواد سمی در بدن است و ترشح هورمون های نشاط آور مثل آندروفین ها از فواید ورزش است که باعث 
میشود نیمی از بیماریهای روحی و جسمی پیشگیری و درمان شوند.   نظری درخصوص استفراغ و احتباس توضیح داد: استفراغ 
از ریشه فراغت می باشد و در طب به معنی آزاد و رهاشدن بدن از دست مواد نامتعادل و غیرطبیعی است. به عبارت دیگر استفراغ 
یعنی زدودن ســموم و مواد زایدی که در هر یک از مراحل هضم و متابولیسم مواد غذایی ایجاد می شود. اگر فردی غذا به اندازه 
کافی بخورد ولی دفع مدفوع، ادرار و یا تعریق کافی نداشته باشد دیر یا زود دچار مشکل خواهد شد؛ همچنین اگر فردی غذای کافی 
بخورد ولی بیش از اندازه دفع مدفوع، ادرار و یا تعریق داشته باشد و به عبارت دیگر استفراغ بیش از اندازه داشته باشد نیز دچار 
مشکل می شود که باید به احتباس توجه شود  دکتر نظری گفت استفراغ ها را به دو دسته طبقه بندی می شوند: استفراغ طبیعی 
مانند گازهای سمی ریه، مدفوع، ادرار، تعریق، عادت ماهیانه، عطسه، سکسکه، دفع باد، جمع شدن ترشحات در گوشه چشم هنگام 
بیدار شدن از خواب صبحگاهی، ترشحات تناسلی. این موارد هر کدام باید به اندازه متعادل انجام شود و افزایش و کاهش هر کدام 
می تواند به بیماری منجر شود  نوع دیگر استفراغ های طبیعی وقتی اتفاق می افتد که مواد زاید بیش از اندازه در بدن جمع شده است 
و بدن سعی می کند به طریقی این مواد زاید را دفع کند؛ مثل اسهال، خونریزی از بینی، سرفه، تب و آبریزش از بینی. در این نوع 
از استفراغ های طبیعی معمولا علایم خفیف و مدت آن محدود است. در این موارد بدن در حال تلاش برای حفظ تعادل خود می 
باشد و ضمن اینکه فرد و پزشک، گوش به زنگ هستند تا مشکلی بروز نکند، باید به قوای طبیعی بدن فرصت داد تا خودشان، مساله 
را حل و فصل کنند و دفاع طبیعی خود را انجام دهند. و اگر بصورت طبیعی دفع نشد طبیب به دفع آنها کمک می کند به عنوان 
مثال در طب سنتی به فرد بیمار برخی گیاه هان دارویی می دهیم تا فرد اسهال شده و سموم بدنش دفع گردد. دکتر نظری اعراض 
نفسانی یعنی حالات روحی و روانی مانند خشم، نگرانی، غم، خجالت و ترس را یکی دیگر از شش اصل ضروری در طب سنتی ذکر 
کرد و گفت: اعراض نفسانی مانند بقیه اعمال طبیعی بدن، موجب تعادل در مزاج اصلی انسان می گردد و سلامتی و سعادت بشر را 
به ارمغان می آورد. افزایش و کاهش این حالات که مستقیم و غیرمستقیم روی متابولیسم، گردش خون، تنفس، ترشحات دستگاه 

گوارش و غدد داخلی و عضلات تاثیر دارند می توانند معضلات و مشکلات پیچیده جسم و روان را برای انسان به وجود بیاورند.  

واگذاری 17۰۰۰ اشتراک رایگان به افراد تحت پوشش نهادهای حمایتی در 
شرکت گاز استان ایلام شرکت گاز استان ایلام 

ایــلام - منصوری: در راســتای انجام تکالیف قانونی و مســئولیت هــای اجتماعی ، 
تاکنون1۷000 اشتراک رایگان به خانوارهای تحت پوشش واگذار نموده است. به گزارش روابط 
عمومی ؛ عباس شمس اللهی مدیر عامل شرکت گاز استان ایلام گفت : شرکت گاز استان ایلام 
بر اســاس تکالیف قانونی و در راستای عمل به مسئولیت های اجتماعی، در 4 ماهه اول سال 
جاری ۶00 اشــتراک رایگان به خانوارهای تحت پوشش نهادهای حمایتی )بهزیستی،کمیته 
امداد، بنیاد شهید و امور ایثارگران( واگذار نموده است. وی تعداد اشتراک رایگان واگذار شده را 
در سال 9۸ بالغ بر ۲۷00 اشتراک اعلام نمود و افزود : در مجموع از ابتدای فعالیت شرکت گاز 
استان تاکنون 1۷000 اشتراک به خانوارهای تحت پوشش بصورت رایگان واگذار گردیده است.
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مدیرعامل موسس��ه خانه کتاب اظهار داش��ت وزارت فرهنگ و ارشاد 
اس��لامی مجری اجرای قانون انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات است 
و آن را در دس��ت اج��را دارد و در حوزه شفاف س��ازی ني��ز وزارتخانه و 
موسس��ات تابعه پيش��تاز هس��تند، بنابراین به جز اطلاعاتی که امکان 
انتش��ار آن وجود ن��دارد مابقی در دس��ترس عموم ق��رار می گيرد. در 
جش��نواره ها و مس��ابقه هایی که خانه کتاب برگزار می کند استارتاپ ها 

می توانند مشارکت و همکاری داشته باشند.
به گزارش ایرنا، نيکنام حسينی پور ادامه داد: با صدا و سيما مذاکرات 
خود را برای معرفی فعاليت های استارتاپ های حوزه کتاب آغاز می کنيم. 
می توانيم جلس��ه ای با رادیو فرهنگ داشته باشيم. همچنين با استفاده 
از ظرفي��ت خبرگزاری کتاب ایران به عن��وان تنها خبرگزاری تخصصی 

در حوزه کتاب می توانيم در معرفی استارتاپ ها اقداماتی انجام دهيم.
وی اف��زود: برای در اختيار گذاش��تن اطلاعات و داده های خانه کتاب 
تابع هيات مدیره و هيات امنا هس��تيم و ب��رای این کار تعرفه حداقلی 

در نظر می گيریم تا دیگران هم در قبال این اطلاعات متعهد باشند.
حس��ينی  پور در پایان با بيان اینکه همه تمرکز نش��ر ایران در تهران 
اس��ت، گفت: اطلاعات خانه کتاب هم این آمار را نش��ان می دهد. ما در 
راس��تای تحقق ش��عار وزیر فرهنگ و ارشاد اس��لامی با عنوان »ایران، 

تهران نيست« اقداماتی را انجام داده ایم. 
 برای تبلیغ فعالیت استارتاپ ها رسانه می خواهیم

عضو هيات مدیره انجمن صنفی کس��ب وکارهای اینترنتی تهران نيز 
گفت: تجاری سازی محتوا با اطلاعاتی که خانه کتاب جمع می  کند فرق 
دارد. تجربه نش��ان می دهد اگر دولت وارد ش��ود رانت ایجاد می ش��ود. 
موسس��ه خانه کتاب می تواند به فهم توليد محت��وا در فضای دیجيتال 

کمک کند.
عادل طالبی بيان کرد: حمایت در این حوزه ها نباید به صورت نقدی 
مانند بن بلکه باید هدفمند باش��د. رسانه هایی می خواهيم تا بتوانيم در 
آن آزادانه فعاليت و کس��ب و کار خود را تبليغ کنيم اگر صدا و س��يما 
این فضا را در اختيار ما قرار نمی دهد ما را در انتخاب رسانه آزاد بگذارند 
تا بتوانيم از فضای ماهواره برای تبليغ کس��ب و کار خود استفاده کنيم. 
خانه کتاب در این زمينه می تواند به ما کمک کند تا س��همی از فضای 

رسانه پرمخاطب تلویزیون را در اختيار بگيریم.
طالبی با اشاره به استارتاپ های فعال در حوزه کتاب گفت: اگر بودجه 
می خواهد هزینه شود بهتر است آن را صرف آموزش ناشران کنيم. برای 
تولي��د محتوا هزینه زیادی انجام می دهيم، اما اگر این روند را یکپارچه 
کنيم و به ناش��ران آم��وزش دهيم این محتوا با هزین��ه معقول تری در 
اختيار ویترین ها قرار می گيرد و ویترین ها می توانند با مردم و نهادهای 

مختلف ارتباط برقرار کنند.
انتظار داریم با ناشران ارتباط داشته باشیم و از آنها محتوا 

دریافت کنیم
پيم��ان نوروزی گفت: دس��تگاهی توليد کردیم که می تواند در س��ه 
سطح برای ما داستان چاپ کند و می توانيم محتوای آن را تغيير دهيم. 
همچني��ن می توانيم از راه دور به وس��يله وب س��رویس آن را به روز و 
کتاب  های جدیدی در آن بارگذاری کنيم. ازجمله مزایای این دس��تگاه 
این اس��ت که هر کس��ی با حداقل دانش می تواند از آن استفاده کند و 

سازگار با محيط زیست است. همچنين زباله توليد نمی کند.
توسعه زیرساخت و خدمات نیاز به ارتقای فناوری دارد

احس��ان س��عيدی فر از اپليکيش��ن کتابدار گفت: ماموریت ما امانت 
کتاب اس��ت تا به حوزه نش��ر و چاپ کمک کرده باشيم. پلتفرم ما یک 
اپليکيش��ن جامع است و شامل قس��مت هایی چون بازارچه کتاب، کافه 

کتاب و مسابقه است.
وی ادام��ه داد: در وهله اول بحث فرهنگی برای ما مطرح اس��ت تا با 

این کار انگيزه کتابخوانی بين مردم ایجاد کنيم؛ در وهله بعد، بحث های 
مادی و معنوی مطرح می شود. فناوری هزینه بر است، توسعه زیرساخت 
و خدم��ات نياز به ارتقای فناوری دارد. از جنب��ه معنوی از خانه کتاب 
می خواهيم ما را به کتابخانه ها و ناشران معرفی کند تا بتوانيم از ناشران 

سرویس بگيریم و به مشتریان خدمات ارائه دهيم.
نیازمند بازاریابی هستیم

دانا خواجوی، مدیر اس��تارتاپ »بوکت« نيز در این جلسه گفت: ما با 
»BOOKET« فرم��ت اختصاصی برای کتاب ایجاد کردیم که اختراع 
خودمان اس��ت و به یادگيری بهتر کمک می کند. در این فرمت تمرکز 
ما روی کتاب های دانش��جویی اس��ت و سعی کردیم علاوه بر ایران نگاه 
جهانی داش��ته باش��يم. در حال حاضر به دنبال معرفی BOOKET و 
ویژگی های آن هس��تيم؛ با انجمن یادگيری الکترونيکی ایران جلسات و 

همکاری هایی داشتيم تا نيازهای آنها را بررسی کنيم.
لزوم معرفی استارتاپ ها به شرکت های زیرمجموعه وزارت 

فرهنگ برای همکاری متقابل
مل��ک محمدی از س��امانه پس��ت کتاب نيز با اش��اره به تاس��يس و 
راه اندازی ش��تاب دهنده ها در کشور گفت: ش��تاب دهنده ها در کشور ما 
جذاب نيستند؛ زیرا تعداد آنها در حوزه فرهنگ افزایش پيدا کرده و در 
هر محله یک ش��تاب دهنده وجود دارد. موسسه خانه کتاب می تواند به 
عنوان یک متولی موضوع ش��تاب دهنده های درون سازمانی را به عنوان 
نماینده وزارت فرهنگ و ارش��اد اس��لامی برعهده بگيرد و نيازهای این 
وزارتخان��ه را در قال��ب یک پروژه پياده س��ازی کند تا ب��ا این کار بقای 

استارتاپ ها را تضمين کند.
وی ادامه داد: زمان آن رسيده دسترسی به اطلاعات در خارج از خانه 
کتاب نيز فراهم ش��ود تا اقدامات و فعاليت های خوبی براساس این آمار 
و اطلاعات انجام ش��ود. زیرا یکی از مشکلات کس��ب و کارها در حوزه 
کتاب، نداش��تن داده و اطلاعات است که اگر در اختيار آنها قرار بگيرد 

این حوزه فعال تر و پویاتر شود.
ملک محمدی عنوان کرد: فرآیند و مس��ير ش��فافی معرفی ش��ود تا 
به زیرس��اخت های س��خت افزاری دسترس��ی پيدا کنيم. همچنين اگر 
مجموعه استارتاپ ها به شرکت های زیرمجموعه وزارت فرهنگ و ارشاد 
اس��لامی معرفی ش��ود، می توانيم با این ش��رکت ها برای همکاری های 

مشترک ارتباط برقرار کنيم.
لزوم تجمیع شتاب دهنده های حوزه کتاب 

صالحی، دبير انجمن ویرایش و درست نویس��ی نيز گفت: سال گذشته 
طرحی درباره ش��تاب دهنده ها در حوزه کتاب برای موسسه خانه کتاب 
ارس��ال کردیم که به س��ادگی می توانيم آن را راه ان��دازی کنيم. وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات به تنهایی وارد موضوع ش��تاب دهنده ها در 
حوزه کتاب نمی ش��ود بلکه خواهان مش��ارکت وزارت فرهنگ و ارشاد 

اسلامی است.
وی ب��ا بي��ان اینکه ش��تاب دهنده های فع��ال در حوزه کت��اب فعال 
می توانند با هم تجميع ش��وند، گف��ت: در حوزه کتاب ميلياردها بودجه 
س��رگردان وجود دارد که معمولا به خطا مصرف می ش��ود. نتوانس��تيم 
هيچ پویش، کمپين و مس��ابقه گسترده ای در حوزه کتاب و کتابخوانی 
ایجاد کنيم. پویش ها و مس��ابقه های ما در این حوزه در حد یک فرم و 
پرکردن توسط مردم باقی مانده و بسيار سنتی عمل می کنيم. در نتيجه 
خوشحال می ش��ویم کتاب به چاپ چندم رسيده و چندین هزار نسخه 

آن به فروش رفته است.
صالحی ادامه داد: ناش��ران ش��دیدا درباره فرآیندهای جدید مقاومت 
می کنن��د؛ در بهترین حالت فيدیبو و طاقچه را داریم اما از فعاليت های 
آنه��ا گزارش مدونی نداریم. ای��ده فيدیباکس در مترو خطای راهبردی 
بود در حالی که می توانس��ت کاربردی باشد. چه اتفاقی رخ می دهد که 

دیج��ی کالا فيدیبو را تحت تمل��ک می گيرد و در نتيجه آن اتفاقاتی رخ 
می دهد که بودجه سوزی است.

دبير انجمن ویرایش و درست نویس��ی ب��ا بيان اینکه زمانی نبض بازار 
نشر در دس��ت ناشران کمک آموزش��ی بود، گفت: در حال حاضر اکثر 
ناش��ران به س��مت کتاب های ک��ودک و نوجوان می رون��د به حدی که 
انجم��ن ادبيات کودک و نوج��وان به صورت جدی در مقابل آنها موضع 
گرفته اس��ت. به عقيده من ش��تاب دهنده ها زمينه ای برای نجات ترویج 

کتابخوانی، حوزه کتاب و نشر هستند.
از مواضع قدرت می خواهیم به رسمیت شناخته شویم

محمد قربانعلی بيان کرد: فيدیبو بزرگترین اپليکيش��نی است که ۳4 
هزار کتاب دارد و با 7۰۰ ناشر داخلی و خارجی همکاری می کند. بيش 
از 2ميليون کاربر فعال داریم و نزدیک به ش��ش س��ال از سابقه فعاليت 

فيدیبو می گذرد.
وی ادام��ه داد: پروژه فيدیباکس از 2۰ بهمن ۱۳96 در 22 ایس��تگاه 
مت��رو فعاليت خود را آغاز کرد و هيچ بودجه دولتی برای آنها اختصاص 
پي��دا نک��رد. روزانه ۱۰ هزار نف��ر از فيدیباکس اس��تفاده می کنند و به 
ص��ورت ميانگين روزانه یک س��اعت مطالعه می کنن��د. در فيدیباکس 

2هزار کتاب داریم.
قربانعلی در پایان گفت: انتظار داریم مقداری به رس��ميت ش��ناخته 

شویم و دستوراتی که دریافت می کنيم صرفا از یک نهاد باشد.
صدا و سیما موقعیت بازاریابی به ما بدهد

مصطفی س��عيدنژاد، مدیرعامل ش��بکه مترجمين ایران با بيان اینکه 
یکی از چالش های ما بازاریابی اس��ت، گفت: ما به عنوان یک س��اختار 
فرهنگی باید با ش��رکت هایی رقابت کنيم که بودجه های کلان و فضای 
تبليغاتی گسترده ای دارند. اما ما فعاليت خودمان را با بودجه و سرمایه 
ش��خصی راه اندازی کردیم و آن زمان بحث اس��تارتاپ ها هنوز ش��کل 

نگرفته بود.
وی ادامه داد: توقع داریم در صدا و سيما برنامه ای داشته باشيم تا به 
معرفی شبکه مترجمين بپردازد یا موقعيت و فرصتی ایجاد کنيم که به 

موضوعات بازاریابی و معرفی این مجموعه بپردازد.
مظلومیت کتاب به خاطر ساختار سنتی این حوزه است

حميدرضا احمدیان، مدیرکل دفتر نوآوری و حمایت از سرمایه گذاری 
وزارت ارتباطات نيز در این نشس��ت گفت: 6۰ تا 7۰درصد دغدغه های 
حاضران در این نشس��ت به وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامی و موسسه 

خانه کتاب برمی گردد.
وی کت��اب را حوزه مظلوم دانس��ت و گفت: ای��ن مظلوميت به دليل 
س��نتی بودن س��اختار این حوزه اس��ت. گره هایی در این صنعت شکل 
گرفته که بس��يار س��خت هس��تند و بازکردن آنها نيازمند صرف انرژی 

است و به عزم، همت و از خودگذشتی نياز دارد.
مدیرکل دفت��ر نوآوری و حمایت از س��رمایه گذاری وزارت ارتباطات 
بي��ان ک��رد: جنس مش��کلات کس��ب و کاره��ای جدید از مش��کلات 
زیرساختی شروع می شود تا پایداری و ماندگاری آن در بازار ادامه پيدا 
کند. در بحث دولت الکترونيک به دنبال این بودیم که بخش خصوصی 

به اطلاعات و داده های دولتی دسترسی پيدا کند. 
تا حد توان در حوزه زیرساخت ها کمک می کنیم

وی اظهار داش��ت: ایجاد کس��ب و کار هنر نيس��ت بلک��ه پایداری و 
ماندگاری آن هنر اس��ت. اگ��ر دولت می خواهد کم��ک کند به صورت 
هدفمندت��ر کمک کند. بخش خصوصی نمی تواند به تنهایی س��راغ این 
مسائل برود. در حوزه زیرساخت ها آنچه در توان ما باشد سعی می کنيم 

کمک کنيم.
مدیرکل دفت��ر نوآوری و حمایت از س��رمایه گذاری وزارت ارتباطات 
بيان ک��رد: توصيه می کنم خان��ه کتاب در حوزه کتاب، ش��تاب دهنده 

نباش��د بلکه در آش��نایی بيش��تر مجموعه ها کمک کند و در راس��تای 
حاکمي��ت کاری انجام دهد که به مس��اله فرهنگ س��ازی بپردازد و به 
بخش خصوصی برای فرهنگ س��ازی بيشتر کمک کند. زیرا در مواقعی 
مردم اگر از خانه کتاب موضوعی را بشنوند بيشترین تاثير را می گذارد.

احمدیان عنوان کرد: فضای محتوای الکترونيک را هم خوب و هم بد 
می دانم. خوب جایی اس��ت که تعامل علمی درست را در فضای مجازی 
به بار می آورد و بد جایی است که اطلاعات نادرست و به اصطلاح فيک 

ارسال می شود.
وی در پایان گفت: پيشنهاد می کنم این جلسات ماهی یک بار برگزار 
شود تا در کنار شما این موضوعات و مباحث را پيگيری کنيم؛ همانگونه 

که هميشه صادقانه می خواستيم کنار بخش خصوصی باشيم.
خلأ قانون در فضای الکترونیک؛ معضلی مهم

مجتبی تبریزنيا، مش��اور اجرایی خانه کتاب نيز در پایان این نشست، 
گفت: مهمترین معضل ما خلأ قانون به ویژه قانون کپی رایت اس��ت. در 
فضای الکترونيک خلأ قانون داریم. یکی از برنامه های ما این اس��ت که 
اطلاعات کتابفروش��ی ها را به نوعی به اش��تراک بگذاریم در این زمينه 

مدل های پيشنهادی خود را به ما مطرح کنيد.

نبود رسانه برای تبلیغات، مهمترین مشکل استارتاپ های حوزه کتاب
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اعتماد احس��اس عجيبی در انس��ان اس��ت؛ به طوری که در کمتر از 
یک ثانيه مغز ما درباره قابل اعتماد بودن یا نبودن طرف مقابل تصميم 
می گي��رد. همين یک ثانيه تصميم می تواند زندگی مش��ترکی را از هم 
بپاش��د، دوستی را بهم بزند یا باعث خيانت ش��ود. آدم ها در برخورد با 
یکدیگر تردید دارند و نمی توانند به کسی که به تازگی با او آشنا شده اند 
اعتماد کنند. در این مقابله ترفندهایی را معرفی می کنيم تا به س��رعت 
اعتماد طرف مقابل تان را به  دست آورید و خودتان را در دل او جا کنيد. 
اگر می خواهيد کاری کنيد که دیگران از شما خوش شان بياید و به شما 
اعتماد کنند، باید بدانيد روانشناس��ان راهکارهای اثبات شده ای برای این 
منظور دارند. اکنون این راهکارهای علمی را معرفی می کنيم که به ش��ما 

کمک می کند در دل دیگران جا باز کنيد و اعتماد آنها را به دست آورید.
1. وانمود کنید از او خوش تان می آید

واکنش��ی در انس��ان ها وجود دارد که باعث می شود کسانی را دوست 
داشته باش��ند که آنها را دوست دارند. دليل این مسئله آن است که به 
طرف مقابل مان احساس حمایت و علاقه می دهيم و در عوض می بينيم 
که خودمان هم دوست داش��تنی هس��تيم. پس اگ��ر می خواهيد در دل 
کسی جا شوید و اعتماد و توجه اش را به  دست آورید، رفتار خوبی با او 
داشته باشيد و نشان دهيد از او خوش تان می آید. با این کار قطعا همان 

ميزان محبت و توجه را از جانب او دریافت خواهيد کرد.
2. گاهی اشتباه کنید

شاید این راهکار را غيرمنطقی بدانيد زیرا هيچ فردی دلش نمی خواهد 
با اش��تباه کردن ذهني��ت بدی از خود ایجاد کند، اما تحقيقات نش��ان 

می دهد با اشتباه کردن و نمایش آسيب پذیری خود می توانيم جذاب تر 
و قابل اعتمادتر به نظر برسيم.

البته قبل از به کار گرفتن این روش باید به دو نکته توجه کنيد. قبل از 
ریختن ليوان آب روی ميزکار یا انداختن خودکار روی زمين )و اشتباهات 
این چنينی( مطمئن شوید طرف مقابل شما را فرد توانمندی می داند و به 
اندازه کافی قبول تان دارد. علاوه بر آن، نباید آس��يب پذیری خود را طوری 
نش��ان دهيد که اعتبارتان زیر سوال برود. ش��اید یک کارمند بانک بتواند 
برای جلب اعتماد، ليوان آب را روی ميز بریزد و نشان دهد مرتکب اشتباه 

می شود، اما یک جراح هرگز نباید چنين کاری انجام دهد.
3. معذرت خواهی کنید

زی��اد معذرت خواه��ی کنيد ت��ا اعتماد دیگ��ران را به  دس��ت آورید. 
تحقيقات نش��ان می ده��د، عذرخواه��ی زمانی نتيجه بخش اس��ت که 
اطرافيان تان بدانند ش��ما هيچ تقصيری در کار نداشته اید. مثلا بگویيد 
بابت بارش باران متاسفم، با این کار احساس همدردی و تاسف خود را 
برای مش��کلاتی که با بارش باران به وجود آمده ابراز می کنيد. همچنين 
نشان می دهيد که درک می کنيد آنها چه تجربه تلخی داشته اند و با این 

کار به طور قابل توجهی برای دیگران قابل اعتمادتر می شوید.
4. تقلید کنید

حالت صورت، ح��رکات، رفتار و الگوهای کلامی ط��رف مقابل تان را 
 )Mirroring( »تقلي��د کنيد. تاثير این روش که به آن »بازتاب دادن

می گویند به اثبات رسيده است.
در تحقيقی ثابت شد، پيشخدمت های رستوران وقتی رفتار مشتریان 

را دقيق��ا تقليد می کردن��د، انعام بيش��تری می گرفتن��د. همچنين در 
پژوهش دیگری مش��خص ش��د، مردان اغلب زنانی را می پس��ندند که 
رفتاره��ای کلامی و غيرکلامی آنها را تک��رار می کردند. اگر می خواهيد 
برای جل��ب نظر و اعتماد طرف مقابل تان از این روش اس��تفاده کنيد، 
حتم��ا رفتارهای مثبت او را انعکاس دهي��د. همچنين از تکرار حرکاتی 

مانند برگرداندن نگاه یا پشت کردن نيز اجتناب کنيد.
5. رازی را با او در میان بگذارید

در ميان گذاشتن راز با طرف مقابل یکی از بهترین روش ها برای جلب 
اعتماد اس��ت. وقتی مسئله  ش��خصی خود را با دیگران مطرح می کنيم، 
آنها نگرانی  های ما را درک می کنند و احس��اس نزدیکی بيش��تری با ما 
خواهند داش��ت. بدین ترتيب آنها هم احس��اس می کنند که می توانند 

برخی از رازهای شان را با ما در ميان بگذارند.
این روش برای جلب اعتماد دیگران به اثبات رسيده است. نتایج تحقيقات 
موسسات آموزشی مختلف نشان می دهد دانشجویانی که از یکدیگر سوالات 
خصوصی می پرسند، در مقایسه با آنهایی که هيچ اطلاعات خصوصی با هم 

در ميان نمی گذارند، رابطه صميمانه  بهتری دارند.
6. رسا و با سرعت مناسب صحبت کنید

برخی تحقيقات نش��ان می دهد س��رعت صحبت کردن هم می تواند 
باعث ایجاد اعتماد و جلب توجه دیگران ش��ود. البته هميش��ه نمی توان 
از س��رعت ثابتی استفاده کرد و در هر موقعيتی به سرعت مناسب خود 
برای صحبت کردن نياز خواهيد داش��ت. به عنوان مثال، سریع صحبت 
کردن نش��انه  نياز، هيجان، احس��اس و علاقه زیاد اس��ت، این در حالی 

اس��ت که آرام صحبت کردن به تمرکز روی یک مس��ئله یا معرفی یک 
ایده جدید کمک می کند.

7. با تماس های فیزیکی ناگهانی جلب اعتماد کنید
تماس ه��ای فيزیک��ی ناگهانی باعث می ش��ود اعتماد دیگ��ران را به  
دس��ت آورید. تحقيقات زیادی در این  باره انجام شده که نتيجه بخشی 
این روش را نش��ان می ده��د. البته هنگام اس��تفاده از این تکنيک باید 
هنجارهای اجتماعی و فرهنگی را در نظر بگيرید. حتما می دانيد تماس 
فيزیکی که باعث تجاوز به حریم خصوصی دیگران می شود، هيچ کمکی 

به اعتمادسازی نخواهد کرد.
۸. در مورد طرف مقابل صحبت کنید

ای��ن راهکار دش��وارترین روش برای جلب اعتماد دیگران محس��وب 
می ش��ود. در این روش، باید به جای عقاید خود، روی نيازها، خواسته ها 
و حتی طرز نگاه دیگران به حقيقت تمرکز کنيد. در اغلب مواقع، وقتی 
دو نفر ب��ا یکدیگر صحبت می کنند، یک��ی از طرفين منتظر می ماند تا 
حرف های طرف مقابلش به پایان برس��د. س��پس، فرد دیگر ش��روع به 
صحب��ت کردن می کند. معمولا موضوع مکالمه مرتبط بوده و هر یک از 

آنها تلاش می کنند حرف های بهتر و جالب تری بزنند.
ب��ار دیگر که با فرد جدیدی وارد مکالمه ش��دید، س��عی کنيد خيلی 
درب��اره خود و اتفاقات پيرامون ت��ان صحبت نکنيد، بلکه از طرف مقابل 
سوال بپرس��يد و به مسائل مربوط به او علاقه نشان دهيد. با این روش 

می توانيد اعتماد و توجه طرف مقابل تان را به  دست آورید.
brightside/ucan :منبع

8 راهکار برای  آنکه در یک ثانیه اعتماد طرف مقابل مان را جلب کنیم
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آیا در آینده ماشین ها جایگزین انسان  ها در زنجیره تامین می شوند؟
مترجم: عاطفه جولانی : در س��ال های اخير، با افزایش اس��تفاده از هوش مصنوعی در کس��ب و کارها و رش��د 
ماشينی شدن، این سوال مطرح است که آینده مشاغل چگونه خواهد بود؟ به ویژه زمانی که این مسئله به مبحث 
مدیریت زنجيره تامين مرتبط باشد. آیا بخش منابع انسانی مدیریت زنجيره تامين در حال از بين رفتن است؟ اما 
سوال مهمی که اغلب به دنبال پاسخ آن هستند این است »آیا ماشين ها جایگزین انسان ها خواهند شد؟« پاسخ 
این سوال خيلی پيچيده تر از یک بله یا خير ساده است. پيش از آنکه به دو سوال بالا پاسخ داده شود، باید کمی 

عميق تر به مسئله نگاه کرد.
مدیریت زنجیره تامین چیست؟

زنجيره تامين به صورتی که امروز شناخته شده است، همگرایی فرآیندهای مختلفی است که باید برای انجام 
یک کار، گردهم آیند. مدیریت زنجيره تامين دارای یک تعریف مشخص نيست، بلکه از نظر پيچيدگی و تنوع، از 
شرکتی به شرکت دیگر، متفاوت است. برای مثال، مشاغل کوچکی وجود دارند که می بایست در زمينه توزیع کالا 
از انبار به مرکز توزیع و از آنجا به مشتری، عملکرد خوبی داشته باشند. در بخش انتهایی این طيف، شرکت های 
بزرگی وجود دارند که می بایست نگران بخش های بيشتری باشند مانند بنادر، تدارکات شخص ثالث، انبار، مدیریت 

و تکميل موجودی و مواردی از این قبيل.
مدیریت زنجیره تامین در حال از بین رفتن یا تحول؟!

واقعيت این است که پيدایش فناوری، زنجيره تامين را دچار اختلال و تحول کرده است، همانگونه که صنایع 
دیگر را متحول کرده است. امروزه بسياری از کارهای روزمره و تکراری به صورت خودکار انجام می شوند. به عنوان 
مثال اگر انباری را اداره کنيد که محل ذخيره یک ميليون تيرآهن باشد، معمولا ممکن است از یک کارمند بخواهيد 
تا بيرون برود و به طور مرتب کارهای مربوط به فهرست موجودی فيزیکی شما را انجام دهد. این وظيفه در عين 
وقت گير بودن، ممکن است خطرناک باشد و در عين حال اطمينان از دقت ۱۰۰درصدی در انجام آن نيز دشوار 
است. در صورتی که با استفاده از هوش مصنوعی و داده های کامل، وظایفی از این دست توسط روبات ها، فرآیندهای 
کنترل از راه دور و … به صورت خودکار انجام می ش��ود. همچنين هوش مصنوعی می تواند با تجزیه و تحليل و 
پيش بينی بهتر، زنجيره تامين را متحول کند که این امر در هنگام ردیابی و سفارش موجودی کالا مفيد است )به 
عنوان مثال چه تعداد تيرآهن طی چند ماه آینده، در چه زمان و مکانی موردنياز خواهد بود(. مثال دیگری از تاثير 
ماش��ينی ش��دن در زنجيره تامين، استفاده از آن برای پيش بينی زمان فرسودگی قطعات و ماشين آلات است، به 
گونه ای که قطعات قبل از فرسودگی ماشين آلات قابل تعویض باشد. سنسورها می توانند داده های مرتبط با کارایی 

و عملکرد هر بخش را گزارش دهند تا مدیریت زنجيره تامين کارآمدتر و قابل پيش بينی تر باشد.
زنجیره تامین در حال تحول است

در حالی که در مورد اختلال قطعی در عملکرد امروزی زنجيره تامين، هيچ سوالی باقی نمانده، با این حال واضح 
است که بخش انسانی مدیریت زنجيره تامين هنوز به طور کامل از بين نرفته است. این بخش در حال تحول است، 
همانگونه که از زمان آغاز به کار تا امروز همواره در حال تغيير بوده اس��ت، اما این واقعيت که جهان در بحبوحه 
انقلاب صنعتی چهارم قرار دارد، به این معناست که این اختلال در مقياس بزرگ تر و با سرعتی سریع تر از گذشته 
در حال رخ دادن است. ترس هایی که به دليل اینگونه اختلالات ایجاد می شود، کاملا طبيعی است، به طور معمول 
کارکنان بخش های مختلف دچار ترس می شوند که با این تغييرات شغل خود را از دست داده و از گردونه کسب و 
کار کنار گذاشته شوند. برای پاسخ به چنين ترس هایی، پيشنهاد می شود که زمانی را به یاد آورید که هنری فورد 
)موسس برند فورد( خط مونتاژ اتوماتيک را معرفی کرد، خطوط بزرگ مونتاژ مانند تهدیدی برای جایگزین کردن 
افرادی بود که تا پيش از آن این اتومبيل ها را به صورت دستی می ساختند، اما آنچه در نهایت اتفاق افتاد این بود 
که کارکنان به کمک ماشين ها توانستند کارهایی را در خطوط مونتاژ انجام دهند که قبلا قادر به انجام آن نبودند. 
مثلا کارکنان توانستند سطح بالاتری از تست های کيفيت را انجام دهند زیرا خطوط ماشينی قطعات سنگين را با 
سرعت بيشتری جا به جا می کردند، همچنين کارکنان این فرصت را یافتند که مهارت های جدیدی را توسعه دهند. 
همانط��ور که انقلاب صنعتی چهارم، وظایف روزمره و تکراری را به صورت خودکار درمی آورد، برای کارفرمایان و 
کارمندان نيز فرصت های خوبی برای پيشرفت ایجاد می کند. از نگاه کسب و کارها، ماشينی شدن به معنای تحویل 

منظم تر، تحقق سریع تر اهداف، بهره وری بيشتر و در نهایت سود بالاتر خواهد بود.
این تحولات برای کارکنان به چه معنا خواهد بود؟

 در آغاز این مطلب س��وال بزرگی که مطرح ش��د این بود که »آیا ماش��ين ها جایگزین انسان ها خواهند شد؟« 
اعتقاد بر این است که همزمان با جایگزینی برخی وظایف توسط ماشين ها، این مسئله به طور کامل اتفاق نخواهد 
افتاد. مثال انبار تيرآهن را دوباره مرور کنيد: کارمندی در آن می بایست موجودی انبار را به طور مرتب و دستی 
چک می کرد. در یک انبار کاملا اتوماتيک، در حالی که دیگر نيازی به چک کردن دستی موجودی نيست، کارمند 
موردنظر می تواند کارهای مدیریتی و یا تفسير داده های جمع آوری شده توسط ماشين ها را انجام دهد به عنوان 
مثال ارزیابی ش��رایط و سایر مس��ائل. بنابراین از دیدگاه کارکنان، ماشينی شدن می تواند به معنای فرصتی برای 
یادگيری و توس��عه مهارت های جدید و مهم باشد. همزمان با این مسئله که کارکنان نگرانی های زیادی در مورد 
از دست دادن شغل خود به دليل پيشرفت و جایگزینی تکنولوژی دارند، مهم است که به یاد آورید که مهمترین 
مسئله که بسياری از کارفرمایان با آن روبه رو هستند، بحث کمبود استعداد است! اگر کارفرمایان در تلاش برای 
یافتن کارگر باشند، ماشينی شدن می تواند برای آنها نعمت بزرگ باشد. کارفرمایان باهوش تر، به دنبال این خواهند 
بود که کارمندان خود را که از قبل با ش��غل و ش��رایط کار آشنا هستند، مجددا آموزش دهند و برای آنها فرصت 
یادگيری و پيشرفت در مهارت های جدید را فراهم کنند.  افرادی که به دنبال کار با دستمزدهای بالاتر هستند، 

می توانند از فرآیند ماشينی شدن برای باز کردن درهای جدیدی از فرصت های  شغلی استفاده کنند.
در پایان، مسئله قابل توجه این است که نوآوری هميشه بازارهای جدید و فرصت های جدیدی را ایجاد کرده و 
این امکان را برای شرکت ها فراهم کرده است تا رشد کنند. افرادی که بيشترین سود را در بحث تحول و تکامل 
زنجيره تامين می برند، کسانی خواهند بود که این تغييرات را پذیرفته و از آن به نفع خود استفاده کنند، در هر 

صورت، کارکنان با ماشين ها جایگزین نمی شوند!
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